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W dniu �0 czerwca �008 
roku w Urzędzie Miasta i 
Gminy w Staszowie odbyła się 
XXXI Sesja Rady Miejskiej w 
Staszowie.

W sesji udział wzięło 19 
z 21 radnych. Za przyjęciem 
porządku obrad głosowało 19 
radnych, porządek został przy-
jęty jednogłośnie.

Interpelacje na piśmie zło-
żyli radni: Władysław Henryk 
Makuch, Jerzy Krauze, Bonifacy 
Wojciechowski, Czesław Maciej 
Dyl, Tomasz Otrębski. Z kolei 
wnioski złożyli: Bonifacy Woj-
ciechowski, Dariusz Kubalski, 
Stanisław Altenberg, Tomasz 
Otrębski.

Tematami obrad było między 
innymi podjęcie uchwał w spra-
wie:

a) przyjęcia pomocy finanso-
wej dla Gminy Staszów. Uchwała 
ta została przyjęta jednogłośnie.

b) zmiany Uchwały Nr 
XXIV/176/08 Rady Miejskiej w 
Staszowie z dnia 15 stycznia 2008 
roku w sprawie przyjęcia Gmin-
nego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2008 rok dla 
Gminy Staszów. Za wprowa-
dzeniem zmian opowiedziało się 
11 radnych, a 8 było przeciw w 
sumie głosowało 19 radnych. 

c) dokonania zmian w 
Uchwale Nr XXIV/178/08 Rady 
Miejskiej w Staszowie z dnia 15 
stycznia 2008 roku dotyczącej 
określenia wysokości dofinan-
sowania działalności Centrum 
Integracji Społecznej w Staszo-
wie w formie dotacji pochodzącej 
z dochodów własnych gminy, 
przeznaczonych na realizację 
gminnego programu profilaktyki 
i rozwiązywania problemów 
alkoholowych w 2008 roku. Za 
wprowadzeniem tych zmian 
opowiedziało się 11 radnych, a 8 
było przeciw. 

d) wprowadzenia zmian w 
budżecie Miasta i Gminy Staszów 
na 2008 rok. Decyzja ta zapadła 
głosami 11 za 7 przeciw. 

e) udzielenia pomocy finan-
sowej dla Województwa Świę-
tokrzyskiego. Decyzja zapadła 
jednogłośnie. 

f ) zmiany Uchwały nr 
V/42/03 Rady Miejskiej w Sta-

szowie z dnia 28 lutego 2003 
roku w sprawie określenia zasad 
usytuowania na terenie gminy 
miejsc oraz warunków sprzedaży 
i podawania napojów alkoholo-
wych. Decyzja zapadła jedno-
głośnie.

g) wyznaczenia przedsta-
wiciela Gminy Staszów, który 
będzie jej reprezentantem na 
Walnym Zebraniu Członków 
Lokalnej Grupy Działania 
Związku Stowarzyszeń „Białe 
Ługi”. Rada w wyznaczaniu 
przedstawiciela była zgoda i 
jednogłośna.

h) przystąpienia Miasta i 
Gminy, Staszów do Warszaw-
skiego Klubu Przyjaciół Ziemi 
Kieleckiej w Warszawie. W  tej 
kwestii 11 radnych było za, 6 
przeciw, a 2 się wstrzymało. 

i) wyrażenia opinii o lokali-
zacji salonu gier na automatach. 
Za wyrażeniem opinii głosowało 
11 radnych, 1 przeciw, a 7 wstrzy-
mało się od głosu.

j) wprowadzenia zmian w 
Uchwale Nr XII/72/07 Rady Miej-
skiej w Staszowie z dnia 28 maja 
2007 r. w sprawie nadania statutu 
Zespołowi Szkół -Publiczna 
Szkoła Podstawowa im. Papieża 
Jana Pawła II i Publiczne Gim-
nazjum w Czajkowie. Decyzja 
zapadła jednogłośnie.

k) zatwierdzenia rocznego 
sprawozdania finansowego za 
2007 rok Miejsko-Gminnego 
Samodzielnego Publicznego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej w 
Staszowie. 11 radnych było za, 
a 8 radnych wstrzymało się od 
głosu. 

l) zatwierdzenia rocznego 
sprawozdania finansowego 
za 2007 rok Samodzielnego 
Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej w Koniemłotach. 
Tu z kolei decyzja zapadła jed-
nogłośnie.

m) wyrażenia zgody na 
zawarcie kolejnych umów dzier-
żawy i użyczenia po umowach 
zawartych na czas oznaczony 
do 3 lat. Decyzja zapadła jed-
nogłośnie. 

n) wyrażenia zgody na naby-
cie nieruchomości gruntowej. 
19 radnych było za wyrażeniem 
zgody.

o) wyrażenia zgody na naby-
cie nieruchomości gruntowej. 
Tu również decyzja zapadła 
jednogłośnie.

p) odwołania z funkcji Prze-
wodniczącego Komisji Budżetu 
i Finansów. Za odwołaniem gło-
sowało 11 za, 6 przeciw, 1 radny 
się wstrzymał. 

q) zwolnienia od opłaty za 
aktualizacje wpisu do ewidencji 
działalności gospodarczej. Decy-
zja zapadła jednogłośnie. 

Dnia 14 lipca �008 roku 
odbyła się XXXII Sesja Rady 
Miejskiej w Staszowie.

W sesji udział wzięło 19 z 
21 radnych.

Protokół z poprzedniej sesji 
został przyjęty jednogłośnie.

Interpretacje na piśmie zło-
żyli: Tomasz Otrębski, Bonifacy 
Wojciechowski. Z kolei wnioski 
złożyli: Edward Anioł, Dariusz 
Kubalski, Jan Sajda, Stanisław 
Altenberg.

Tematami obrad było 
między innymi podjęcie uchwał 
w sprawie:

a) wprowadzenia zmian 
w budżecie Miasta i Gminy 
Staszów na 2008 rok – za tym 
wprowadzeniem zmian opowie-
działo się 15 radnych, 2 głosy 
były przeciw i 2 radnych się 
wstrzymało. 

b) stwierdzenia odwołania 
radnej Henryki Markowskiej 
z funkcji Przewodniczącego 
Rady Miejskiej w Staszowie. 
Za stwierdzeniem odwołania 
głosowało 11 radnych, 8 było 
przeciw.
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c) wprowadzenia zmian do Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Pro-
blemów Alkoholowych w Staszowie na 2008 
rok. Rada była jednogłośna. 

d) zmiany uchwały Nr XXI/239/08 Rady 
Miejskiej w Staszowie z dnia 30 maja 2008 
roku w sprawie wynagrodzenia dla Burmistrza 
Miasta i Gminy Staszów. Tutaj głosowanie 
wyglądało następująco: 11 głosów za, 1 przeciw, 
a 7 radnych wstrzymało się od głosowania.

e) podjęcia przez Gminę Staszów wspól-
nie z Powiatem Staszowskim inwestycji pn.: 
„Odnowa nawierzchni odcinka drogi powiato-
wej nr 0829T Kurozwęki – Czernica. Przyjmy 
od km 1+050 do km 2+100”. Rada tutaj była 
jednogłośna 19 za. 

f) udzielenia pomocy rzeczowej dla Woje-
wództwa Świętokrzyskiego. Wszyscy Radni 
głosowali za. 

g) zwolnienia od opłaty za zgłoszenie o 
dokonanie wpisu do ewidencji działalności 
gospodarczej osoby bezrobotne. Tu także rada 
była zgoda i podjęła decyzję jednogłośnie za .

h) wyrażenia zgody na sprzedaż nierucho-
mości gruntowej, 19 radnych głosowało za.

W dniu 29 lipca 2008 roku na sali 
konferencyjnej Urzędu Miasta i Gminy w 
Staszowie odbyła się XXXIII Sesja Rady 
Miejskiej.

W obradach sesji uczestniczyli wszyscy 
radni.

Interpelacje na piśmie złożyli: Władysław 
Henryk Makuch, Janusz Rybus, Tomasz 
Otrębski.

Z kolei wnioski złożyli radni: Stanisław 
Altenberg, Dariusz Kubalski, Piotr Kasper-
kiewicz.

Protokół z ostatniej sesji został przyjęty 
jednogłośnie.

W porządku obrad znalazło się między 
innymi:

a) wprowadzenie zmian w budżecie 
Miasta i Gminy Staszów na 2008 rok. 15 
radnych opowiedziało się za wprowadzeniem 
zmian, a 6 wstrzymało się od głosu.

b) przystąpienie Gminy Staszów do 

realizacji projektu w ramach Priorytetu VII 
„Promocja Integracji Społecznej” Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki. Rada decyzję 
podjęła jednogłośnie. 

c) wyrażenie zgody na nabycie nieru-
chomości gruntowej. Tu również rada była 
jednogłośna 21 za wyrażeniem zgody. 

29 sierpnia br. odbyła się XXXIV Sesja 
Rady Miejskiej w Staszowie. 

Sesja rozpoczęła się bardzo burzliwie, a to za 
przyczyną pisma wojewody świętokrzyskiego w 
sprawie uchylenia uchwały odwołującej z funkcji 
przewodniczącego radną Henrykę Markowską. 
Na początek Radny Stanisław Altenberg poprosił o  
odczytanie tego pisma oraz zwrócił się do radcy 
prawnego z zapytaniem, czy obecnie pełniący 
funkcję przewodniczącego może przewodzić 
obradom.

Bolesław Kozłowski stwierdził, że wojew-
oda uchylił uchwałę odwołującą Henrykę 
Markowską jednak nie zakwestionował uchwały 
o powołaniu Kryspina Bednarczyka na tą funkcję 
– w związku z czym wybór przewodniczącego 
jest prawomocny.

Wtedy radny Henryk Makuch zgłosił 
wątpliwości co do głosowania, które 
odbywało się podczas powoływania nowego 
przewodniczącego. W związku z tym, że 
karty do głosowania nie były opieczętowane i 
podpisane przez przewodniczącego komisji sk-
rutacyjnej – argumentował - nie dopełniono wy-
mogów formalnych i wybór przewodniczącego 
nie może być ważny.

W odpowiedzi radca prawny stwierdził, że 
statut nie określa koniczności podpisywania kart 
do głosowania przez przewodniczącego komisji 
skrutacyjnej.

Po czym o głos poprosił burmistrz Andrzej 
Iskra, który ostrymi słowami skrytykował 
tych radnych, którzy zamiast zajmować się 
rozwiązywaniem problemów gospodarczych 
miasta i gminy prowadzą w radzie „wewnętrzną 
walkę”. Poruszył również kwestię częstych 
kontroli w Urzędzie, które są inspirowane przez 
niektórych radnych, a które faktycznie paraliżują 
pracę Urzędu. 

Prezydium Rady Miejskiej w Staszowie

W trakcie obrad
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Finał trzeciej edycji ogólno-
polskiego konkursu aktywnej 
edukacji ekologicznej okazał 
się dla uczniów, nauczycieli z 
zPo – PSP nr 1 w Staszowie 
wspaniałym triumfem – zaję-
liśmy I miejsce w skali ogólno-
polskiej!!!

Sukces stał się uwieńcze-
niem wieloletniej współpracy 
z myśliwymi z dwóch Kół 
Łowieckich: „Bór” Rytwiany i 
„Knieja” Sichów oraz z pracow-
nikami Nadleśnictwa Staszów. Ta 
wspaniała współpraca, to przede 
wszystkim działania praktyczne 
skierowane w stronę przyrody, 
połączone z edukacją ekologiczną 
uczniów. 

O wielu interesujących 
i nowatorskich inicjatywach, 
informowaliśmy na bieżąco spo-
łeczność lokalną, zarówno na 
łamach Monitora Staszowskiego, 
Powiatu Staszowskiego, Zeszy-
tów Popularno- Naukowych 
Stowarzyszenia „Prospero” jak 
i na łamach czasopism ogólno-
polskich: „Łowca Polskiego”, 
„Przyrody Polskiej”. Celem 
naszym było propagowanie idei 
akcji aktywnej edukacji ekolo-
gicznej dzieci i młodzieży oraz 
zachęcanie innych placówek 
oświatowych do podejmowania 
podobnych przedsięwzięć.

Uroczystość ogłoszenia 
wyników i rozdania nagród 

miała miejsce 12 czerwca 2008 
roku w Warszawie w sali kon-
ferencyjnej Zarządu Głównego 
Polskiego Związku Łowieckiego 
na Nowym Świecie. 

Uczestnikami uroczystości 
byli zarówno przedstawiciele 
Ministerstwa Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej, 
Lasów Państwowych, Polskiego 
Związku Łowieckiego, którzy 
zawsze obejmują patronat nad 
akcją oraz przedstawiciele kół 
łowieckich, z którymi współpra-
cowały szkoły, nauczyciele- koor-
dynatorzy oraz uczniowie.

Staszowską „jedynkę” 
reprezentowała Grażyna Kwie-
cień, która wspólnie z Anną 
Karasińską koordynowała akcję 
na terenie szkoły. Obecni byli 
oczywiście i myśliwi z Koła 
Łowieckiego „Bór”: Łowczy 
– Jan Skuza, koordynator ze 
strony koła – Witold Kwiecień, 
Andrzej Altenberg oraz Grzegorz 
Kubik – pracownik Nadleśnictwa 
Staszów. 

Z terenu Gminy Staszów 
obecni byli także reprezentanci 
Szkoły Podstawowej w Strze-
gomiu oraz Zespołu Szkół, w 
Rytwianach, którzy również 
włączyli się bardzo aktywnie do 
akcji „Ożywić pola” i znaleźli się 
wśród 23 wyróżnionych szkół. 

Uroczyste podsumowanie 
rozpoczął redaktor naczelny 

„Łowca Polskiego” Paweł Gdula, 
podkreślając znaczenie akcji dla 
świadomej edukacji całego spo-
łeczeństwa. 

Następnie wszyscy goście 
wysłuchali dwóch znaczących 
wykładów połączonych z prezen-
tacjami multimedialnymi. Pierw-
szy wykład profesora Ryszarda 
Dzięciołowskiego dotyczył 
potrzeby ochrony bobra, drugi 
- Piotra Janochy z Ministerstwa 
Środowiska - traktował o praw-
nych aspektach i znaczeniu zakła-
dania remiz śródpolnych. 

Uroczystemu ogłoszeniu 
wyników oraz rozdaniu nagród 
towarzyszyły niepowtarzalne 
emocje, o które zadbali już sami 
organizatorzy. Jak podkreślał 
główny koordynator akcji Miro-
sław Głogowski, zależało im, 
aby finał trzeciej edycji konkursu 
„Ożywić pola 2007-2008. Rok 
bobra” przypominał rozdanie 
hollywoodzkich Oscarów. Przy-
jeżdżając do Warszawy przed-
stawiciele wszystkich szkół i kół 
łowieckich wiedzieli jedynie, ze 
znaleźli się wśród 23 laureatów. 
Do samego końca uroczysto-
ści ostateczny podział miejsc 
pozostał tajemnicą jury. Poziom 
był bardzo wysoki. Ponad 270 
szkół z całej Polski nadesłało 
bardzo interesujące i bogate w 
treść sprawozdania, a oprawa 
plastyczna większości prac była 
równie zachwycająca. Pojawiły 
się także opracowania w formie 
prezentacji multimedialnych 
zawierające bogactwo dokumen-
tacji fotograficznej. 

Dla nas najważniejszy stał się 

fakt, iż „staszowskiej jedynce” 
nie brakowało nic! Okazali-
śmy się najlepsi !!! A było, o co 
walczyć ! Imponujący czek o 
wartości sześciu tysięcy złotych 
i wspaniały puchar, a dla naj-
bardziej aktywnych uczniów 30 
plecaków. 

Ten sukces to praca uczniów, 
myśliwych, leśników i nauczy-
cieli. To sukces także samej 
akcji, która wspaniale integruje 
środowisko szkolne z kołami 
łowieckimi, Nadleśnictwem 
Staszów, a także ze społecznością 
lokalną.

Na zakończenie ogłoszona 
została tematyka IV edycji kon-
kursu „Ożywić pola”, której 
bohaterem będzie cietrzew. I choć 
wiemy, że na naszym terenie nie 
występuje ten ginący gatunek, 
to bez wahania podjęliśmy i to 
wyzwanie, zgłaszając nasz akces 
do udziału w „Roku cietrzewia”. 

Akcja aktywnej edukacji eko-
logicznej wpisała się już na stałe 
w karty historii naszej placówki 
oświatowej. A po zeszłorocznym 
sukcesie, kiedy zajęliśmy IV miej-
sce i obecnym I miejscu, mamy 
prawo sądzić, iż jest prowadzona 
na bardzo wysokim poziomie.

Dziękujemy bardzo serdecz-
nie „hubertowskiej braci łowiec-
kiej” z Kół: „Bór” i „Knieja”, 
pracownikom Nadleśnictwa 
Staszów i wszystkim „miłośni-
kom przyrody”, którzy zechcieli 
z nami współpracować poświęca-
jąc swój prywatny czas dzieciom 
i przyrodzie.
Koordynatorzy: Anna Karasińska, 

Grażyna Kwiecień, fot. J. Sarek

SUKCES STASZOWSKIEJ JEDYNKI

W dniu 11 czerwca �008 
roku w siedzibie klubu przy  
ul. Parkowej zorganizowaliśmy 
kolejne już spotkanie in-
tegracyjne z podopiecz-
nymi Środowiskowego 
Domu Pomocy dla osób z 
n i e p e ł no s pr aw no ś c i ą 
umysłową przy oPS w 
Staszowie. 

Rozmawialiśmy o pokony-
waniu trudności związanych 
z chorobą, a także o prostych 
sprawach życia codziennego. 

Po wymianie doświadczeń 
dla gości został przygotowany 
skromny poczęstunek. Wspól-
nie spędzony czas dostarczył 
uczestnikom wiele radości, co 
widać było na twarzach naszych 
gości, a także po ich wypow-
iedziach. 

Tak niewiele trzeba, by 
sprawić ludziom odrobinę 
przyjemności- naprawdę war-
to. 

Zarząd Klubu

Laureaci trzeciej edycji konkursu  
- Grażyna Kwiecień otrzymała czek na 6 tys. zł

Dalsza część sesji przebiegała już bez 
tak wielkich emocji. 

Interpelacje zgłosili radni: Henryk 
Makuch, Jerzy Krauze, Tomasz Otrębski 
i Czesław Maciej Dyl

Kolejnym punktem obrad było 
podjęcie uchwał w sprawach:

a) współdziałania z Powiatem 
Staszowskim w zakresie przebudowy 
odcinka drogi powiatowej Mostki – 
Poręby o długości  485 m i szerokości 3,5 
m za kwotę 37 796 zł. Dofinansowanie 
ze strony Staszowa stanowić będzie 50% 
wartości szacunkowej inwestycji.

b) współdziałanie z Powiatem 
Staszowskim w zakresie przebudowy 
drogi na odcinku Kurozwęki – Czernica 
– Przyjmy na długości 370 m i szerokości 
4 m z przeznaczeniem na ten cel dotacji 
w kwocie 10 551 zł.

c) tym samym podjęto dwie uchwały 
w sprawie zmian w budżecie Miasta i 
Gminy Staszów na 2008 rok.

d) niemal jednomyślnie podjęto 
uchwałę intencyjną w sprawie realizacji 
zadania pn.: „Kompleksowy system 
gospodarki odpadami komunalnymi w 
Rzędowie gm. Tuczępy”. W związku z 
ubieganiem się o pozyskanie środków 
finansowych z Funduszu Spójności przez 
Zakład Gospodarki Odpadami Komu-
nalnymi sp. z o.o. w Rzędowie, której 
Gmina jest udziałowcem, na realizację 
zadania. Gmina Staszów zobowiązała 
się, że w przypadku zaakceptowania 
powyższego zadania do dofinansowania, 
wniesie na poczet zwiększenia kapitału 
zakładowego spółki:
- w roku 2009 kwoty  310 500,00 zł i 
obejmie tym samym 621 udziałów,
-  w roku 2010 kwoty 310 500,00 zł i 
obejmie 621 udziałów.

e) podjęto uchwałę w sprawie zatwi-

erdzenia Planu Odnowy Miejscowości 
Wola Wiśniowska. W tej sprawie Klub 
Radnych „Porozumienie” głosował 
przeciw. Jak argumentował radny 
Stanisław Altenberg – plan zawiera pomysł 
budowy Domu Kultury o powierzchni  
2000 m2, a gminy Staszów nie stać na 
budowę, a później utrzymanie takiego 
obiektu.

W odpowiedzi wiceprzewodniczący 
Czesław Maciej Dyl przekonywał 
do głosowania za przyjęciem Pla-
nu. Został on opracowany przez 
mieszkańców Woli Wiśniowskiej i 
tylko oni doskonale wiedzą co jest im  
potrzebne - argumentował radny.

Podjęto również uchwały w sprawach 
dokonania zmiany nieruchomości grun-
towej oraz wyrażenia zgody na naby-
cie prawa użytkowania wieczystego 
nieruchomości.

N a  z a k o ń c z e n i e  s e s j i 
wiceprzewodniczący RM Dariusz Kub-
alski odczytał rozstrzygnięcie Nadzorcze 

Wojewody Świętokrzyskiego w sprawie 
uchylenia uchwały odwołującej z funk-
cji przewodniczącego radną Henrykę 
Markowską oraz podziękowania od 
dyrektor szkoły w Wiśniowej Elżbiety 
Ciuk dla burmistrza oraz radnego 
Janusza Rybusa, które wpłynęły do 
Biura Rady Miejskiej.

Tegoroczny XI krajowy 
Turniej Sołtysów tak jak ubie-
głoroczne konkursy odbywał 
się w Wąchocku w dniach od 
28 do 29 czerwca. 

Rozpoczął się on od XIV 
Ogólnego Zebrania Stowarzy-
szenia Sołtysów Ziemi Kielec-
kiej. W zebraniu wzięli udział nie 
tylko sołtysi, ale także zaproszeni 
goście, a wśród nich znaleźli 
się parlamentarzyści: Maria 
Zuba, Mirosław Pawlak, Andrzej 
Pałys, podsekretarz stanu w 

Ministerstwie Rolnictwa Artur 
Ławniczak. Naszą gminę repre-
zentował Burmistrz Andrzej 
Iskra i sołtys Jasienia Maria 
Piwosz. 

W tym roku w gronie osób, 
które zostały nagrodzone tytu-
łem „Sołtys Roku” znalazła się 
Maria Piwosz sołtys Jasienia. 

Gratulujemy pani Marii 
zdobycia tego tytułu, który jest 
wyróżnieniem dla każdego soł-
tysa.

Ewa Mazanka
fot. Janusz Dorobek

SołtyS Roku

Sołtys Jasienia Maria Piwosz z Burmistrzem Andrzejem Iskrą  
w Wąchocku

I  MIEJSCE W koNkuRSIE  
„oŻyWIĆ PoLA. Rok BoBRA”

LudzI NIE koChA SIę  
,,zA’’, LECz ,,PoMIMo ŻE”

dyżury Rady Miejskiej 
odbywają się w pok. 120  

w UMiG w Staszowie

mgr kryspin Bednarczyk 
Poniedziałek: 15.00-17.00
Piątek: 15.00 - 16.00

inż. czesław Maciej Dyl
Wtorek: 12.00 - 15.00

mgr Dariusz kubalski
Środa: 14.00 - 16.00

W imieniu Elżbiety Ciuk dyrektora szkoły w Wiśniowej Prezydium Rady Miejskiej  
wręcza burmistrzowi Andrzejowi Iskrze i radnemu Januszowi Rybusowi podziekowania
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W słoneczną niedzielę  
22 czerwca w samo południe 
ze szczytu kopca w Sielcu trę-
bacze, czterech orkiestr ode-
granym hejnałem mariackim 
we wszystkie strony świata, 
rozpoczęli „Szklarki 2008”. 

Podczas tegorocznej edycji 
imprezy występy na scenie roz-
poczęły się od koncertów orkiestr 
dętych. Prezentowały się: Orkie-
stra Ochotniczej Straży Pożarnej 
z Mszany Dolnej, Młodzieżowa 
Orkiestra Dęta z Przysuchy, 
Orkiestra Huty Szkła Gospodar-
czego Tadeusza Wrześniaka.

Jak co roku organizatorzy 
pamiętali o atrakcjach dla naj-
młodszych. Widowisko cyrkowe 
i występ clowna Bąbla wraz 
ze szczudlarzami, żonglerami 
i akrobatami oraz liczne kon-
kursy, gry i zabawy z nagrodami 
angażowały w aktywną zabawę 
publiczność. 

Dla przedszkolaków przy-
gotowano specjalny ogródek 
zabaw, który był współfinan-
sowany przez Urząd Miasta i 
Gminy w Staszowie. Ponadto 
milusińscy mogli spędzać czas 
w „Wesołym Miasteczku” oraz 
przez cały dzień czynna była bez-
płatna szkółka jeździecka, gdzie 
pod czujnym okiem instruktora 
można było spróbować swoich 
sił w niełatwej sztuce jazdy na 
koniu.

Dużym zainteresowaniem 
cieszyły się również całodniowe 
pokazy wytopu szkła na wolnym 
powietrzu. Ponadto można było 
zobaczyć stoiska i prezentacje 
rzemiosł oraz zajęć - dawnych, 
rzadkich i zanikających - upra-
wianych na Ziemi Staszowskiej: 
witrażownictwo, paciorkarstwo, 
płatnerstwo, mennictwo, drukar-

stwo, kaletnictwo, pszczelarstwo, 
brązownictwo, kowalstwo, grot-
nictwo, zielarstwo, wróżbiarstwo, 
tkactwo, garncarstwo, koron-
karstwo, hafciarstwo, dawna 
kuchnia, warsztaty artystyczne, 
zabawy i wystawy o różnorodnej 
tematyce. 

Czynne było również stoisko 
loterii fantowej, z której dochód 
został przeznaczony na akcję 
„Pomóżmy dzieciom lepiej spę-
dzić wakacje”. 

O 17 rozpoczął się koncert 
zespołu „ŁZY”. Mimo wcze-
snej pory artyści nie zawiedli 
swoich fanów. Ania Wyszkoni 
bawiła widownię przez ponad 
półtorej godziny. Można było 
usłyszeć jej największe przeboje: 
„Agnieszka”, „Narcyz się nazy-
wam”, „Anastazja, jestem”, „Oczy 
szeroko zamknięte”, „Anka”, 
„Julia, tak na imię mam”, „Prze-
praszam Cię”, „Gdybyś był”.

Koncert coverowego zespołu 

„LATAJĄCE TALERZE” rów-
nież bardzo się podobał. Muzycy 
przez niemal dwie godziny bawili 
zgromadzoną publiczność hitami 
scen krajowych i zagranicznych. 

Kiedy zaczęło zmierzchać 
dziesięcioosobowa grupa arty-
styczna „Fireshow” wystąpiła ze 
spektaklem ogniowym „Prome-
teusz”. Dobrze dobrana muzyka 
połączona z brawurowym tańcem 
z pochodniami nagradzane były 
gromkimi owacje widowni. 

Na zakończenie sztucznie 
usypane wzniesienie wybu-
chło wielobarwn 
fontanną ognia, 
która zalała kopiec 
i również wysoko 
wznosiła się nad 
nim – symulując 
erupcję „Wulkanu”, 
a wszystko to do 
utworu „Szklana 
pogoda”. 

Właściciel Hut 

Szkła Tadeusz Wrześniak jednak 
nieoczekiwanie przesunął termin 
zakończenia imprezy. 

Dla wszystkich, którzy 
wytrwali do końca, odbyło się 
dodatkowe specjalne przedsta-
wienie, wcześniej nie przewi-
dziane w programie, zatytu-
łowane „Helikopter w ogniu”. 
Fajerwerki wystrzeliwane przez 
model śmigłowca tańczącego na 
rozgwieżdżonym niebie wraz z 
nieustanną kanonadą sztucznych 
ogni ostrzeliwujących go z ziemi, 
a wszystko oprawione nowocze-

sną muzyką, było widowiskiem 
na najwyższym poziomie – o 
czym świadczyły żywe reakcje 
publiczności.

„Szklarkom 2008” towarzy-
szyły finały zawodów hippicz-
nych pod hasłem „Z hucułem na 
wakacje” w ramach III „Święto-
krzyskiej Ścieżki Huculskiej”.

Zawody odbywały się już 
od soboty 21 czerwca br. W tym 
roku, do Sielca zawitało, aż 54 
koni z siedmiu województw: 
małopolskiego, łódzkiego, pod-
karpackiego, śląskiego, święto-
krzyskiego. 

Na łączną notę w ocenie 
koni składała się suma punk-
tów zdobytych w sprawdzianie 
sprawnościowym tzw. „ścieżce 
huculskiej” oraz punkty zdobyte 
podczas oceny cech harmonij-
ność budowy ciała zwierzęcia. 

Najlepszymi końmi zawodów 
były: I miejsce: klacz ,,Oliwka” 
– hodowca i zawodnik – Krzysz-
tof Banasiewicz, II miejsce: klacz 
,,Portuza” pod Anną Chojniak 
– hodowca Wojciech Krzyżak, III 

miejsce: ogier ,,Lando – O” pod 
Adamem Malmukiem – hodowca 
ZDIZ Odrzechowa. 

Powożenie zaprzęgami paro-
konnymi to bardzo efektowna 
dyscyplina, którą wygrał Marek 
Wojdyło, przed Januszem Micha-
lakiem i Katarzyną Wrześniak. 

Organizatorami III edycji 
,,Szklarek” byli: Huty Szkła 
Gospodarczego Tadeusz Wrze-
śniak, Stowarzyszenie Inicjatywa 
Kulturalno – Oświatowa ,,Pro-
spero”, Urząd Miasta i Gminy w 
Staszowie, Starostwo Powiatowe 
w Staszowie, Nadleśnictwo Sta-
szów i Staszowska Izba Gospo-
darcza. 

Red., fot. Karol Pietrzela

W dniach 26 - 30 maja 
2008 roku w stolicy Litwy, 
Wilnie, odbył się Pierwszy 
Światowy kongres Dziennika-
rzy – esperantystów, któremu 
przewodniczył Povilas Jegoro-
vas. Uczestniczyło w nim 188 
esperantystów z 37 krajów. 

Organizatorami byli Litew-
ski Związek Esperantystów i 
Związek Litewskich Dziennika-
rzy, współpracujący ze Świato-
wym Związkiem Dziennikarzy 
- Esperantystów. Patronował 
mu Światowy Związek Espe-
rantystów. Wiele zawdzięczano 
również wsparciu ze strony tutej-
szego parlamentu, rządu, władz 
Wilna, Ministerstwa Spraw 
Zagranicznych i Ministerstwa 
Kultury. Honorowy patronat 
objął prezes Rady Ministrów 
Litwy Gediminas Kirkilas. 

Obrady kongresowe toczyły 
się w zabytkowym gmachu 
Urzędu Miasta Wilna oraz w 
gmachu Parlamentu Litewskiego 
w Wilnie, w historycznej Sali 
Konstytucyjnej. Głównym tema-
tem była „Międzynarodowa i  
międzykulturowa komunika-
cja: dziennikarze, a esperanto”. 
Referat wprowadzający wygłosił 
prof. dr Humphrey Tonkin, 
wykładowca uniwersytetu w 
Hartford (USA).  Był on również 
moderatorem dyskusji panelo-

wych. Wysłuchano 50 referatów, 
dotyczących pracy dziennika-
rzy, wydawnictw esperanckich, 
międzynarodowych kontaktów 
redakcji, radiowych i interneto-
wych audycji w tym języku. 

Ponieważ współpracuję 
z wieloma redakcjami espe-
ranckich gazet, znalazłem się 
także wśród zaproszonych gości. 
Zaprezentowałem zdjęcia swo-
jego autorstwa, co odnotowano 
w codziennej gazecie kongre-
sowej. 

Po wykładach zapraszano 
nas na uroczyste przyjęcia. W 
pierwszym dniu, po oficjalnym 
otwarciu kongresu, spotkaliśmy 
się na bankiecie, wydanym 
przez burmistrza Wilna Juozasa 
Imbrasasa, któremu miałem 
zaszczyt wręczyć album o ziemi 
staszowskiej. Następnego dnia 
byliśmy gośćmi premiera Litwy 
Gediminasa Kirkilasa. Podkre-
ślił on unikatowość kongresu, 
na którym zbędni są tłumacze. 
Odbyło się również spotkanie 
z marszałkiem sejmu Czeslo-
vasem Jurszenasem, który po 
zajęciach zaprosił dziennikarzy 
na wystawną kolację. 

Litwa niezwykle gościnnie 
przyjęła wszystkich uczest-
ników kongresu. Gospodarze 
oprowadzili nas po Wilnie i 
historycznych Trokach, pre-

zentując piękno swojego kraju. 
Wykłady w parlamencie litew-
skim też stanowiły niezwykłe 
przeżycie. Wiemy, że mamy 
tu przyjaciół. Świadczą o tym 
chociażby wiszące na ścianach 
portrety znanych polskich poli-
tyków i działaczy niepodległo-
ściowych, czy wystawiony w 
gablocie przed Salą Kongresową 
historyczny dokument z 1791, w 
którym czytamy:

USTAWA RZĄDOWA 
[3 maja 1791 r.] 

W imię Boga w Trójcy Świę-
tej jedynego. Stanisław August 
z bożej łaski i woli narodu Król 
Polski, Wielki Książę Litewski, 
Ruski, Pruski, Mazowiecki, 
Żmudzki, Kijowski, Wołyński, 
Podolski, Podlaski, Inflancki, 

Smoleński, Siewierski i Czerni-
chowski, wraz z Stanami Skonfe-
derowanymi w liczbie podwójnej 
naród polski reprezentującymi. 
Uznając, iż los nas wszystkich od 
ugruntowania i wydoskonalenia 
konstytucji narodowej jedynie 
zawisł, długim doświadcze-
niem...

Należy serdecznie podzię-
kować organizatorom za wspa-
niały kongres, świetne wykłady, 
stworzenie atmosfery przyjaźni i 
współpracy międzynarodowej. 
Znając język esperanto obyli-
śmy się bez tłumaczy, a wiedza 
zdobyta na kongresie na pewno 
będzie owocowała.

Andrzej Sochacki 
uczestnik Światowego Kongresu 

Dziennikarzy - Esperantystów

PIERWSzy ŚWIAtoWy koNgRES  
dzIENNIkARzy – ESPERANtyStóW

Povilas Jegorovas w towarzystwie burmistrza Wilna otwiera Pierwszy 
Światowy Kongres Dziennikarzy – Esperantystów

SzkLARkI 2008 I ŚCIEŻkA huCuLSkA

Koncert zespołu „Łzy”

Ogródek zabaw dla najmłodszych - jego zakup współfinansował 
Urząd Miasta i Gminy w Staszowie
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W dniu �0 czerwca �008 
roku w Muzeum ziemi 
Staszowskiej odbyła się 
promocja książki Pawła 
ciepieli pt. „Bajki ziemi 
Staszowskiej”, wydanej ze 
środków Urzędu Miasta i 
Gminy w Staszowie.

W uroczystości udział 
wzięli m.in. Sekretarz Miasta 
i Gminy Sławomir Mikula, 
Kierownik Wydziału Promo-
cji, Pozyskiwania Środków i 
Rozwoju Regionalnego Ire-
neusz Ciepiela oraz działacze 
Staszowskiego Towarzystwa 
Kulturalnego i zaproszeni 
goście.

Całą uroczystość pro-
wadził prezes STK Lucjan 
Zaczkowski. Recenzji książki 
dokonała staszowska polo-
nistka Jadwiga Szyszka. 

Podczas wieczoru pro-
mocyjnego w imieniu Bur-
mistrza Andrzeja Iskry głos 
zabrał Sekretarz Sławomir 
Mikula. Następnie w krót-
kim wystąpieniu refleksjami 
na temat koncepcji książki 
podzielił się sam autor książki 
Paweł Ciepiela.

Bajki te są kontynuacją 
„Bajek znad rzeki Czarnej”. 
Zawierają bajki, które nawią-
zują do historii każdej z gmin 
Ziemi Staszowskiej. Każda 
bajka zawiera informacje na 
temat historii miejscowości, 
którą opisuje i krótki rys 
heraldyczny herbu. Najwięk-
szą ich wartością są jednak 
ilustracje jakie zostały wyko-
nane przez dzieci ze szkół 
podstawowych i gimnazjum z 
terenów staszowskich. Wspa-

niałe i kolorowe prace w nie-
zwykle sugestywny sposób 
odnoszą się do bajkowych 
postaci uplecionych w realia 
historyczne. Książka ta jest 
kolejną pozycją w Bibliotece 
Staszowskiej.

Posiada ona duże walory 
edukacyjne zwłaszcza w 
zakresie promocji regio-

nalizmu. Pozycję otwiera 
wstęp autorstwa Burmistrza 
Andrzeja Iskry oraz bajka 
o „Szablach Staszówkach”- 
wykonywanych w miejsco-
wych manufakturach od XVII 
do XIX wieku i uznawanych 
za najlepsze szable w dziejach 
oręża polskiego.

Ewa Mazanka
fot. Rafał Staszewski

14 czerwca �008 roku w 
Staszowskim ośrodku kultury 
odbyła się promocja książki 
„Pamiętniki” krzysztofa Miko-
łaja Radziwiłła z Sichowa.

 Całe spotkanie prowadził dr 
Sławomir Maj, który wygłosił 
również referat na temat „Radzi-
wiłłowie na Ziemi Staszow-
skiej”.

Pamiętniki zawierają infor-
macje wraz z opisem życia 
Krzysztofa Radziwiłła, a także 

jego rodziny. Możemy tam zna-
leźć opisy wydarzeń, które miały 
miejsca w latach od 1914 do 1945 
roku. Pamiętniki to także wspo-
mnienia z czasów okupacji oraz 
5 - letniego pobytu w obozach. 
Do książki dołączone zostały 
fragmenty listów pisane z obozów 
koncentracyjnych do rodziny od 
1942 roku do 1945 roku. 

Podczas promocji książki 
Lidia Popiel odczytała fragmenty 
z pamiętnika.

E. Mazanka, fot. Ł. Milewicz 

PAMIętNIkI  
kRzySztofA RAdzIWIłłA

Krzysztof Radziwiłł urodził się 29 lipca 
1898 r. w Zegrzu koło Warszawy w majątku 
swego ojca księcia Macieja Radziwiłła. 
Jego matką była Róża z domu hr. Potocka z 
Krzeszowic.

Do gimnazjum uczęszczał we Wrocławiu, 
a maturę  zdał w Moskwie. Studia uniwer-
syteckie rozpoczął w Krakowie na wydziale 
filozoficznym. W 1918 r. wstąpił do Batalionu 
Akademickiego.

W 1919 r. po ukończeniu Podchorążówki 
Piechoty w Warszawie został wysłany jako 
członek misji wojskowej na Syberię. Po 
zakończeniu misji pojechał do Japonii. 

12 września 1923 r. wziął ślub z Zofią 
Popielówną, córką Pawła i Marii z Makows-
kich Popielów z Kurozwęk. Miał 5-cioro 
dzieci: Barbarę, Marię, Zofię, Stanisława i 
Annę.

Do 1940 r. mieszkał w majątku Sichów. 
Brał czynny udział w pracach Wojewódzkiej 
Organizacji Kółek Rolniczych i troszczył się o 

ochronę zabytków. Za swoją działalność został 
odznaczony Krzyżem Oficerskim Polonia Res-
tituta. Był działaczem BBWR i OZN. W 1938 r. 
został wybrany do Senatu z ziemi Kieleckiej.

W 1939 r. choć jako senator był zwolniony 
od służby wojskowej, zgłosił się ochotniczo do 
wojska. W randze porucznika odbył kampanię 
wrześniową, po czym wrócił do Sichowa. Tu 
został do sierpnia 1940 r. (4 VIII) wówczas 
wraz z żoną aresztowany został przez Ge-
stapo. 

Po krótkim pobycie 4 VIII – 22 IX 1941  
r. w więzieniu w Sandomierzu przewieziony 
został we wrześniu 1941 r. do obozu w Buch-
enwaldzie, w którym przebywał do grudnia 
1941 r. Gdy po wybuchu wojny niemiecko 
– radzieckiej zaczęły przybywać do Bu-
chenwaldu pierwsze transporty jeńców 
radzieckich, został skierowany na ich blok 
jako tłumacz. 

1 XII 1941 r. został przewieziony do obozu 
na Majdanku, pozostał tam do kwietnia 1944 r. 

W 1942 r. przeszedł bardzo ciężko tyfus.
W kwietniu 1944 r. został przewieziony 

do obozu w Gross – Rosen. Otrzymał funkcję 
pisarza w rewirze, gdzie miał dostęp do ni-
emieckich gazet i radia. 

W 1945 r. po wyzwoleniu dostaje od 
współwięźniów – komunistów wzruszające 
zaświadczenie o następującej treści: „Książę 
Krzysztof Radziwiłł, choć nigdy komunistą 
nie był pomagał” „mit Rat und Tat” ( w 
tłumaczeniu „radą i czynem”). 

Po powrocie do kraju wstąpił do Stron-
nictwa Demokratycznego. Rozpoczął pracę w 
Ministerstwie Spraw Zagranicznych. Był sze-
fem protokołu dyplomatycznego, a następnie 
radcą prasowym Ambasady PRL w Londynie. 
W 1 47 r został posłem ziemi kieleckiej do Se-
jmu Ustawodawczego. W latach 1946 – 1950 
pracował jako redaktor polityczny w Kurierze 
Codziennym. 

W 1950 r. przeszedł do pracy w Instytucie 
Wydawniczym „Nasza Księgarnia”, gdzie 
pracował do emerytury. Był aktywnym 
członkiem Związku Literatów Polskich i Pen 
– Clubu. Zajął się tłumaczeniem literatury 
pięknej, głównie niemieckiej. Jest autorem 
tłumaczeń utworów Kafki i Mussila. Pod 
koniec życia napisał obszerne pamiętniki. W 
pamiętnikach tych zawarł swoje filozoficzno 
– socjalistyczne refleksje na temat historyc-
znych czasów, w których przypadło mu żyć. 

Umarł 24 marca 1986 r. Pochowany w 
Wilanowie. Na płycie nagrobnej wyryty jest 
ułożony przez Niego samego napis.

Senator Rzeczypospolitej Więzień Hit-
lerowskich Obozów koncentracyjnych Poseł 
na Sejm Konstytucyjny PRL 

„IN TEMPORIBUS MAXIMAE 
DISKORDIAE CONCORDIAM FACERE 
STUDEBAM” w tłumaczeniu „W czasie naj-
większej niezgody zgodę czynić usiłowałem”.

Opracowano na podstawie „Pamiętników” 
Krzysztofa Mikołaja Radziwiłła z Sichowa

Ewa Mazanka

Lidia Popiel odczytała fragment pamiętników

,,Tak to matki nam podały,
Same znowu z drugich miały,
Że na dzień Świętego Jana,
Zawdy Sobótka palana ‘’

Tymi słowami Jan kochanowski z 
czarnolasu w pięknych strofach ,,Pieśni 
świętojańskiej o Sobótce’’ przypominał o 
obowiązku podtrzymania i przekazywa-
nia naszych tradycji związanych z dniem 
św. Jana. 

Sobótki to jeden z najbardziej zagadko-
wych obrzędów. Ich rodowód sięga czasów 
słowiańskich i pozostaje w ścisłym związku 
z letnim przesileniem Słońca. Noc sobótkowa, 
noc świętojańska czy też kupalnocka, przy-
pada z 23 na 24 czerwca. Jest to najkrótsza noc 
w roku - wigilia dnia św. Jana. Wierzono, że 
jest to noc niezwykła, że ,,na św. Jana słońce 
kłania się ziemi dwa razy” (dwukrotnie 
zachodzi). Wróżby tej nocy dotyczą przede 
wszystkim płodności, miłości i małżeństwa. 
Dziewczęta plotły wianki, które mocowały na 
deseczkach, w środku umieszczały świecę. 
Wianki te puszczały na wodę. Chłopcy nato-
miast udawali się na poszukiwanie kwiatu 
paproci, który miał zakwitać w tę noc. Ten, 
kto go znajdzie, zyska szczęście i spełnią się 
jego marzenia.

Podążając za słowami Jana z Czarnolasu, 
w Kurozwękach odbyło się po raz 5. święto 
Sobótki, które zorganizowała Świetlica 

Środowiskowa Sta-
szowskiego Ośrodka 
Kultury przy współ-
pracy Stowarzysze-

nia Miłośników i Przyjaciół Kurozwęk, w 
dn. 21 czerwca 2008r. Dziewczęta  ubrane w 
białe szaty, w wiankach z kwiatów na głowie, 
chłopcy w strojach siewców i żniwiarzy 
wyruszyli spod Świetlicy wraz z muzyką 
i udali się do parku Zespołu Pałacowego u 
p. Popiela, gdzie odbył się występ pt: ,,Hej 
sobótka,sobótka” w wykonaniu młodzieży. 
Podczas występu pleciono wianki. Następnie 
uczestnicy, wśród nich Burmistrz Miasta i 
Gminy Staszów  Andrzej Iskra z małżonką 

z pochodniami i kapelą Estradową Ziemia 
Staszowska SOK, udali się nad pobliską rzekę, 
gdzie puszczano wianki. Rozświetlone wianki 
stworzyły miłą atmosferę, do której powró-
cimy za rok, a to między innymi, dlatego, że 
sobótkowe święto stało się doroczną tradycją 
– świętem stowarzyszenia. Pamiętajmy o 
naszych tradycjach, kulturze i obyczajach, bo 
tylko poprzez  międzypokoleniowe przekazy-
wanie naszego dorobku możemy zachować 
ciągłość kultury narodowej.

Korzystając z okazji pragnę podziękować 
dzieciom i rodzicom za zaangażowanie w 
nasze lokalne uroczystości.

Danuta Jolanta Batóg

SoBótkA 2008

Paweł Ciepiela autor bajek

Jeden z obrzędów sobótkowych

W dniu 3 sierpnia br. w strażnicy 
oSP odbyło się zebranie mieszkańców 
kurozwęk. Poza licznie przybyłymi 
mieszkańcami udział wzięli również 
oddelegowani przez Burmistrza przed-
stawiciele Urzędu Miasta i Gminy w 
osobach: alina kuszła, Maria Malczyk 
i Jacek Skórski. 

Podnoszone były sprawy majątkowe 
wsi, a w szczególności – jak podkreśliła 
Maria Malczyk-Kierownik Wydziału 
Gospodarki Nieruchomościami i Geodezji 
- potrzeba uregulowania stanu prawnego 
gruntów będących we władaniu Wspólnoty 
wsi.

Alina Kuszła – Kierownik Wydziału 
Inwestycji i Planowania Przestrzennego 
- przedstawiała zamierzenia związane 

z realizacją obwodnicy – Chmielnik, 
Kurozwęki, Staszów, Osiek. Odniosła się 
również do nurtujących mieszkańców prob-
lemów związanych z budową kanalizacji 
sanitarnej. 

Do poruszonych spraw związanych z 
utrzymaniem porządku i czystości odniósł 
się Jacek Skórski – Kierownik Wydziału 
Infrastruktury Komunalnej i Mieszkanio-
wej.

Ponadto mieszkańcy poruszali sprawy 
związane z bezpieczeństwem, przede 
wszystkim potrzebą oznakowania przejść 
dla pieszych, poszerzenie chodnika na 
skrzyżowaniu ulic Rynek – Kościelna, a 
także potrzebę zamontowania lustra na 
skrzyżowaniu ulic Rynek – Szydłowska.

Maria Malczyk

zEBRANIE MIESzkAńCóW kuRozWęk

BAJkI zIEMI StASzoWSkIEJ
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22 czerwca br. w Parku etnograficz-
nym w Tokarni odbył się finał regionalny 
VIII edycji ogólnopolskiego konkursu 
„Nasze kulinarne Dziedzictwo – Smaki 
Regionów”. organizatorem był dział 
Gospodarstwa Wiejskiego i agroturystyki 
ŚoDR w Modliszewicach oraz Urząd 
Marszałkowski - Departament Rozwoju 
obszarów Wiejskich i Środowiska przy 
współpracy Muzeum Wsi kieleckiej. 
organizatorem centralnym konkursu 
odbywającego się pod Patronatem Mini-
stra Rolnictwa i Rozwoju Wsi jest Polska 
Izba Produktu Regionalnego i Lokalnego 
w Warszawie wspólnie ze związkiem 
Województw RP.

Konkurs odbywał się w dwóch katego-
riach:

I. Najlepszy regionalny produkt żyw-
nościowy.

II. Danie i potrawa regionalna.
W konkursie wzięło udział 45 produktów 

rywalizujących o miano produktu regional-
nego, charakterystycznego dla województwa 
świętokrzyskiego oraz 7 Ekip, reprezentu-
jących restauratorów oraz gospodarstwa 
agroturystyczne, startujących w części 
gastronomicznej konkursu - na najlepsze 
danie i potrawę regionalną. Dwie niezależne 
Komisje konkursowe pod przewodnictwem 
Izabelli Byszewskiej i Haliny Szymander-
skiej z Polskiej Izby Produktu Regionalnego 
i Lokalnego przez kilka godzin zmagały 
się z degustacją i oceną prezentowanych 
specjałów. 

Dla uatrakcyjnienia samej formuły 
konkursu, która musi spełniać określone 
regulaminem wymagania, imprezie towa-
rzyszyło szereg atrakcji satysfakcjonujących 
zapewne smakoszy tradycyjnych specjałów 
i miłośników wiejskich klimatów. 

W kategorii najlepszy regionalny produkt 
żywnościowy powiat staszowski reprezento-
wał przedstawiciel Gminy Staszów Tomasz 
Klimek, który w imieniu piekarni Barbary 
Sroki z Woli Wiśniowskiej przedstawił 
Chałkę Plecioną. 

Chałka została zakwalifikowana do 
kategorii produktów i przetworów roślinnych. 
Po kilku godzinnych degustacjach i obra-
dach wspomniana wyżej komisja przyznała 
chałce wyróżnienie. Natomiast zwycięstwo 
w tej kategorii przyznano Fasoli Opatkowic-
kiej, którą prezentowało Koło Gospodyń 
Wiejskich w Opatkowicach w powiecie 
Pińczowskim.

Przepis na chałkę plecioną został opraco-
wany w latach sześćdziesiątych XX w. i do 
dziś na podstawie niezmienionego wytwarza 
się ją we wspomnianej piekarni. Skład chałki 

stanowi ciasto wytworzone z mąki pszennej, 
jajek, cukru, drożdży i wody. Charaktery-
stycznym dla „Chałki Wóleckiej” jest to, że 
ciasto wyrabia się w mące żytniej, co daję jej 
charakterystyczny i niepowtarzalny smak.

To co odróżnia naszą chałkę od innych 
i co ujęło członków komisji przyznając 
jej wyróżnienie jest to, że wytworzona 
jest tylko z naturalnych składników. Nie 
stosowanie różnego rodzaju polepszaczy i 
spulchniaczy sprawia że o Chałce Plecionej 
z Woli Wiśniowskiej można powiedzieć że 
jest „prawdziwa”, takim też stwierdzeniem 
określana była podczas prezentacji przed 
jury konkursowym i z pewnością zwróciła 
uwagę oraz przyczyniła się do podjęcia takiej 
decyzji.

Piekarnia Barbary Sroki, w której 
wypieka się Chałkę Plecioną jest niewiel-
kim, rodzinnym zakładem, ale za to z kil-

kudziesięcioletnimi tradycjami. Niewielka 
dziś produkcja pieczywa nie wyróżnia 
piekarni z pośród obecnie przodujących w 
branży piekarniczej nowoczesnych piekarni 
istniejących na naszym terenie. Jednak to 
co może i co wyróżnia piekarnię z Woli 
Wiśniowskiej jest to, że od lat receptury pro-
duktów nie zmieniają się, nie udoskonala się 
produkcji sztucznymi środkami. Piekarnia w 
Woli Wiśniowskiej niegdyś znaczący punkt 
zaopatrywania się w pieczywo sporej rzeszy 
mieszkańców, także z poza Gminy Staszów 
ustępuje dziś nowoczesnej technologii i 
sposobom wypieku. Jednocześnie piekarnia 
Barbary Sroki pozostaje jednym z niewielu 
zakładów gdzie produkuje się zdrową żyw-
ność opartą tylko na naturalnych składnikach, 
żywność, która w ostatnim czasie staje się 
„modna” i poszukiwana przez coraz większą 
część społeczeństwa.

Tomasz Klimek

„NASzE kuLINARNE dzIEdzICtWo – SMAkI REgIoNóW”

25 czerwca br. w zespole 
Szkół im. Stanisława Staszica 
odbyło się widowisko taneczne 
zespołów artystycznych „kleks”, 
będące zwieńczeniem całego 
roku pracy dzieci, młodzieży 
oraz twórców przedsięwzięcia: 
Małgorzaty i Jana Szmyrgałów. 
Małgorzata Szmyrgała jest 
instruktorem i choreografem w 
założonej wraz z mężem szkole 
tańca „kleks”. Po przepięknym 
koncercie, w którym wystąpiły 
wszystkie grupy kleksów i 
kleksików Burmistrz Miasta 
i Gminy andrzej Iskra i Prze-
wodniczący Rady Miejskiej w 
Staszowie kryspin Bednarczyk 
dokonali uroczystego wręczenia 
Małgorzacie Szmyrgale odznaki 
„zasłużony dla Miasta”.

Podczas wręczania odznaki 
podkreślano zaangażowanie, 
talent, pasję oraz umiejętność 
pracy z dziećmi i młodzieżą, które 
przynoszą Pani Małgorzacie oraz 
prowadzonym przez nią zespołom 
liczne sukcesy na zawodach woje-
wódzkich, krajowych i między-
narodowych. Do największych 
festiwalowych sukcesów można 
zaliczyć: Złoty Aplauz na XXIII 
Międzynarodowym Dziecięcym 
Festiwalu Piosenki i tańca Konin 
2002, II miejsce na VII Ogól-
nopolskim Tanecznym Sabacie 
Zespołów tanecznych w 2003 
roku, I miejsce na świętokrzy-
skich Konfrontacjach Dziecię-
cych i Młodzieżowych Zespołów 
Tanecznych w 2003 r. w Kielcach, 
Srebrna i Brązowa Miotła na Ogól-
nopolskim Tanecznym Sabacie w 
Kielcach w 2004 roku, Srebrny 
Aplauz na XXV Jubileuszowym 

Międzynarodowym Festiwalu 
Konin 2004, V Formacja na V 
International Modern Dance Festi-
wal w Mikołajkach w 2004 r., 
Złota Miotła w 2005 r. i 2006 r. 
w Kielcach, Złoty Aplauz Konin 
2007, wyróżnienie w Koninie 
w 2008 r, „Srebrna Miotła Baby 
Jagi” - Kielce 2008, I -miejsce w 
kat inscenizacja taneczna do lat 15 
na IV Świętokrzyskich Konfron-
tacjach Dziecięcych i Młodzie-
żowych Zespołów Tanecznych 
– Kielce 2008 i trzy drugie miejsca 
w innych kategoriach. 

Co roku z zajęć tanecznych 
korzysta przeszło 500 dzieci i 
organizowane jest 20 pokazów dla 
mieszkańców Staszowa.

Taki sukces powstaje poprzez 
idealne połączenie sztuki, pracy i 
organizacji. Do tego należy dodać 
kilka lub kilkanaście miesięcy 
wielogodzinnej pracy z dziećmi. 
I całe morze cierpliwości, tak, aby 
wyszkolić je nie tylko technicznie, 

ale sprawić by stały się radosnymi 
i chętnymi współtwórcami tego 
artystycznego procesu. 

Nie bez znaczenia pozostaje 
także praca organizacyjna – cała 
baza logistyczna takiego przed-
sięwzięcia, zabezpieczenie sal 
na ćwiczenia i występy, środki 
transportu na konkursy, opieka 
nad dziećmi w czasie wyjazdów 
na konkursy aż do mozolnego 
szukania sponsorów, – bo każdy 
przejazd i występ pociąga za sobą 
niemałe koszty. 

Motorem tych działań musi 
być jednak pasja. Pasja do tańca 

z dydaktycznym tłem. Ta właśnie 
ogromna pasja, praca i wysi-
łek oraz bardzo dobry kontakt z 
dziećmi i młodzieżą zaowocowały 
uznaniem wśród społeczności i 
stanowi jednocześnie promocję 
gminy jako jednostki samorządo-
wej. Z nazwiskiem Pani Szmyr-
gały kojarzą się sukcesy zespołu 
Kleks, a w całej Polsce słychać 
wielokrotnie nazwę Staszów. 

Życzymy wielu dalszych suk-
cesów.

Aneta Sztaba-Derdaś
fot. Łukasz Milewicz

MAłgoRzAtA SzMyRgAłA - „zASłuŻoNA dLA MIAStA”

Od dwudziestu lat, w pierwszą sobotę 
miesiąca czerwca, w Częstochowie odby-
wają się Jasnogórskie Spotkania Rodzin Abs-
tynenckich z całej Polski. Tradycją już stało 
się, że także członkowie i sympatycy Klubu 
Abstynenta ,,Strumyk” ze Staszowa wraz z 
rodzinami od kilkunastu lat przyłączają się 
do udziału w tych, uroczystościach. 

W dniu 7 czerwca 2008 roku z pod nowej 
siedziby Klubu wyjechał autokar z uczest-
nikami na Jasną Górę by wspólnie modlić 
się o utrzymanie trzeźwości, ale i w intencji 
tych, którzy z problemem alkoholowym się 
borykają. W programie przewidziano spo-

tkania dla AA, AL.-anon, DDA, AL.-ateen 
w poszczególnych miejscach dla każdej z 
grup tak, aby każdy mógł wybrać coś dla 
siebie. Można było także skorzystać z porad 
fachowców zajmujących się uzależnieniami 
a także ze wsparcia duchowego. 

Po uroczystym apelu Jasnogórskim 
naładowani wiarą, wzmocnieni duchowo i 
pełni nadziei szczęśliwie powróciliśmy do 
swoich domów. Wyjazd ten traktujemy jako 
nieodzowny element do dalszego życia w 
trzeźwości i niesienia pomocy dla wszyst-
kich, którzy takiej pomocy potrzebują. 

Zarząd Klubu

CzęStoChoWA 2008

Chałka pleciona z Woli Wiśniowskiej

Burmistrz Andrzej Iskra i 
Przewodniczący RM Kryspin 
Bednarczyk wręczają odznakę 

„Zasłużony dla miasta”  
Małgorzacie Szmyrgale
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złote gody, czyli 50 lat 
wspólnego pożycia małżeń-
skiego to jubileusz szczególny. 
19 par małżeńskich z Miasta i 
Gminy Staszów świętowało w 
dniu 11 lipca br. swój jubileusz 
w Urzędzie Miasta i Gminy 
Staszów.

Osoby, które przeżyły w 
jednym związku 50 lat są nagra-
dzane w naszym kraju na mocy 
ustawy z dnia 16 października 
1992 roku specjalnym medalem 
przyznawanym przez Prezydenta 
Rzeczypospolitej Polskiej. Na 
żaden medal nie pracuje się tak 
długo przeszło 18250 dni i nocy.

Aktu dekoracji dokonał Bur-
mistrz Miasta i Gminy Staszów 
Andrzej Iskra. 

Odznaczenia z okazji wspa-
niałego jubileuszu przyznano 
państwu: Janinie i Władysławowi 
Forkasiewiczom, Halinie i Ste-
fanowi Krawieckim, Leokadii i 
Kryspinowi Niziałkom, Edwar-
dzie i Stanisławowi Kozikom, 
Bogusławie i Kazimierzowi 
Klamczyńskim, Krystynie i 
Antoniemu Kułagom, Janinie i 
Henrykowi Morawskim, Anieli 
i Franciszkowi Szymczakom, 
Mariannie i Kazimierzowi 
Jaworskim, Krystynie i Jerzemu 
Wosińskim, Stanisławie i Stefa-
nowi Podymom, Annie i Hen-
rykowi Królom, Kazimierzy i 
Saturninowi Belusiakom, Hen-
ryce i Marianowi Dziedzicom, 
Stanisławie i Czesławowi Darow-

skim, Mariannie i Stanisławowi 
Chłodnickim, Reginie i Julianowi 
Dylom, Janinie i Zygmuntowi 
Zielińskim, Mariannie i Stanisła-
wowi Śledziom. 

Po wręczeniu jubilatom 
kwiatów i medali wzniesiono 
toast szampanem przy muzyce 

Kapeli Ziemi Staszowskiej.
Zacnym jubilatom redak-

cja „Monitora Staszowskiego” 
składa najserdeczniejsze gratu-
lacje oraz życzenia pomyślności 
i szczęścia na jeszcze wiele, wiele, 
wspólnych lat.
Ewa Mazanka, fot. Joanna Furtak

1 lipca br. w Urzędzie 
Miasta i Gminy w Staszowie 
odbyło się spotkanie sprawoz-
dawczo- wyborcze Lokal-
nej Grupy Działania „Białe 
Ługi”. 

Spotkanie rozpoczął prezes 
Włodzimierz Głuszek, który 
przedstawił sprawozdanie z 
dotychczasowej działalności 
stowarzyszenia. 

„LGD Białe Ługi to obecnie 
8 gmin i 64 różnych organizacji. 
Działamy na terenie Miasta i 
Gminy Chmielnik, Daleszyce i 
Staszów oraz Gminy Bogoria, 
Gnojno, Pierzchnica, Raków i 
Szydłów– mówił. „Białe Ługi” 
są obecnie jedną z największych 
organizacji w województwie 
świętokrzyskim.

Odchodzący prezes przed-
stawił również raport z dotych-
czasowej działalności Zarządu. 
Szczegółowo wymienił zada-
nia jakie Zarząd zrealizował w 
minionym czasie.

W swojej wypowiedzi poru-
szył również temat stanu finan-
sów stowarzyszenia. Mówił 
między innymi o tym, że obecnie 
złożono pięć wniosków o płat-
ności na łączną kwotę 390 tys. 
zł w Ministerstwie Rolnictwa, a 
kolejne są w trakcie przygotowy-
wania. Organizacja posiada około 
400 tys. kredytu do spłacenia, a 
składki od członków to około 
50 tys. zł.  

Przed LGD „Białe Ługi” 
poważne wyzwania. W naj-
bliższym czasie do pozyskania 
będzie ponad 13 mln. zł z Funda-
cji Programów Pomocy dla Rol-

nictwa FAPA. Przed organizacją 
stoją również inne wyzwania to 
jest koniczność uruchomienia 
nowego biura, powołania łączni-
ków dla gmin i pozostałych orga-
nizacji oraz ścisła współpraca i 
integracja – mówił Głuszek.

Drugim punktem spotka-
nia było odwołanie obecnego i 
powołanie nowego Zarządu. W 
wyniku tajnych wyborów nowo 
wybranym prezesem został Zdzi-
sław Pniewski (Raków), wygry-
wając stosunkiem głosów 36 do 
30 nad kontrkandydatką Anną 
Oszczepalską (Daleszyce).

W skład nowego Zarządu 
wybrano: Aleksandrę Stachniak 
(Szydłów) – Wiceprezes, Seba-
stiana Kicińskiego (Gnojno) – 
Wiceprezes, Sylwię Toporowską 
(Staszów) – Sekretarz, Tomasza 
Palmąkę (Chmielnik) - Członek 
Zarządu, Karola Błaszczyka 
(Daleszyce) - Członek Zarządu. 

Podczas spotkania do Rady 
LGD wytypowani zostali: Wła-
dysław Brudek (Bogoria), Woj-
ciech Furmanek (Daleszyce), Sta-
nisław Cisło (Gnojno), Andrzej 
Łopaciński (Pierzchnica), Jerzy 
Nowak (Raków), Andrzej Iskra 
(Staszów), Piotr Walczak (Szy-
dłów), Anna Moskwa (Pierzch-
nica), Alina Siwonia (Raków), 
Lucyna Laskowska (Gnojno), 
Ireneusz Kapusta (Staszów).

W skład Komisji Rewizyj-
nej weszli: Kazimierz Zapart 
(Staszów), Olga Arendarska 
(Daleszyce), Agnieszka Zwie-
rzyńska (Raków), Janusz Nyk 
(Chmielnik), Piotr Makuch 
(Pierzchnica). 

Red.

WyBoRy W Lgd BIAłE ługI

Burmistrz Staszowa Andrzej Iskra otwiera spotkanie LGD „Białe Ługi”

złotE gody

W dniu 12 sierpnia 2008 
roku w budynku Urzędu 
Miasta i Gminy w Staszo-
wie odbyło się spotkanie z 
przedstawicielami Wspólnot 
Mieszkaniowych z terenu 
Staszowa. 

Na zaproszenie Burmistrza 
przybyli: Lilia Lesiak – Prezes 
EUROPEAN INSTITUTE 
OF ENVIRONMENTAL 
ENERGY POLAND, Janusz 
Walczak – Prezes Spółdzielni 
Mieszkaniowej w Staszowie, 
Ryszard Sobczyk – Prezes ZEC 
sp. z o. o. w Staszowie oraz 
przedstawiciel z SPZZOZ w 
Staszowie.

Tematem spotkania było 
przedstawienie możliwości 
ubiegania się o dofinansowanie 

zadań termomodernizacyjnych 
obiektów będących w posia-
daniu Gminy, SPZZOZ, ZEC, 
Spółdzielni Mieszkaniowej oraz 
Wspólnot Mieszkaniowych.

Pani Lilia Lesiak, przedsta-
wiła programy i zasady ubiega-
nia się o dofinansowanie oraz 
omówiła projekt w ramach, 
którego możliwa byłaby kom-
pleksowa modernizacja syste-
mów grzewczych obejmujących 
modernizację źródła ciepła, sieci 
przesyłkowej i co najmniej 50% 
odbiorców po stronie ciepła. 

W projekt ten mogą się 
wpisać Wspólnoty Mieszka-
niowe, które są odbiorcami 
ciepła z ZEC.

Ireneusz Ciepiela

SPotkANIE  
z PRzEdStAWICIELAMI 

WSPóLNot MIESzkANIoWyCh

Burmistrz Staszowa dekoruje jubilatów orderem  
od Prezydenta RP

Pamiątkowe zdjęcie jubilatów przed budynkiem Urzędu Miasta i Gminy w StaszowieW trakcie obrad LGD Białe Ługi w Staszowie

Od lewej: wybrany prezes Zdzisław Pniewski , burmistrz Staszowa 
Andrzej Iskra, dotychczasowy prezes Włodzimierz Głuszek



14 MONITOR STASZOWSKI NR 5(133) / 2008  1�MONITOR STASZOWSKI NR 5 (133) / 2008

W dniu � lipca �008 w 
krzczonowicach odbyła się 
uroczystość wręczenia sztan-
daru dla miejscowej jednostki 
oSP. Sztandar został nadany 
z okazji 45 rocznicy założenia 
jednostki oSP krzczonowice, 
a ufundowany został ze środ-
ków finansowych całkowicie 
zebranych od darczyńców i 
sponsorów.

Organizacją prac związa-
nych z pozyskaniem środków 
finansowych na sztandar zajął 
się Komitet Honorowy Fundacji 
Sztandaru pod przewodnic-
twem Lucji Sojki, w składzie 
Joanna Szymańska, Marzena 
Pyska.

Bardzo duży wkład pracy w 
organizację uroczystości wnie-
śli strażacy ochotnicy na czele 
z prezesem OSP Krzczonowice 
dh Jerzym Gozdkiem, sołty-
sem Krzczonowic Ryszardem 
Gozdkiem, Naczelnikiem OSP 
Zdzisławem Sojką, dh Adamem 
Majczakiem oraz dh Tadeuszem 
Jaskółą.

Sobotnie uroczystości, które 
zgromadziły dużą ilość gości 
wraz z mieszkańcami, rozpo-
częły się o godz. 14.00 od uro-
czystej mszy św. odprawionej 
przez ks. Pawła Cygana – pro-
boszcza Parafii Koniemłoty. W 
jej trakcie nastąpiło uroczyste 
poświęcenie sztandaru.

Kolumnę pododdzia-
łów strażackich oraz pocz-
tów sztandarowych prowadził 
Komendant Miejsko Gminnego 
Zarządu OSP RP dh Grzegorz 
Kwietniewski, który po przyby-
ciu na plac przed remizą złożył 
meldunek Prezesowi Oddziału 
Wojewódzkiego Zarządu OSP 
RP z Kielc posłowi na sejm RP 
Mirosławowi Pawlakowi.

Rys historyczny OSP 
Krzczonowice przedstawiła 
Pani Lucja Sojka, a następnie 
Prezes Oddziału Wojewódz-
kiego Zarządu OSP RP poseł na 
sejm Mirosław Pawlak odczytał 
akt fundacji sztandaru. Straż 
pożarna, występując w umun-
durowaniu, z własnym sztanda-
rem szerzy ducha narodowego, 
rozbudza dumę z organizacji, 

pod której sztandarem służą 
ludzie młodzi, odważni i gotowi 
w każdej chwili do poświęceń 
dla społeczeństwa.

Po odczytaniu aktu nadania 
nastąpił moment przekazania 
sztandaru, którego dokonał 
Prezes Oddziału Wojewódz-
kiego Zarządu Ochotniczej 
Straży Pożarnej RP poseł na 
sejm Mirosław Pawlak, który 
przekazał sztandar na ręce 
prezesa OSP Krzczonowice dh 
Jerzego Gozdka, a ten pocz-
towi sztandarowemu w skła-
dzie: dh Łukasz Pawłowski 
- dowódca pocztu, dh Tomasz 
Falasa, dh Grzegorz Bzówka. 
Chwilę potem poczet sztanda-
rowy po odebraniu sztandaru 
przemaszerował przed frontem 
pododdziałów i wstąpił na swoje 
miejsce.

W swoich wystąpieniach 
zaproszeni goście gratulowali 
strażakom otrzymania sztan-
daru.

Wszystkim druhnom i 
druhom składali wyrazy uzna-
nia i podziękowania za niejed-
nokrotne dowody poświęcenia 
w ratowaniu życia ludzkiego 
oraz mienia, zagrożonego poża-
rami, powodziami i innymi zda-
rzeniami za dotychczasowy trud 
ofiarności i poświęcenie.

Burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów Andrzej Iskra jako 
gospodarz i współorganizator 
odczytał listy gratulacyjne od 
Wojewody Świętokrzyskiego 
Pani Bożentyny Pałki-Koruby 
i Prezesa Zarządu Głównego 
Związku OSP RP w Warsza-
wie wicepremiera Waldemara 
Pawlaka, jak również w imieniu 
własnym podziękował wszyst-
kim którzy przyczynili się do 
otrzymania sztandaru.

Starosta Staszowski Romu-
ald Garczewski przedstawił 
historię jednostki oraz historię 
budowy remizy, która oddana 
do użytku została w 2006 
roku.

W imieniu Marszałka 
Województwa Świętokrzy-
skiego Adama Jarubasa list 
gratulacyjny odczytał Janusz 
Łach Pełnomocnik ds. Ochrony 

Informacji Niejawnych.
Komendant Powiatowej 

Straży Pożarnej w Staszowie 
mł. bryg. Grzegorz Ciepiela z 
okazji uroczystego poświęcenia 
i wręczenia sztandaru w imieniu 
Powiatowej Komendy Straży 
Pożarnej złożył wszystkim 
druhnom i druhom wyrazy 
uznania i podziękowania za 
dotychczasowy trud ofiarności 

i poświęcenie.
Wszyscy zwracali uwagę 

na pracowitość mieszkańców 
Krzczonowic. Szczególne słowa 
uznania wyrażano dla miejsco-
wych strażaków.

W uroczystościach brały 
udział delegacje z 16 jednostek 
OSP.

Tekst i fot. Joanna Furtak

SztANdAR dLA oSP kRzCzoNoWICE

ks. Paweł Cygan poswięcił sztandar

Staszowianin Władysław 
Sadłocha w dniu 14 lipca br. 
zaprosił dzieci specjalnej troski 
z opiekunami z koła w Staszo-
wie przy ul. Rytwiańskiej 23 ze 
Stowarzyszenia na Rzecz osób 
z Upośledzeniem Umysłowym 
do swojej „SToDoŁY – PRa-
coWNI”, którą to posiada w 
miejscowości Wysoki Małe. 

Pan Sadłocha swoim 
gościom zaprezentował swoje 
prace malarskie oraz Feliksa 
Skowrona. Dzieci zobaczyły też 
rzeźby pana Władka wykonane 
w drewnie i kamieniu. Justyna 
Gul zaprezentowała swoje prace 
wykonane techniką haftu krzy-
żykowego. 

Największą niespodzianką 
dla staszowskich dzieciaków było 
spotkanie z wielokrotnym olim-
pijczykiem Igrzysk Paraolimpij-

skich Andrzejem Pietrzykiem, 
którego pan Sadłocha zaprosił 
specjalnie na to spotkanie.

Pan Andrzej, Absolwent Poli-
cealnego Studium Ekonomicz-
nego w Krakowie, jako zawod-
nik trenował w K.S. „START” 
w Nowym Sączu. Pierwszy jego 
wyjazd, to Mistrzostwa Europy 
w Tobolsku – Rosja w 1977 
roku. Następne wyjazdy to Inns-
bruck, Albertville, Lillehammer, 
Nagano, Saten, Huvdal, Bayers-
born i wiele innych miejscowości 
świata. Przez dwadzieścia lat 
startował w olimpiadach zdobył 
około 100 medali. Pan Andrzej 
ma niedowład ręki. 

O wyprawie rowerowej do 
Watykanu opowiadał niepełno-
sprawny Andrzej Wawrylak, on 
to też całą imprezę – spotkanie 
uświetnił grą na elektrycznych 

organach. 
Swoje wiersze recytował 

dzieciom staszowski poeta Wie-
sław Kot. 

Po dwugodzinnej wizycie, 
wdzięczni za zaproszenie dzieci 
wpisali się do Księgi Pamiątko-

wej pana Sadłochy dziękując mu 
uśmiechem za zorganizowanie 
takiego spotkania. Pan Sadłocha 
obiecał, że takich spotkań z cie-
kawymi ludźmi dla staszowskich 
dzieci zorganizuje więcej. 

Wiesław Kuca

StASzoWSkIM dzIECIoM – SERCE WłAdkA

Grupa dzieci w pracowni Władysława Sadłochy

„A ja bym chciał, żeby nie było bomb,
żeby mógł zniknąć zwykły ludzi strach
i jeszcze żeby głodu nie zaznał świat,
żeby choroby jasny spalił grom”.

Wiesław Kot

ze staszowskiego Rynku w dniu 20 
lipca 2008 roku o godz. 14.00 wyruszył 
VI Rajd Rowerowy Szlakiem Walk 2 p.p. 
Leg. ak organizatorami Rajdu Staszow-
skiego klubu Rowerowego PTTk im. a. 
Bienia byli: andrzej Wawrylak i Lucjan 
zaczkowski. Trasa rajdu wiodła przez: 
Staszów Rynek, kopaninę, Batogi, Wolę 
Malkowską, Malkowice i ceber. 

W Cebrze odbyły się uroczystości 64. 
Rocznicy Akcji „Burza”. O godz. 16.00 Mszę 
św. polową odprawił ks. Jerzy Kubik. Na 
obchody rocznicowe pamiętnej bitwy żołnie-
rzy AK i BCh z Niemcami w dniu 4 sierpnia 
1944 roku przybyli m.in.: Poseł na Sejm 
RP Przemysław Gosiewski, Komendant 
Naczelny Polskich Drużyn Strzeleckich gen. 
bryg. Jan Grudniewski, kpt. A.K. Wojciech 
Targowski, w-ce Prezes Świętokrzyskiego 
Związku Żołnierzy AK w Kielcach. Dwaj 
uczestnicy walk w Cebrze, por. Marian Bed-
narz ps. „Sosna” i por. Kazimierz Dominik 
ps. „Korsarz”, Prezes Światowego Związku 
Żołnierzy AK Koło Sandomierz Maria Bęc, 
przedstawiciele gmin, wójt gminy Bogoria 
Władysław Marcin Brudek, wójt gminy 
Klimontów Ryszard Adam Bień. 

W imieniu Burmistrza Miasta i Gminy 

Staszów Andrzeja Iskry przybył Ireneusz 
Ciepiela – kierownik Wydziału Promocji, 
Pozyskiwania Środków i Rozwoju Regio-
nalnego UMiG w Staszowie. Licznie przy-
byli też mieszkańcy Cebra i okolicznych 
wiosek. 

Na zaproszenie środowisk kombatanc-
kich Zespół Estradowy „Wiarusy” zapre-
zentował w czasie uroczystej Mszy św. kilka 
pieśni patriotycznych i religijnych. 

Na zakończenie uroczystości przed obeli-
skiem w hołdzie poległym złożono kwiaty.

Wiesław Kuca

PAMIęCI AkCJI „BuRzA” W CEBRzE

Obelisk w Cebrze - napisy na tablicach głoszą: 
Bogu w podzięce

Ludziom ku pamięci
W tym miejscu w nocy z 4 na 5 sierpnia  

1944 r. oddział 84 ochotników III batalionu 
ZPP Legionu AK rozbił batalion wojsk nie-

mieckich w walce polegli:
ppor. Adam Hamerski,
pchor. Leon Szymalski

Niech dobry Bóg wynagrodzi ich niebem

Żołnierzom Batalionów Chłopskich  
z placówki „Ceber”, którzy zostali  

zamordowani przez oprawców niemieckich 
dnia 5 sierpnia 1944 r.

kapr. Kućma Józef
szer. Kućma Walenty

szer. Gawlik Józef
Cześć ich pamięci

Prezes Oddziału Woj. ZOSP RP Mirosław Pawlak przekazuje sztandar 
prezesowi OSP Krzczonowice Jerzemu Gozdkowi

Zaproszeni goście
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Tegoroczne święto policji 
obchodzone było w czwartek 
24 lipca br. obchody uroczy-
stości rozpoczęły się od Mszy 
świętej, która odbyła się w 
klasztorze Pokamedulskim w 
Rytwianach. W nabożeństwie 
uczestniczyli policjanci, władze 
samorządowe oraz zaproszeni 
goście. 

Po Mszy świętej nastąpił 
czas by wręczyć odznaczenia 
i nominacje na wyższe stopnie 
policyjne. Komendant Główny 
Policji z dniem 24 lipca br. mia-
nował nadkom. Piotra Tafelskiego 
na podinspektora policji. Z kolei 
Minister Spraw Wewnętrznych 
i Administracji także z dniem 
24 lipca mianował nadkom. 
Ryszarda Komańskiego podin-
spektorem policji.

Natomiast Świętokrzyski 
Komendant Wojewódzkiej Policji 
mianował funkcjonariuszy na 
nowe stopnie:

• Aspiranta Sztabowego Poli-
cji: st. asp. Wojciecha Charygę, 
Roberta Sobczyka, Kazimierza 
Zaparta. 

• Aspiranta Policji: mł. asp. 
Zbigniewa Koniec, Artura Pie-
trasa, Grzegorza Trela.

• Sierżanta Sztabowego Poli-

cji: st. sierż. Romana Kędzier-
skiego, Pawła Skrzypka.

• Starszego Sierżanta Poli-
cji: sierż. Artura Adamczyka, 
Damiana Bartocha, Grzegorza 
Boronia, Sławomira Jarzynę, 
Tomasza Siudę, Jerzego Żmiję.

• Młodszego Aspiranta Policji: 
st. sierż. Krzysztofa Jaskólskiego, 
Krzysztofa Marczewskiego, 
Jacka Śmistek, Roberta Troja-
nowskiego, Stanisława Żugaja.

• Sierżanta Policji: st. post. 
Stanisława Abramę, Ewelinę 
Ciepielę, Grzegorza Kotlarza, 
Jacka Niekurzaka, Arkadiusza 
Pitek, Krzysztofa Pitek.

• Aspiranta Policji: mł. asp. 
Anetę Nowak – Lis, Waldemara 
Adwenta.

Nominację wręczał I Zastępca 
Świętokrzyskiego Komendanta 
Wojewódzkiego Policji w Kiel-
cach insp. Janusz Kawalec. Szablę 
oficerską otrzymał odchodzący 
na emeryturę dotychczasowy 
Komendant Powiatowy Poli-
cji w Staszowie podinsp. Piotr 
Tafelski. 

W obchodach udział wzięli 
przedstawiciele władz samorzą-
dowych i zaproszeni goście.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz

ŚWIęto PoLICJI

Kompania reprezentacyjna staszowskiej policji

Przemawia insp. Janusz Kawalec I- z-ca Świętokrzyskiego  
Komendanta Woj. Policji w Kielcach

W dniu 29 lipca 2008 r. w Warszawie 
odbyła się konferencja organizowana przez 
Ministerstwo Rozwoju Regionalnego pn.” 
Inwestorzy a wykonawcy usług i robót 
budowlanych w kontekście wyzwań zwią-
zanych z realizacją Programu operacyj-
nego Infrastruktura i Środowisko”.

W konferencji uczestniczyli przedstawi-
ciele Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunal-
nej i Mieszkaniowej w Staszowie Sp. Gm. z 
o.o. - Mariusz Zdeb (Prezes Zarządu – Peł-
nomocnik ds. Realizacji Projektu – MAO) 
oraz Jan Krygowski – kierownik Jednostki 
Realizującej Projekt – JRP).

Organizatorzy (MRR) wybrali „sta-
szowski” Projekt – jako jeden z prawie stu 
realizowanych w ramach Funduszu Spójności 
– do prezentacji rozwiązań instytucjonalnych, 
które wpływają na skuteczne zarządzanie pro-
jektem „Sanitacja rzeki Czarnej Staszowskiej 
– wykonanie kanalizacji sanitarnej dla gmin: 
Połaniec, Staszów i Rytwiany”. Prezentacja 

Projektu ze Staszowa  - przedstawiona przez 
Jana Krygowskiego – miała za zadanie 
zachęcenie potencjalnych beneficjentów do 
skorzystania ze środków unijnych w ramach 
Programu Operacyjnego Infrastruktura i 
Środowisko 2007-2013.

W konferencji prowadzonej przez Janusza 
Mikułę, podsekretarza stanu w Ministerstwie 
Rozwoju Regionalnego uczestniczyło ponad 
150 osób.

PGKiM

StASzoWSkI PRoJEkt PRzykłAdEM dLA INNyCh

W niedzielę 3 sierpnia 
mieszkańcy Łukawicy obcho-
dzili uroczystości dożynek 
wiejskich. Tradycyjnie święto 
rozpoczęło się uroczystą mszą 
świętą w kościele parafialnym 
w Wiązownicy.

Gospodarze dożynek Bar-
bara i Piotr Ozdobowie w 
asyście dzieci i młodzieży 
ubranych w stroje ludowe oraz 
druhen i druhów z OSP Łuka-
wica wnieśli do kościoła wie-
niec dożynkowy oraz bochen 
chleba wypieczony z tego-
rocznego ziarna. W czasie 
dziękczynnej mszy świętej 
dary rolników poświęcił ksiądz 
proboszcz Wiesław Opiat. 

Dalsza część uroczysto-
ści odbyła się na placu przed 
remizą. Na tegorocznych 
obchodach Święta Plonów w 
Łukawicy mieliśmy zaszczyt 
gościć: posła na Sejm RP – 
Henryka Milcarza, radnego 
Sejmiku Województwa - Wie-
sława Woszczynę, Starostę Sta-
szowskiego – Romualda Gar-
czewskiego, Burmistrza Miasta 
i Gminy Staszów – Andrzeja 
Iskrę, Przewodniczącego Rady 
Miejskiej – Kryspina Bednar-
czyka, Wiceprzewodniczącego 
RM – Czesława Macieja Dyla, 
Sekretarza Gminy Staszów 
– Sławomira Mikulę, radnych 
Rady Powiatu i Rady Miej-
skiej, dyrektora OSiR – Irene-
usza Kapustę oraz dyrektora 
ZPO PSP i P w Smerdynie 
– Marzenę Górną. Przybyli 

również kierownicy wydzia-
łów UMiG oraz mieszkańcy 
wsi i okolic. 

Dzieci i młodzież zapre-
zentowała program artystyczny 
przygotowany przez nauczy-
cielkę SP w Smerdynie – Annę 
Dziedzic. Następnie miał miej-
sce „pokaz mody z przymruże-
niem oka, czyli czego tego lata 
w szafie nie może brakować”. 
Chętni spośród widowni mogli 
wziąć udział w przygotowa-
nych konkursach m. in. w kon-
kursie plecenia powróseł.

Korzystając z okazji tak 
licznie zgromadzonych gości, 
radny Rady Miejskiej – Jaro-
sław Sierant złożył w imieniu 
mieszkańców Łukawicy ser-
deczne podziękowania Staro-
ście Staszowskiemu i radnym 
Rady Powiatu oraz Burmi-
strzowi Miasta i Gminy Sta-
szów i radnym Rady Miejskiej 
za współfinansowanie remontu 
nawierzchni asfaltowej na 
drodze powiatowej na odcinku 
biegnącym przez naszą miej-
scowość. Wyraził również 
nadzieję, iż dalsza współpraca 
samorządowców przyniesie 
następne tak owocne wyniki 
w postaci kolejnych inwestycji 
w obrębie naszej wioski.

Całość imprezy zakoń-
czono zabawą taneczną do 
późnych godzin nocnych.

Organizatorem dożynek 
była OSP Łukawica, która 
w przyszłym roku obcho-
dzić będzie jubileusz 50- lecia 

powstania jednostki. Z tej 
okazji Społeczny Komitet Fun-
dacyjny wyemitował cegiełki, 
ze sprzedaży których całko-
wity dochód przeznaczony jest 
na zakup sztandaru dla OSP 
Łukawica. Informujemy, iż 
cegiełki można nabyć u Skarb-
nika OSP Łukawica – Mariu-
sza Cymerysa lub dokonywać 

dobrowolnych wpłat na konto 
OSP Łukawica numer konta : 
05 9431 0005 2001 0000 1052 
0001. Serdecznie dziękujemy 
wszystkim, którzy zechcą 
w ten sposób wesprzeć ten 
szczytny cel.

Prezes OSP Łukawica
Jarosław Sierant

komenda Powiatowej Poli-
cji w Staszowie ma nowego 
komendanta. oficjalne przy-
witanie miało miejsce w dniu 
5 sierpnia 2008 roku. 

Nowym Komendantem 
został 35 – letni podinspektor 
Tomasz Śliwiński. Komendant 
przepracował w policji 17 lat. 
Przed objęciem funkcji był 
Komendantem Włoszczowskiej 
Policji.

W powitaniu nowego 
komendanta udział wziął: Świę-
tokrzyski Komendant Woje-
wódzkiej Policji mł. insp. Miro-
sław Schossler, przedstawiciele 
władzy samorządowej, a wśród 
nich Burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów Andrzej Iskra oraz 
zaproszeni goście.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz 

NOWY KOmENDANT  
StASzoWSkIEJ PoLICJI

podinsp. Tomasz Śliwiński nowy komendant KPP w Staszowie

Dziewczęta w strojach ludowych niosą wieniec dożynkowy

ŚWIęto PLoNóW W łukAWICy

Zaproszeni goście

Uczestnicy konferencji - pierwszy od lewej Jan Krygowski  
z PGKiM Sp. Gm. z o.o. w Staszowie
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Staszowskie Przedsiębior-
stwo Gospodarki komunalnej 
i Mieszkaniowej przez ostatnie 
trzy lata postawiło w zakresie 
inwestycji między innymi na 
odnowę parku maszynowego. 
- W przeszłości kupowano w 
większości przypadków sprzęt 
używany, wyeksploatowany za 
granicą, teraz postawiliśmy na 
zakupy nowego sprzętu – powie-
dział prezes PGkiM Mariusz 
zdeb.

W ubiegłym roku zakupiono 
dwa samochody ciężarowe DAF 
za kwotę brutto ponad 640 tys. zł.: 
asenizacyjny do wywozu ścieków 
o pojemności beczki 8 m3 oraz 
wywrotkę z urządzeniem HDS 
do zbiórki odpadów segrego-
wanych (surowców wtórnych) z 
„grzybków” porozstawianych na 
terenie gminy. 

Rok wcześniej spółka zaku-
piła samochód ciężarowy ciśnie-
niowy do udrażniania kanalizacji 
sanitarnej za kwotę brutto ponad 
530 tys. zł. oraz rozrzutnik do 
materiałów sypkich za prawie 
28 tys. brutto. W obecnym roku 
zakupiono przyczepę ciągnikową 
za kwotę ok. 28 tys. brutto.

Na pytanie skąd spółka zna-
lazła środki na inwestycje prezes 
Zdeb odpowiedział, że w więk-
szości są to środki własne spółki, 

ale również udało się uzyskać 
dotację przyznaną przez sta-
szowskie Starostwo Powiatowe 
(Powiatowy Fundusz Ochrony 
Środowiska) oraz w dwóch przy-
padkach niskooprocentowane 
pożyczki - z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w Kielcach, 
– które w części już były i jeszcze 
będą umorzone.

Inwestycje w sprzęt to nie 
tylko pojazdy. Należy również 
wymienić zakup pługa odśnież-
nego typu ciężkiego za kwotę 
brutto ponad 50 tys. zł. oraz 
coroczne zakupy narzędzi (kos 
spalinowych, młota pneuma-
tycznego, pilarek spalinowych), 
komputerów – średniorocznie na 
kwotę ok. 20-30 tys. zł. brutto.

Corocznie dokonuje się rów-
nież zakupów pomp do oczysz-
czalni ścieków lub do studni 
głębinowych – są to kilkudziesię-
ciotysięczne inwestycje w roku.

PGKiM posiada na swoim 
majątku instalacje wodociągowe 
i kanalizacyjne na większości 
terenu gminy Staszów. Ich posia-
danie to nie tylko np. przychody 
z tytułu sprzedaży wody, ale 
również wydatki związane z 
modernizacją i wymianą sieci.  
Sieć wodociągowa została wyko-
nana kilkadziesiąt lat temu i w 

większości przypadków nie była 
niestety modernizowana, usu-
wano jedynie awarie, chwilowo 
likwidując powstałe problemy 
– mówi prezes Zdeb. Od kilku 
lat spółka corocznie dokonuje 
modernizacji posiadanych sieci 
inwestując kwoty 500-800 tys. zł. 
netto rocznie.

Dobra jakość wykonywanych 
usług to przede wszystkim odpo-
wiednia załoga i na to nie mogę 
narzekać. Jednak w dzisiejszych 
czasach nawet najlepsza kadra 
niewiele może wskórać bez pojaz-
dów i wyposażenia dobrej jakości 
– i na to kładziemy duży nacisk 
– zakończył rozmowę Prezes 
Zarządu PGKiM Mariusz Zdeb.

Starania i osiągnięcia sta-
szowskiej komunalnej spółki 
zostały dostrzeżone przez 
przedstawicieli „Pulsu Biznesu” 
podczas ogólnopolskiej oceny 
wyników małych i średnich 
firm, poprzez przyznanie tytułu 
„Gazela Biznesu” - o czym 
pisaliśmy kilka miesięcy temu. 
Jak stwierdził Prezes Spółki, 
mając na uwadze dotychczasowe 
kryteria wyboru, również w 
kolejnej edycji „Gazel Biznesu” 
spółka ma duże szanse na takowe 
wyróżnienie. 

PGKiM Sp. Gminy z o.o.  
w Staszowie

W dniu 8 sierpnia 2008 
roku o godz. 17.00 dotarła do 
Staszowa XXVI Pielgrzymka 
Piesza z diecezji zamojsko-
lubaczowskiej. 

W dziewięciu grupach prze-
maszerowało 1200 pielgrzy-
mów. Na Apel Jasnogórski do 
świątyni p.w. Ducha Świętego 
przybyli pielgrzymi, miesz-
kańcy Staszowa oraz liczni 
duchowni i samorządowcy z 
Zamościa, Lubaczowa, Bił-
goraja.

Staszów reprezentowali 
Burmistrz MiG Staszów 
Andrzej Iskra i wicestarosta 
staszowski Andrzej Kruzel.

Uroczystości rozpoczęły 
się o godz. 20.00 wszystkich 
obecnych w kościele powitał 
Ks. Prałat H. Kozakiewicz oraz 

Dyrektor pielgrzymki ks. Tade-
usz Bastrzyk.

Zaproszonym gościom w 
imieniu Kurii Diecezjalnej w 
Zamościu podarowano książkę 
pt. „Szukam oblicza Twego 
Panie..” autorstwa ks. Michała 
Marina Maciołka.

Apel Jasnogórski popro-
wadził Ojciec Duchowny piel-
grzymki Ks. Jacek Rak. W dniu 
następnym po Mszy św. odpra-
wionej o godz. 6.00 pielgrzymi 
wyruszyli w 35 kilometrową 
trasę do Chmielnika. 

W tym roku podczas trzy-
nastodniowego marszu piel-
grzymi pokonują z Zamościa 
na Jasną Górę 358 km. Hasło 
tej pielgrzymki to „Idźmy w 
Światłości Chrystusa”.

Wiesław Kuca

PRzyStANEk StASzóW 
– W PołoWIE dRogI  

NA JASNą góRę

Wspólna modlitwa mieszkańców Staszowa z pielgrzymami w kościele 
Ducha Świętego

INWEStyCJE StASzoWSkIEgo PgkIM - u

Nowy sprzęt

W Urzędzie Miasta i 
Gminy w Połańcu w dniu 23 
lipca 2008 roku miało miej-
sce spotkanie przedstawicieli 
władz, w jakim udział wzięli 
marszałek województwa świę-
tokrzyskiego adam Jarubas, 
wicemarszałek województwa 
zdzisław Wrzałka, przedsta-
wiciele władz samorządowych 
z poszczególnych gmin: Sta-
szowa, Rytwian, Połańca. 

Podczas spotkania omawiane 
były kwestie związane z budową 
mostu na Wiśle. W jego trakcie 
podpisana została umowa na 
współfinansowanie projektu na 
inwestycję pn .„Likwidacja barier 
rozwojowych – most na Wiśle z 
rozbudową drogi wojewódzkiej 
Nr 764 oraz połączeniem z drogą 

wojewódzką Nr 875”.
Projekt ten ma być współfi-

nansowany w ramach programu 
„Rozwój Polski Wschodniej”. 

Główne cele budowy mostu 
to: otwarcie komunikacyjne 
województwa podkarpackiego 
do centrum Polski, otwarcie 
komunikacyjne województwa 
świętokrzyskiego na trasy mię-
dzynarodowe do Ukrainy, połą-
czenie dwóch uprzemysłowio-
nych powiatów: staszowskiego 
oraz mieleckiego, bezpośrednia 
obsługa komunikacyjna Tar-
nobrzeskiej Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej, połączenie dwóch 
województw najkrótszą drogą.

Zakres inwestycji obejmo-
wać będzie trzy etapy. Pierwszy 
z nich to opracowanie koncep-

cji programowo – przestrzen-
nej obiektu mostowego wraz 
z dojazdami, rozbudowa drogi 
wojewódzkiej Nr 764 na odcinku 
Staszów – Połaniec, jak również 
opracowanie dwóch wariantów 
połączenia mostu z siecią dróg 
wojewódzkich. Drugi punkt 
pierwszego etapu to opracowa-
nie materiałów do wniosku o 
wydanie decyzji o środowisko-
wych uwarunkowaniach zgody 
na realizację zadania. Z kolei 
trzeci punkt tego etapu będzie się 
składał z opracowania stadium 
wykonalności obejmujący to 
zadanie.

Drugi etap przewiduje termin 
realizacji do 28 lutego 2011 roku. 
Etap ten składa się z 3 punktów. 
W skład nich wchodzi m.in.: 
opracowanie dla wybranego 
wariantu projektu budowlanego 
i wykonawczego wraz z uzyska-

niem decyzji lokalizacji drogi i 
pozwolenia na budowę mostu, 
opracowanie projektu budow-
lanego i wykonawczego wraz z 
uzyskaniem decyzji lokalizacji 
drogi i pozwolenia na budowę 
drogę, opracowanie projektu 
budowlanego wraz z uzyskaniem 
decyzji lokalizacji drogi i pozwo-
lenia na budowę na połączenie 
mostu na Wiśle.

Natomiast trzeci etap prze-
widuję realizację w latach 2011 
– 2013 mostu na Wiśle wraz z 
dojazdami i realizację także w 
latach 2011 – 2013 połączenia 
mostu na Wiśle z drogami woje-
wódzkimi.

Nowy most na Wiśle, jeśli nie 
będzie problemów powstanie do 
2013 roku.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz

MoSt NA WIŚLE

Wicemarszałek Zdzisław Wrzałka przemawia podczas spotkania W trakcie podpisywania umowy na budowę mostu na Wiśle

W niedzielę 27 lipca br. w 
zespole Pałacowo – Parkowym 
w kurozwękach miało miej-
sce niesamowite wydarzenie, 
jakim było otwarcie najwięk-
szego w Polsce labiryntu w 
kukurydzy. 

Tegoroczny labirynt zajmuje 
powierzchnię 3,5 ha, a dla porów-
nania ubiegłoroczny zajmował 
trochę więcej niż hektar. 

Labirynt ma wzór podwój-
nego krzyża benedyktyńskiego, 
który jest symbolem naszego 
województwa, zawiera także 
herb obwodu Winnickiego na 
Ukrainie, logo Narodowego 
Centrum Kultury, a także Lasów 
Państwowych. Z kolei pomiędzy 
herbami zobaczyć można znaj-

dujący się tam napis 50 lat, jaki 
odnosi się do przypadającej na 
ten rok 50 – letniej współpracy 
naszego województwa z obwo-
dem Winnickim. Labirynt ten 
został specjalnie zaprojektowany 
przez amerykańską firmę The 
Maize.

Dla zwiedzających zostały 
przygotowane ścieżki najdłuż-
sza z nich wynosi prawie 4,5 
km, a najkrótsza 1,4 km. By nie 
zabłądzić w trakcie wędrówki 
po labiryncie, każdy ze zwie-
dzających dostaje mapkę, aby się 
nie zgubić.

Jeden z największych labi-
ryntów w Europie można zoba-
czyć do końca września.

Ewa Mazanka,  
fot. Jarosław Kubalski

LABIRyNt W kukuRydzy 
W kuRozWękACh

Tegoroczny labirynt w Kurozwękach
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W czerwcu br. roku doko-
nano odebrania projektu pod 
nazwą „Projekt koncepcyjny 
zagospodarowania terenów 
zielonych między os. Wschód, 
a os. ogrody w Staszowie”.

Projekt ten został przygoto-
wany przez Grupę Projektową 
ZERIBA z Krakowa. Teren, jaki 
został objęty projektem to blisko 
20 hektarów, położony jest on 
w sąsiedztwie osiedli mieszka-
niowych. Koncepcja projektu 
obejmuje tereny: od zachodu 
ograniczony on jest dawną linią 
kolejki wąskotorowej, od północy 
osiedlem Ogrody, od wschodu 
Łącznikiem, a od południa ulicą 
Adama Mickiewicza. Teren ten 
jest zróżnicowany zarówno pod 
względem geologicznym jak 
również zróżnicowanym stop-
niem zainwestowania. 

Cała koncepcja powstała 
w oparciu o analizę powiązań 
komunikacyjnych oraz funk-
cjonalnych, jakie występują na 
tym terenie. 

Idea projektu zakłada zago-
spodarowanie terenów otacza-
jących park – dwóch osiedli. 
Park miejski ma być miejscem 
spotkań mieszkańców. Sam 
park będzie podzielony na kilka 
stref. Główną ideą projektu jest 
stworzenie zielonego terenu 
parku miejskiego. Jedna ze stref 
związana jest z urządzeniami 
sportowymi, w której przewi-
dziano m.in.: boisko do piłki 
nożnej, koszykówki, siatkówki i 
2 boiska do siatkówki plażowej, 
oraz ściankę wspinaczkową, czy 
też skatepark przeznaczony dla 
deskorolek, wrotek i rowerów 
górskich. Z kolei obok skate-
parku we wschodniej części 
terenu zaprojektowany został 
ogród z 4 stołami do ping – 

ponga, oraz szachownica do gry 
w szachy.

Natomiast obok kościoła, a 
raczej na wschód od niego zapro-
jektowano „zielony parking”, jaki 
zostanie wykonany z ażurowych 
betonowych płyt, przez które 
przerastać będzie trawa. Rów-
nież przed plebanią ma powstać 
dziedziniec kontemplacyjny, 
a tworzyć go mają strzyżone 
żywopłoty i kolorowe rabaty 
kwiatowe. Z kolei od strony 
zachodniej przed wejściem do 
świątyni zaprojektowano miej-
sce sacrum, postument pod 
świętą figurę lub krzyż. 

Specjalnie z myślą o osobach 
niepełnosprawnych i niewidzą-
cych zaprojektowano na terenie 
parku dwa ogrody sensoryczne 
„zapachu i dotyku”. Ogród taki 
ma na celu zapoznanie niewido-
mych z różnorodnością świata 
roślin poprzez dotyk i zmysł 
węchu.

W parku nie zabraknie także 
miejsc rekreacji i rozrywki. Dla 
dzieci w różnym wieku place 
zabaw wyposażone będą m.in.: 
w piaskownicę, zjeżdżalnię, 
huśtawki wahadłowe, huśtawki 
na desce, tzw. ważki, karuzele, 
bujaki sprężynowe oraz system 
drabinek z metalu lub drewna. 
Nie zabraknie również ogrodów 
edukacyjnych dla najmłodszych. 
Park ten będzie spełniał również 
funkcję kulturalną oraz rozryw-
kową, w której przewidziane 
zostały dwie sceny z widownią.

W projekcie zostały zapro-
jektowane 4 place, a wśród 
nich plac: „szary”, „oliwkowy”, 
„pomarańczowy” i „zielony”. 

Natomiast, jeśli chodzi o 
rozwiązania technologiczne to 
w ich skład wchodzą między 
innymi: ciągi piesze oraz ciągi 

pieszo – jezdne.
Ciągi piesze przebiegają 

między Os. Wschód, a Os. 
Ogrody, tworzą one system 
ścieżek rekreacyjnych na terenie 
miejskiej zieleni.

Na terenie parku zapro-
jektowano dwa ciągi pieszo 
– jezdne. Jeden z nich prowadzi 
od zachodu w kierunku wschod-
nim. Drugi z kolei od strony 
wschodniej – osiedli mieszka-
niowych w kierunku zachodnim 
– parafii i centrum parku. 

Pozostałymi elementami 
małej architektury będą: zielone 
pelargonie, które zostały zapro-
jektowane przy szarym placu, 
zielone labirynty - będą wchodzić 
w skład ogrodów rekreacyjnych. 
W parku także będzie miejsce 
na kilka basenów, a najdłuższy 
z nich ma być zlokalizowany 
wzdłuż głównego ciągu pieszo 
– jezdnego. Oprócz tego będą 
ławeczki, latarnie i inne małe 
elementy architektury. 

Koncepcja zagospodaro-
wania przewiduje także szatę 
roślinną, a wśród niej ogród 
ziołowy, który zlokalizowany 
zostanie w północno-wschod-
niej części terenu, będą również 
rabaty kwiatowe, ogród traw, 
rośliny w pojemnikach. 

Przedstawione tutaj rozwią-
zania w projekcie mają charakter 
poglądowy, jak również przykła-
dowy. Jeśli chodzi o szczegółowe 
rozwiązania poszczególnych 
elementów to będą one umiesz-
czone w projektach technicz-
nych.

Miasto za projekt zapłaciło 
40 tysięcy. 

Opracowano na podstawie 
Projektu Ewa Mazanka

(cd. na str. 22 i 23)

PRoJEkt koNCEPCyJNy
„Bez względu na to ile masz 

zajęć, najważniejszą rzeczą, 
jaką możesz zrobić dla przy-
szłości swojego dziecka, oprócz 
okazywania mu miłości przez 
przytulanie, jest codzienne 
głośne czytanie, oraz radykalne 
ograniczenie telewizji.”– Jim 
Trelease

Niestety w dobie telewizji 
i komputerów nie wszyscy 
rodzice czytają i opowiadają 
swoim dzieciom bajki. czyta-
nie książek zastępuje telewizja, 
w której dominuje przemoc i 
agresja. Ulubioną formą spę-
dzania wolnego czasu są gry 
komputerowe. Ten rodzaj roz-
rywki źle wpływa na rozwój 
emocjonalny i umysłowy 
dziecka, zmienia strukturę 
mózgu i hamuje jego rozwój 
w wielu płaszczyznach sfer 
rozwojowych.

Dzieci, które mają stały 
dostęp do telewizji lub kom-
putera mają słabo wyćwiczoną 
umiejętność posługiwania 
się językiem. Są pozbawione 
wyobraźni, bo wypiera ją tele-
wizja. Dzieci te w przyszłości 
będą miały trudności w nauce 
szkolnej.

Człowiek nie rodzi się czy-
telnikiem. Skutecznym spo-
sobem na obudzenie w nim 
zamiłowania do książki jest 
głośne czytanie dzieciom. Aby 
książka zagościła w domu każ-
dego dziecka należy zachęcić 
rodziców do głośnego czytania 
swoim maluchom. 

W przedszkolu trudno sobie 

wyobrazić codzienną pracę bez 
odwołania się do literatury dzie-
cięcej. Baśnie i legendy stanowią 
podstawę do organizowanych 
zajęć dydaktycznych. Są inspi-
racją do prac plastycznych, 
zabaw twórczych i odgrywania 
scenek teatralnych.

Od września 2007 r. pro-
wadzę w przedszkolu akcję 
„Cała Polska czyta dzieciom”. 
Celem akcji jest uświadomienie 
wszystkim, jakie znaczenie dla 
wszechstronnego rozwoju dzieci 
ma głośne czytanie. Badania 
naukowe potwierdzają, że 
głośne czytanie dziecku ma 
wiele zalet: zapewnia emocjo-
nalny rozwój dziecka, rozwija 
język, pamięć i wyobraźnię, 
uczy myślenia, poprawia kon-
centrację, wzmacnia poczu-
cie własnej wartości dziecka, 
poszerza wiedzę ogólną, ułatwia 
naukę, pomaga odnieść sukces 
w szkole, uczy wartości moral-
nych, pomaga w wychowaniu, 
zapobiega uzależnieniu od tele-
wizji i komputerów, kształtuje 
nawyk czytania i zdobywania 
wiedzy na całe życie oraz buduje 
mocną więź między dorosłym i 
dzieckiem. 

Akcję „Cała Polska czyta 
dzieciom” prowadzę w naszym 
przedszkolu cyklicznie. W listo-
padzie 2007 r. zorganizowałam 
spotkanie przedszkolaków z 
przedstawicielami Komendy 
Powiatowej Policji w Staszo-
wie. Policjanci: mł. asp. Aneta 
Nowak- Lis i dzielnicowy st. 
sierż. Grzegorz Makuła, rozma-

wiali z dziećmi na temat: Zasady 
bezpieczeństwa i ostrożność 
w kontaktach z obcymi. W 
ramach prowadzonej akcji poli-
cjantka przeczytała dzieciom 
książkę Wandy Chotomskiej 
pt. „Pies z ulicy Bałamutów”. 
Dzieci z dużym zainteresowa-
niem słuchały o przygodach 
jamnika, który był przyczyną 
wielu kłopotów w ruchu ulicz-
nym. Przedszkolaki chętnie się 
wypowiadały na temat zagrożeń 
odwołując się do własnych 
doświadczeń. Na zakończenie 
deklamowały wiersze i śpiewały 
piosenki o ruchu drogowym. 

W grudniu 2007 r. bibliote-
karka Ewa Adwent przeczytała 
dzieciom bajkę pt. „O gęsia-
reczce Kasieni i cudownych 
listkach pani Jesieni” – Lucyny 
Krzemienieckiej i przepro-
wadziła rozmowę o charakte-
rystycznych cechach jesieni. 
Celem spotkania było kształ-
towanie zainteresowań książką 
i czytelnictwem, nabywanie 
przez dzieci współodpowie-
dzialności za książki i rozumie-
nie potrzeby szanowania ich.

W lutym odbyło się spotka-
nie przedszkolaków z logopedą 
Jadwigą Czaplą, po przeczyta-
niu dzieciom bajki pt. „Choinka 
na sarniej polanie” rozmawiała 
z przedszkolakami na temat 
dokarmiania ptaków i zwierząt 
w okresie zimowym. Przepro-
wadziła też ćwiczenia kształ-
tujące poprawność wymowy, 
które przebiegały w atmosferze 
wesołej zabawy.

W maju 2008 r. nasze 
przedszkolaki złożyły wizytę u 
Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Koniemłotach. Spotkaniu prze-
wodniczył Naczelnik Ochotni-
czej Straży Pożarnej Stanisław 
Wołowiec, który przeczytał 
dzieciom bajkę pt. „Jak Wojtek 
został strażakiem” – Czesława 
Janczarskiego. Dzieci uważnie 
wysłuchały bajki o przygodzie 
małego Wojtusia i z dużym 
zaangażowaniem uczestniczyły 
w rozmowie o odpowiedzialnej 
pracy strażaków. Przed Domem 
Strażaka odbyła się prezentacja 
urządzeń gaśniczych i strażac-

kich wozów bojowych. 
Do głośnego czytania dzie-

ciom w przedszkolu włączyłam 
też rodziców. Przygotowując się 
na spotkanie z przedszkolakami, 
korzystając z rad nauczycielki, 
rodziny wybierały wspólnie 
literaturę dziecięcą. Scenariusz 
takiego spotkania był zwykle 
bardzo rozbudowany.

Przystępując do czytania 
staraliśmy się stworzyć odpo-
wiednią atmosferę. Zaczynali-
śmy od słuchania muzyki relak-
sacyjnej, a kiedy dzieci były 
odprężone rozpoczynaliśmy 
czytanie. Uświadomiłam rodzi-
com, że stosownie do tematyki 
książki, dobrze jest odpowied-
nio modulować głos, pewne 
nastroje wyrażać mimiką. Po 
każdej przeczytanej stronie, 
jeżeli książka jest ilustrowana, 
pokazywać ilustracje. Kiedy 
dzieci reagują spontanicznie np. 
wybuchami śmiechu, nie bronić 
im tego. Starać się podtrzymać 
radosny nastrój. Celem czytania 
zawsze powinna być przyjem-
ność dziecka. 

Po skończonej lekturze 
wspólnie omawialiśmy treść 
książki, czy też jej fragment, 
prowadziliśmy rozmowy, bawi-
liśmy się razem przy pracach 
plastycznych, miło razem spę-
dzaliśmy czas. 

Dzięki przeprowadzonej 
akcji rozbudziłam w dzieciach 
ciekawość świata, a rodzice 
przedszkolaków mają pełną 
świadomość konieczności czy-
tania dzieciom.

Z mojego doświadczenia i 
kilkuletnich obserwacji wynika, 
że systematyczne obcowanie 
z literaturą, przekazywanie jej 
przez osoby dorosłe wpływa na 
rozbudzanie u dzieci pozytyw-
nych nawyków, wrażliwych i 
chętnych słuchaczy, a zara-
zem zachęca do samodzielnego 
obcowania z książką. Zaszcze-
piona w dzieciństwie miłość do 
książek zaowocuje z dobrym 
skutkiem w przyszłości. Przy-
jemne doznania z książką u 
małego dziecka przygotowują 
miejsce dla zainteresowań lite-
raturą w życiu dorosłym. 

Anna Lasota

CZYTAJmY DZIECIOm

asp. Aneta Nowak - Lis czyta dzieciom z KPP w Staszowie
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W dniach od 8 do 10 sierpnia 2008 
roku w kurozwękach odbywała się 
impreza pn. „Dziki zachód w kuro-
zwękach”.

W sobotę padał deszcz, który 
pokrzyżował plany organizatorom, 
natomiast w niedzielę była już ładna 
pogoda.

Dziki zachód rozpoczął się w piąt-
kowe popołudnie od występu zespołu 
Akard, potem zaśpiewał zespół Sucha 
Runa. Następnie zgromadzone osoby 
mogły podziwiać pokaz tańca, a po 
nim wystąpił zespół Tadyy Bend. Na 
zakończenie wieczoru odbył się koncert 
zespołu FOKUS.

W sobotę zobaczyć mogliśmy 
między innymi występy zespołu i 
tańca RODEO. Potem wystąpił zespół 
Sucha Runa, pokaz tańca indiańskiego. 
Następnie widzowie zobaczyli występ 
w wykonaniu K. J. Przedświt - Western 
Rodeo, potem zespołów Konwój i 
Kakadu. 

W sobotni wieczór odbył się kolejny 
koncert i występ Jose Torres, który 
składał się z dwóch części pierwsza: to 

muzyka salsowa, a druga kubańska. Z 
kolei Lumen Notis zaprezentował nam 
pokaz teatru ognia.

W niedzielę zaprezentowały się 
zespoły Konsonans, Chmielnikers. Wie-
czorem odbył się koncert światowych 
gwiazd Boney M oraz Danzela.

Patronat honorowy nad imprezą 

objął Burmistrz Miasta i Gminy Sta-
szów Andrzej Iskra.

Organizatorzy szacują, iż 3 dniowy 
„Dziki Zachód w Kurozwękach” obej-
rzało około 15 tys. osób.

Ewa Mazanka
fot.  Zespół Pałacowy  

w Kurozwękach

W piątek 1 sierpnia 2008 
roku na Stadionie klubu Spor-
towego Pogoni w Staszowie miał 
miejsce Puchar europy Strong 
Man. 

Piknik rozpoczął się od 
godziny 14. Z kolei otwarcie 
Pucharu Europy Strong Man 
rozpoczęło się po godzinie 15 
od przedstawienia zawodników. 
Wtedy też nastąpiło oficjalne 
wręczenie nagrody „Solidny 
Pracodawca 2007 roku” dla Kon-
sorcjum Budowlano – Inwestycyj-
nego z Buska – Zdroju. Nagrodę 
tę wręczył redaktor naczelny 
Gazety Prawnej Robert Kowalski 
Prezesowi Zarządu Danielowi 
Jasińskiemu. Ponadto upominki i 
nagrody wręczył Burmistrz Sta-
szowa Andrzej Iskra, wicestarosta 
Andrzej Kruzel, a także Kielecki 
Klub Bokserski Rushh.

Konsorcjum Budowlano 
– Inwestycyjne było głównym 
organizatorem pikniku. Patronat 
honorowy nad imprezą objął Bur-
mistrz Miasta i Gminy Staszów.

W trakcie zawodów roze-
grano wiele konkurencji. Wśród 
zawodników, którzy przybyli 
do Staszowa znaleźli się: Irene-
usz Kuraś, Robert Szczepański, 
Gabriel Kowalski, Artur Patyk, 
Michał Szylerowski, Andrzej Zie-
leniecki, oraz Zydrunas Savickas z 
Litwy i Ervin Katona z Chorwacji. 
Ponadto widzowie mogli podzi-
wiać występy: strong women 
- Anety Florczyk, zawody kultu-
rystyczne - Marcina Jabłońskiego, 
Roberta Piotrowicza, Marka Olej-
niczaka, sumo – Roberta Pacz-
kowa, fitness – K Kaliszewskiej, 
break dance – Piotra Madera, 
Pawła Orłowskiego, Mariusza 
Bromirskiego.

Cały piknik prowadził Irene-
usz Bieleninik.

Pomiędzy rozgrywanymi 
konkurencjami w przerwie mogli-
śmy podziwiać pokazy m.in.: 
break dance, capoeira, fitness, 
sumo, czy też nietypowy pokaz 
zwijania patelni w rulonik przez 
Anetę Florczyk – strong women.

PuChAR EuRoPy 
StRoNg MAN

„dzIkI zAChód” W kuRozWękACh

Podczas pikniku nie zabra-
kło także akcentów licytacji, to 
właśnie tutaj poszedł na sprzedaż 
puchar i medal z mistrzostw nale-
żący do Anety Florczyk. Dochód 
z licytacji został przeznaczony na 
cele charytatywne.

Wieczorem odbyły się dwa 
koncerty. Jako pierwszy wystąpił 
Zespół Verba.

Na zakończenie odbył się 
koncert gwiazdy wieczoru 
Doroty Rabczewskiej – Dody. 

Piknik zgromadził wielu 
mieszkańców Staszowa i 
regionu.

Tekst i fot. E.Mazanka
fot. J. Furtak, Ł. Milewicz,

I. Kapusta

Pokaz sumo w wykonaniu Roberta Paczkowa z synami
Aneta Florczyk w nietypowej konkurencji 

 „zwijania metalowej patelni”

Uczestnicy i organizatorzy Pucharu Europy Strong Man w Staszowie

Ireneusz Kuraś w jednej z konkurencji

Litwin Zydrunas Savickas - zwycięzca Pucharu ...

Tłumy osób uczestniczyły w imprezie ...

Doda - koncert w Staszowie

Marek Olejniczak
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zmiany klimatu, które 
coraz szerzej zaczynają docie-
rać do naszej świadomości 
związane są z tzw. efektem 
cieplarnianym, który dla nas 
ludzi i całego świata biologicz-
nego jest zbawienny. Dzięki 
obecności w atmosferze gazów 
cieplarnianych, które nie 
pozwalają części dostarcza-
nego nam przez Słońce ciepła 
uchodzić w kosmos, tempera-
tura powietrza panująca przy 
powierzchni ziemi (globalna 
średnia około + 15 °c) umoż-
liwia istnienie i rozwijanie się 
życia. Gdyby gazów tych nie 
było, temperatura ta byłaby o 
około 33 °c niższa i wynosiłaby 
-18 °c.

Skąd to ze wszech miar 
pozytywne zjawisko stało się na 
przełomie XX i XXI w., obok 
terroryzmu, problemem numer 
jeden na świecie. Klimat Ziemi, 

tak jak i cała planeta ulegają nie-
ustannym zmianom. Zmiany te 
mają różne przyczyny i dotyczą 
różnych skal czasowych: od 
cyklu rocznego wynikającego z 
ruchu Ziemi wokół Słońca, przez 
cykle kilkuletnie do cykli trwa-
jących setki milionów lat. Jedną 
z przyczyn zmian warunków 
klimatycznych są zmiany składu 
chemicznego atmosfery. Zwięk-
szona zawartość gazów cieplar-
nianych w atmosferze powoduje, 
że większa ilość promieniowania 
słonecznego jest z powrotem kie-
rowana ku powierzchni planety. 
Promieniowanie to jest „łapane” 
w przysłowiową pułapkę i całość 
działa dokładnie tak samo jak 
szklarnia.

Najważniejszym gazem cie-
plarnianym jest dwutlenek węgla, 
którego w stosunku do okresu 
przedprzemysłowego zaobserwo-
wano ponad 34% wzrost stężenia 

dwutlenku węgla w atmosferze. 
Rewolucja przemysłowa prze-
łomu XVIII i XIX wieku jak i jej 
kontynuacja w XX w. objawiająca 
się masowym spalaniem węgla i 
paliw płynnych czy zmianami 
w użytkowaniu terenów (np. 
masowe wylesienia) doprowa-
dziła do wzrostu stężenia gazów 
cieplarnianych w atmosferze. 
Dotyczy to zarówno naturalnych 
gazów cieplarnianych jak: para 
wodna, dwutlenek węgla, ozon, 
metan i podtlenek azotu, ale także 
pochodzących tylko ze źródeł 
antropogenicznych np. chlorow-
copochodne węglowodorów 
(freony i halony).

W trakcie całego czasu trwa-
nia rewolucji przemysłowej aż 
do roku 2004 około 315 mld 
ton węgla zostało uwolnionych 
do atmosfery ze spalania paliw 
kopalnych i produkcji cementu, 
z tego połowa tej emisji przypada 

na okres po 1975 r. W jednym 
tylko roku 2004 emisja ta wynio-
sła blisko 8 mld ton węgla, co 
stanowi 2,5% całkowitej emisji od 
początku rewolucji przemysłowej 
czyli przez ok. 250 lat. Z tego 96% 
przypadało na spalanie paliw 
kopalnych.

Koniec XX i początek XXI 
wieku były najcieplejszym okre-
sem w ostatnich 1000 latach histo-
rii Ziemi, natomiast przez ostatnie 
100 lat średnia temperatura Ziemi 
wzrosła o 0.7° C, a w Europie o 
0.95°C. Zdaniem klimatologów 
z Międzyrządowego Zespołu 
do Spraw Zmian Klimatu, taki 
wzrost jako niezgodny z typo-
wymi procesami zachodzącymi 
w przyrodzie. Dlatego konkludują 
oni, że jest to podstawowy dowód, 
wskazujący na rolę działalności 
człowieka w wywoływaniu glo-
balnego ocieplenia. Cdn…

Tomasz Klimek

MądRy PoLAk PRzEd Szkodą…Cz. II - EfEkt CIEPLARNIANy
Sztandar to dla wszystkich strażaków 

powód do dumy, to również wyzwanie, 
obowiązek, zachęta do pracy. 

W sobotnie popołudnie w dniu 16 sierpnia 
br. miała miejsce uroczystość przekazania 
sztandaru Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Niemścicach, która w tym roku obchodzi 
swoje 40 lecie działalności.

Głównymi organizatorami obchodów byli: 
Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Andrzej 
Iskra, Zarząd Oddziału Miejsko Gminnego 
Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP 
w Staszowie oraz Ochotnicza Straż Pożarna w 
Niemścicach.

Na początku zostały wprowadzone  
poddziały straży pożarnych, przez dowódcę 
uroczystości druha Grzegorza Kwietniew-
skiego. Wśród pocztów sztandarowych 
znalazły się jednostki OSP z: Wiśniowej, 
Koniemłót, Oględowa, Staszowa, Woli 
Osowej, Wiązownicy Dużej, Krzczonowic, 
Czajkowa, Kurozwęk, Smerdyny, Jabłonicy, 
Kotuszowa, Korytnicy. Po złożeniu raportu 
o gotowości do rozpoczęcia uroczystości, 
nastąpiła podniosła chwila, w której została 
wciągnięta flaga państwowa na maszt. 

Otwarcia uroczystości dokonał Andrzej 
Iskra Burmistrz Staszowa, a zarazem przed-
stawiciel społecznego komitetu fundacji 
sztandaru.

Sobotnia uroczystość poprzedzona została 
Mszą świętą odprawioną przez ks. kan. Jerzego 
Beksińskiego, który poświęcił sztandar.

Sztandar został uroczyście przekazany 
od fundatora Burmistrza Andrzeja Iskry 
dla Posła na Sejm RP, Prezesa Zarządu 
Oddziału Wojewódzkiego Związku Ochot-
niczych Straży Pożarnych RP w Kielcach dh 
Mirosława Pawlaka. Z kolei Prezes Pawlak 

przekazał go Prezesowi OSP w Niemścicach 
dh Markowi Chojnie, a następnie przekazany 
został pocztowi sztandarowemu w składzie: 
dh Jacek Dziewięcki, dh Krzysztof Chojna i 
dh Piotr Kaczmarczyk. Wśród zaproszonych 
gości znaleźli się: Sławomir Kopyciński Poseł 
na Sejm RP, Mirosław Pawlak Prezes Zarządu 
Oddziału Wojewódzkiego Związku OSP 
RP w Kielcach, Poseł na Sejm RP, Grzegorz 
Ryski Zastępca Świętokrzyskiego Komen-
danta Wojewódzkiego PSP w Kielcach, 
Andrzej Iskra Burmistrz Staszowa, Romuald 
Garczewski Starosta Staszowski, Andrzej 
Kruzel Wicestarosta, Andrzej Sałata Zastępca 
Komendanta Powiatowej Policji w Staszowie, 
przedstawiciele Zarządu Miejsko Gminnego 
Związku OSP RP w Staszowie na czele z 
Prezesem Kryspinem Bednarczykiem, Radni 

Rady Miejskiej w Staszowie. 
W trakcie uroczystości wręczono: 
• Złoty Medal Za Zasługi dla Pożarnictwa 

dla: Leopolda Grabki, Czesława Krakówki, 
Adama Malca, Władysława Henryka Maku-
cha.

• Srebrny Medal Za Zasługi dla Pożar-
nictwa dla: Andrzeja Banasia, Piotra Kacz-
marczyka, Macieja Grabki, Kazimierza 
Krakówki, Ryszarda Chmiela.

• Brązowy Medal Za Zasługi dla Pożarnic-
twa dla: Wiesława Batóga, Andrzeja Dukała, 
Artura Jakubika, Jacka Dziewięckiego, 
Roberta Chojny, Marcina Chojny, Stanisława 
Pyrka.

• Uchwałą Prezydium Zarządu Oddziału 
Powiatowego Związku Ochotniczych Straży 
Pożarnych w Staszowie odznaczeni Odznaką 
Wzorowy Strażak zostali: Piotr Grabka, 
Tomasz Kozieł, Krzysztof Chojna, Krzysztof 
Wojtaś, Paweł Kozieł, Mariusz Grabka.

Zarząd OSP w Niemścicach dziękuje za 
pomoc oraz za wspieranie inicjatywy nadania 
sztandaru dla jednostki. W dowód uznania 
Zarząd OSP w Niemścicach uhonorował oko-
licznościowymi statuetkami: Posła do Parla-
mentu Europejskiego Czesława Siekierskiego, 
Prezesa Zarządu Oddziału Wojewódzkiego 
Związku Ochotniczych Straży Pożarnych 
Rzeczypospolitej Polskiej w Kielcach dh 
Mirosława Pawlaka, Burmistrza Miasta i 
Gminy Andrzeja Iskrę, Kierownika Wydziału 
Organizacyjnego i Spraw Obywatelskich dh 
SylwięToporowską, Kierownika Wydziału 
Infrastruktury Komunalnej i Mieszkaniowej 
Jacka Skórskiego, Rady Miejskiej w Staszo-
wie, Banku Spółdzielczego w Staszowie oraz 
dla ks. kan. Jerzego Beksińskiego.

Ewa Mazanka, fot. Janusz Dorobek

oSP W NIEMŚCICACh MA SztANdAR

Druh Grzegorz Kwietniewski składa raport o gotowości do rozpoczęcia uroczystości  
Prezesowi Zarządu OSP RP Mirosławowi Pawlakowi

W piątek dnia 15 sierpnia 
2008 roku odbyły się dożynki 
w czajkowie Południowym. 
około godziny 11.30 wyruszył 
barwny korowód na czele z 
wozem, na którym jechał wie-
niec dożynkowy oraz dziew-
częta ubrane w barwne stroje 
ludowe. Uroczystość dożyn-
kowa rozpoczęła się Mszą św., 
którą odprawił ks. Proboszcz 
Parafii p.w. Św. Michała w 
Wiązownicy Dużej.

Na tę uroczystość przy-
byli zaproszeni goście m.in. 

Burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów Andrzej Iskra z żoną, 
przedstawiciele Rady Gminy, 
Gospodarze dożynek Edward 
i Lucyna Lipowie, Dyrektor 
Zespołu Szkół w Czajkowie 
Maria Swatek, Bogdan Sałata, 
Kierownik Wydziału Organiza-
cyjnego i Spraw Obywatelskich 
Urzędu Miasta w Staszowie 
Sylwia Toporowska, sołtysi wsi 
Czajków Północny oraz Wola 
Wiśniowska.

O godz. 17.00 na placu przy 
remizie strażackiej w Czajkowie 

Południowym, po powitaniu 
wszystkich zebranych i zapro-
szonych gości przez Prezesa 
OSP Czajków Czesława Macieja 
Dyla, rozpoczęła się część arty-
styczna, na której wystąpiła mło-
dzież z Czajkowa Południowego 
oraz Czajkowa Północnego. 
Po wręczeniu wieńca i chleba 
gospodarzom dożynek zespół 
taneczno – wokalny zatań-
czył tradycyjnego krakowiaka. 
Następnie młodzież pięknie 
odśpiewała pieśni żniwne oraz 
specjalne przygotowane przy-

śpiewki o mieszkańcach Czaj-
kowa oraz najbliższych okolic. 
Po pokrojeniu chleba na małe 
kawałki, gospodarze częstowali 
nim uczestników dożynek. Po 
części artystycznej rozpoczęła 
się zabawa taneczna, do tańca 
przygrywał zespół „Kometa”.

Zabawa dożynkowa, która 
zgromadziła liczne grono miło-
śników tańca, trwała do późnych 
godzin nocnych.

Ewelina Bąk

d o Ż y N k I  W  C z A J k o W I E

Zaproszeni goście 

W kościele w Wiązownicy Dużej

Burmistrz Andrzej Iskra składa gratulacje  
prezesowi OSP w Niemścicach Markowi Chojnie
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Przedsiębiorstwo Produkcyjno – Han-
dlowo - Usługowe aNPoL Spółka z 
ograniczoną odpowiedzialnością powstało 
w 2002 roku w Staszowie z inicjatywy 
głównego udziałowca i obecnego Prezesa 
zarządu Pana andrzeja kosióra i zostało 
zarejestrowane w Sądzie Rejonowym w 
kielcach, X Wydziale Gospodarczym kra-
jowego Rejestru Sądowego pod numerem 
kRS: 0000123310, Numer Identyfikacji 
Podatkowej (NIP) 866-15-95-052, numer 
identyfikacji ReGoN: 292671498; kapitał 
zakładowy: 450 000 PLN.

Firma ANPOL Sp. z o.o. jest autoryzowa-
nym producentem okien i drzwi z tworzyw 
sztucznych (polichlorku winylu, dalej: PCW) 
w systemie VEKA A.G. zgodnie z aprobatami 
technicznymi Instytutu Techniki Budowlanej 
w Warszawie. Przedsiębiorstwo posiada rów-
nież Świadectwa Badań wyrobów wykonane 
przez niezależne Laboratorium Techniki 
Budowlanej w Dąbrowie Górniczej. 

Wyroby spółki ANPOL są bezpieczne, 
ekologiczne i posiadają atesty higieniczne. 
Adresatami wyrobów przedsiębiorstwa są 
odbiorcy instytucjonalni, jednostki samorządu 
terytorialnego, przedsiębiorcy, firmy remon-
towo-budowlane oraz odbiorcy indywidualni. 
Posiadane przez ANPOL certyfikaty autory-
zowanego producenta i świadectwa z badań 
laboratoryjnych wyrobów firmy oraz listy 
referencyjne potwierdzają osiągnięcia przed-
siębiorstwa ANPOL w zakresie wysokiej 
jakości produkowanej stolarki budowlanej. 

Systematyczne inwestycje i prace moder-
nizacyjne zakładu pozwalają przedsiębiorstwu 
ANPOL, jako producentowi, realizować w 
pełni zamówienia klientów, posiadających 
wysokie wymagania rynkowe. Uruchomienie 
w lipcu 2003 roku nowej hali produkcyjnej 
wraz z nowoczesną linią technologiczną 
pozwoliło dwukrotnie zwiększyć produkcję, 
czego wynikiem była znaczna poprawa ergo-
nomii pracy oraz warunków bezpieczeństwa 
i higieny pracy.

Od kilku lat ANPOL znajduje się w 
czołówce firm branży stolarki budowlanej. 
Przedsiębiorstwo swoją produkcję rozwija 
w oparciu o surowce i materiały najwyższej 
klasy. Zaliczyć do nich można wysokogatun-
kowe profile PCW niemieckiej firmy VEKA, 
szyby zespolone firmy PILKINGTON oraz 
okucia wiodącego na rynku producenta, 
jakim jest firma WINKHAUS. Spółka 
ANPOL wykonuje najbardziej skompliko-
wane zamówienia i projekty. W tym zakresie 
firma wykorzystuje potencjał ludzki, którego 
wiedza, doświadczenie oraz identyfikowanie 

się z firmą stają się mocnymi filarami przed-
siębiorstwa ANPOL.

Oprócz produkowanych przez spółkę 
okien i drzwi z tworzyw sztucznych w oparciu 
o nowoczesną technologię i o oryginalnym 
wzornictwie, przedsiębiorstwo oferuje swoim 
klientom szereg usług dodatkowych, podwyż-
szających standard oferowanych wyrobów.

Od wielu lat firma ANPOL służy klientom 
swoją wiedzą i doświadczeniem w zakresie 
produkcji stolarki okiennej z PCW. Stale 
rozwija technologie, wprowadzając do swojej 
oferty nowe produkty VEKA, które pozwalają 
tworzyć perfekcyjne okna.

W okresie ostatnich 2 lat zostało dokona-
nych ok. 20 przedsięwzięć inwestycyjnych, 
związanych z wdrożeniem nowych technologii 
w procesie produkcyjnym. 

W 2002 r. działania przedsiębiorstwa 
ANPOL zostały uhonorowane przez Staszow-
ską Izbę Gospodarczą „STAMBUŁKĄ STA-
SZOWSKĄ” – specjalnym wyróżnieniem w 
dowód uznania za osiągnięty postęp i rozwój 
technologiczno-organizacyjny za rok 2002.

W 2004 r. firma zajęła I miejsce w kon-
kursie zorganizowanym przez Państwową 
Inspekcję Pracy - Okręgowy Inspektorat Pracy 
w Kielcach „Pracodawca - Organizator Pracy 
Bezpiecznej - 2004”.

W 2007 r. przedsiębiorstwo ANPOL we 
współpracy z VEKA POLSKA Sp. z o.o. i 
laboratorium ift Rosenheim podjęło działania 
w celu uzyskania Europejskiego Certyfikatu 
Jakości Q-ZERT. Obecnie firma jest po prze-
prowadzonym audycie zerowym (planowana 
certyfikacja w III kwartale 2008r.).

Przedsiębiorstwo posiada doświadczenie 
w zakresie ubiegania się i rozliczania dotacji 
udzielanych przez PARP w ramach:

Programu Phare 2000, linia budżetowa PL 
003.07.05-2 Krajowy program rozwoju MŚP, 
program „Innowacje i technologie dla rozwoju 
przedsiębiorstw”:

• tytuł projektu: „Przygotowanie przed-
siębiorstwa i wdrożenie oprogramowania do 
zarządzania produkcją stolarki otworowej”; 
kwota dotacji: 10 000,00 EUR; przedmiot 
projektu: usługi doradcze obejmowały pro-
pozycje innowacyjnych rozwiązań z zakresu 
organizacji procesów produkcji i sprzedaży.

Europejskiego Funduszu Rozwoju Regio-
nalnego: Sektorowy Program Operacyjny 
– Wzrost konkurencyjności przedsiębiorstw, 
lata 2004-2006, Priorytet 2 Bezpośrednie 
wsparcie przedsiębiorstw, Działanie 2.1 
Wzrost konkurencyjności małych i średnich 
przedsiębiorstw poprzez doradztwo: tytuł pro-
jektu: „Doradztwo w zakresie innowacyjnych 
rozwiązań informatyczno-technicznych dla 
producenta okien ANPOL”; kwota dotacji: 49 
680,00 PLN; przedmiot projektu: zwiększenie 
konkurencyjności przedsiębiorstwa produk-
cyjnego z branży stolarki otworowej poprzez 
skorzystanie ze specjalistycznej pomocy 
doradczej z zakresu innowacji i nowych tech-
nologii, w tym – rozwiązania informatyczne 
i techniczne – dotyczących w szczególności: 
wdrażania strategii rozwoju przedsiębiorstwa 
w oparciu o nowe technologie i rozwiązania 
innowacyjne oraz wykorzystywania technolo-
gii informatycznych w przedsiębiorstwie.

Robert Dyl

 JuBILEuSz  
5 - LECIA fIRMy

Burmistrz Andrzej Iskra odczytał list gratulacyjny dla Firmy ANPOL z okazji 5 lecia jej działalności

zapał, kreatywność, odpo-
wiedzialność i odwaga cechuje 
grupę młodzieży działającą 
pod skrzydłami Fundacji akty-
wizacji i Rozwoju Młodzieży. 
od kilku już lat młodzież ta 
realizuje na naszym terenie 
nieszablonowe przedsięwzię-
cia. Wśród nich wyróżnia się 
Festiwal kultury Młodzieżowej 
ToTU FeSTIVaL. 22 sierpnia 
na terenie przy PSP nr 3 w 
Staszowie mieliśmy jego drugą 
edycję. zapowiadamy, że będą 
kolejne.

To jedyny w naszym regio-
nie młodzieżowy festiwal, czyli 
wymyślony i zrealizowany w 
całości przez młodzież. Jego 
celem jest stworzenie młodym 
twórcom przestrzeni do poka-
zania się – dostają oni szansę 
do promocji siebie i tego, co 
robią pozytywnego. Przy okazji 
festiwal promuje to, co naszym 
zdaniem jest najważniejsze - mło-
dzieżową aktywność.

Co roku staramy się zapewnić 
publiczności atrakcje, jakich w 
mieście jeszcze nie było,  bądź są 
nieczęsto. W tym roku z festiwa-
lowej sceny można było usłyszeć 
zarówno rap jak i jazz. Przed 
sceną swoje umiejętności prezen-
towała grupa Abada Capoeira z 
Kielc, która wykonała wspaniałe 
show capoeiry, czyli brazylijskiej 
sztuki walki. Staszowska Grupa 
trenująca le parkour zaprosiła zaś 
odważnych na warsztaty. 

Późną porą najbardziej 
wytrzymali mogli obejrzeć ama-
torskie produkcje filmowe, wśród 
których obok filmów z Mistrzow-
skiej Szkoły Reżyserii Filmowej 
Andrzeja Wajdy znalazły się także 
filmy młodzieży ze Staszowa i 
Kielc. 

Była to zaledwie druga edycja 
Festiwalu, a impreza już nabrała 
międzynarodowego charakteru 
dzięki udziałowi młodzieży z 
Hiszpanii, Portugalii i Łotwy, 
która  uczestniczyła w międzyna-
rodowej wymianie realizowanej 
równolegle z TOTU FESTIVAL 
przez Fundację FARMa. Przyje-
chali ze zdjęciami swoich krajów 
oraz wspólnie z grupą polską 
stworzyli multimedialną prezen-

tację fotografii Staszowa. 
Po raz pierwszy w ramach 

festiwalu obyła się także prezenta-
cja vlepek oraz na żywo grupa AĆ 
KRU z Kielc wykonała festiwa-
lowe graffiti.  Zupełną nowością 
były zabawy z cieniem i sponta-
niczny pokaz tańca z ogniem. 

Atrakcji dla widzów nie 
zabrakło. Ale równie ważne jak 
to co miało miejsce na scenie 
jest to, co działo się na zapleczu 
imprezy. Festiwal od początku 
do końca został przygotowany 
przez nas- młodzież z Fundacji. 
Od miesięcy z dużym zaangażo-
waniem pracowaliśmy nad jego 
powodzeniem. Jest to olbrzymia 
lekcja odpowiedzialności, pracy w 
grupie i współpracy, istna szkoła 
umiejętności, których nigdzie 
indziej zdobyć nie można. Nie 
zraża nas krytyka (…uzasadniona  
krytyka), z niej jak i z popełnia-
nych błędów wyciągamy wnioski 
na przyszłość. Chcemy się rozwi-
jać, dlatego ciągle stawiamy sobie 
nowe wyzwania. 

I udowadniamy, że w mło-
dzieży tkwi niesamowity poten-
cjał.  

TOTU FESTIVAL powoli 
wpisuje się do kalendarza kultu-
ralnego naszego regionu. Dzięki 
oryginalnemu pomysłowi i cha-
rakterowi wyróżnia się na tle 
innych letnich imprez plenero-
wych, czego dowodem jest zain-
teresowanie medialne festiwalem. 
Energia i zaangażowanie  mło-
dzieży jest też doceniane i coraz 
chętniej wspierane przez spon-
sorów oraz lokalne instytucje. 
A co ważne festiwal jest okazją 
do włączenia się w działanie 
innych młodych wolontariuszy. 
Bez tej pomocy nie moglibyśmy 
zrealizować swych pomysłów i 
pewnie stracilibyśmy wiarę w to, 
że w naszym mieście potrzebna 
jest taka organizacja i taka dzia-
łalność. Dlatego wszystkim, 
którzy nam pomogli w TOTU 
FESTIVAL i są nam przychylni 
serdecznie dziękujemy. 

Barbara Karaś
Prezes Zarządu  

Fundacji Aktywizacji  
i Rozwoju Młodzieży 

fot. A. Turek, M. Kułaga

„ totu fEStIVAL”

W dniu 28 czerwca br. 
odbył się II Świętokrzyski zlot 
Motocykli SHL oraz pojazdów 
motocyklowych. 

W trakcie zlotu odbyła się pre-
zentacja motocykli, parada, czy 
też próby sprawności „ósemka”, 
oraz „szklanka”. W programie 
znalazła się także dyskusja SHL 
w historii motoryzacji Kielc i 
regionu. Zlot odbywał się przed 
Kieleckim Centrum Kultury.

Głównym celem złotu było 
przypomnienie historii powstania 
jednego z najpopularniejszych 

w Polsce motocykli, jakim była 
SHL-ka.

Dyrektor organizacyjny zlotu 
Ryszard Mikurda jest autorem 
książki „SHL-ką przez goło-
borze”. W swojej książce autor 
opowiedział o naszym regionie, 
o ludziach, sportowcach i o moto-
cyklach. Książka ta ukazała się 
w 70 rocznicę rozpoczęcia histo-
rycznej produkcji SHL-ek przez 
kielecką Hutę „Ludwików”.

Zachęcamy do przeczytania 
książki.

Ewa Mazanka

II ŚWIętokRzySkI 
zLot MotoCykLI ShL
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1. Organizatorem konkursu jest Sekcja 
Fotograficzna GimArt Gimnazjum Nr 2 w 
Staszowie. Patronat nad akcją objął Burmistrz 
Miasta i Gminy Staszów oraz Dyrektor Gim-
nazjum Nr 2 w Staszowie.

2. Zasady konkursu określa niniejszy 
regulamin, który wchodzi w życie z 
dniem rozpoczęcia konkursu i obowiązuje 
do czasu jego zakończenia. W sytuacjach 
nierozstrzygniętych niniejszym regulaminem 
głos rozstrzygający mają Jurorzy.

3. W konkursie mogą brać udział autorzy 
zgłaszanych fotografii szkół gimnazjalnych 
Miasta i Gminy Staszów. Nadesłanie pracy 
jest równoznaczne z faktem, iż osoby fotogra-jest równoznaczne z faktem, iż osoby fotogra-
fowane wyrażają zgodę na publikację swoich 
wizerunków w wernisażu oraz sieci inter-
netowej. Organizatorzy konkursu nie ponoszą 
odpowiedzialności za złamanie tego punktu 
regulaminu przez uczestnika. Wszelkie roszc-
zenia osób fotografowanych skierowane będą 
do osób zgłaszających daną fotografię.

4. Jurorzy będą oceniać prace w 4. Jurorzy będą oceniać prace w 

następujących grupach tematycznych:
a) Staszów - architektura wczoraj i dziś
b) Przyroda - ścieżki znane i nieznane
c) Noc
d) Portret
e) Z życia szkoły - poważnie i na wesoło.
5. Termin zgłaszania zdjęć na konkurs mija 

31.10.2008 r. Jury wybierze zwycięzców do 
dnia 30.11.2008 r.

6. Zgłoszenia mogą być dokonywane 
wyłącznie poprzez formularz zgłoszeniowy 
dołączony do niniejszego regulaminu. Foto-
grafie w formacie od 15 x 21 cm do 24 x 30 
cm oraz postaci cyfrowej zgłaszać należy do 
sekretariatu Gimnazjum Nr 2 w Staszowie.

Zespół Szkół
Publiczne Gimnazjum Nr 2 w Staszowie
28-200 Staszów, ul. 25 - lecia PRL 4
tel. (015) 864 41 49
Każdy z uczestników może zgłosić maksy-

malnie 5 zdjęć na konkurs (po jednym z każdej 
kategorii).

7. Zwycięzcy grup tematycznych oraz 7. Zwycięzcy grup tematycznych oraz 

zwycięzca całego konkursu zostaną wybrani 
i wskazani przez Jurorów konkursu. Zostaną i wskazani przez Jurorów konkursu. Zostaną 
przyznane pierwsze nagrody w każdej grupie 
tematycznej oraz jedna nagroda główna dla 
najlepszej pracy konkursu.

8. Uczestnik przyjmuje warunki i reg-
ulamin konkursu oraz wyraża zgodę na 
wykorzystanie zgłoszonych zdjęć przez orga-
nizatora w celach promocyjnych konkursu w 
sposób nieodpłatny.

9. Uczestnik wyraża zgodę na przetwarza-
nie swoich danych osobowych przez organiza-
tora konkursu zgodnie z Ustawą o Ochronie 
Danych Osobowych

10. Organizator zastrzega sobie prawo 
bez zwrotu kosztów do usuwania fotografii i 
tekstów o treści powszechnie uznawanej za 
obraźliwe, naruszające uczucia, prawa osób 
trzecich lub prawo polskie.

11. Organizatorzy zastrzegają sobie prawo 
zmiany postanowień niniejszego regulaminu.

Pragnę serdecznie poinfor-
mować redakcję oraz szanow-
nych czytelników „Monitora 
Staszowskiego” o ukazaniu 
się na rynku wydawniczym 
książki pt. „kult Matki Bożej 
Sulisławskiej w parafii pw. 
świętego Bartłomieja w Staszo-
wie 1655-2005”, Sandomierz 
2008.

Kult Sulisławskiej Pani w 
w/w parafi i znany jest od około 
1655 r. Wiąże się on z obrazem, 
jaki parafi i w Sulisławicach w 
1650 r. podarowała Dorota Ogru-
fi na. Od tego czasu wraz z roz-
powszechnianiem kopii obrazu 
szerzyły się liczne pobożne prak-
tyki ku czci Matki Bożej Suli-
sławskiej. Wśród tych praktyk 
największą popularność zyskały 
piesze pielgrzymki staszowian 
do sanktuarium w Sulisławi-
cach, a także modlitwy przed 
cudownym obrazem, uroczyste 
msze święte, obchody świąt 
maryjnych, nowenny, odpusty 
oraz pieśni. 

Ze źródeł historycznych 
wynika, iż na przestrzeni 
wieków wierni staszowskiej 
parafii pw. świętego Bartło-
mieja uciekali się pod opiekę 
Matki Bożej Sulisławskiej. To 
Matka Boża z tego cudownego 

wizerunku pomagała mieszkań-
com Staszowa w chorobach, w 
cierpieniach, nieszczęściach, w 
różnego rodzaju kataklizmach, 
w wojennych zawieruchach i 
epidemiach, jakie nawiedzały 
staszowską ziemię. Dlatego też 
staszowianie od ponad 300 lat 
indywidualnie bądź zbiorowo 
przychodzą do Sulisławskiej 
Pani, by powierzać Jej swoje 
troski, prosić o łaskę zdrowia 
czy dziękować za wyjednane u 
Boga łaski. Przykładowo to do 
Niej szli dziękując za uratowa-
nie kościoła farnego w czasie 
najazdu grabieżczych wojsk 
Jerzego II Rakoczego w 1657 r. 
To Jej dziękowali za uratowanie 
miasta przed epidemią cholery, 
jaka wybuchła w 1821 r. (lub jak 
podają inne źródła historyczne w 
1831 r.). To także Jej dziękowali 
za pomoc przy budowie kościoła 
pw. Ducha Świętego – wotum za 
życie i pontyfi kat Papieża Polaka 
Jana Pawła II.

Tradycja pieszego, zorganizo-
wanego i rokrocznego pielgrzy-
mowania staszowian do sanktu-
arium w Sulisławicach sięga, jak 
podają ustne lokalne przekazy 
roku 1821. Wcześniej odbywały 
się również piesze pielgrzymki, 
ale nie miały one stałego charak-

teru. Warto zaznaczyć, iż piel-
grzymki organizowane od 1821 
r. nie zostały nigdy przerwane. 
Nie zdołały tego uczynić ani 
zawieruchy I i II wojny światowej 
ani czasy komunizmu. Staszo-
wianie każdego roku szli czy to 
w dzień czy to pod osłoną nocy 
w pielgrzymce do Matki Bożej 
Sulisławskiej spełniając w ten 
sposób obietnicę dziękczynienia 
za ocalenie miasta przed epide-
mią cholery.

Kult Sulisławskiej Pani na 
staszowskiej ziemi pozostaje 
wciąż żywy, dlatego też ze 
względu na tą wyjątkową cześć 
podjęto się tego opracowania.

Publikacja nosi tytuł „Kult 
Matki Bożej Sulisławskiej w 
parafii pw. świętego Bartło-
mieja w Staszowie 1655-2005”. 
W rozdziale pierwszym omó-
wiono zagadnienia związane 
z położeniem geograficznym 
sulisławskiego sanktuarium, 
miejsca kultu i dzieje cudownego 
obrazu. 

Rozdział drugi ukazuje 
początki kultu Sulisławskiej 
Pani w parafi i pw. świętego Bar-
tłomieja w Staszowie, omawia 
dzieje pieszych pielgrzymek w 
XIX w. oraz na przełomie lat 20. 
i 30. XX w., pielgrzymowanie 

w czasie okupacji niemieckiej, 
podtrzymywanie tradycji pąt-
niczych w latach 1946-1980, a 
także organizację pielgrzymek 
w latach 1981-2005. W rozdziale 
tym opisane są również inne 
formy kultu Matki Bożej Suli-
sławskiej tj. udział staszowian 
w uroczystościach na terenie 
sanktuarium czy nawiedzenie 
kopii obrazu w parafi i.

Natomiast w rozdziale trze-
cim mowa jest o staszowskich 
miejscach związanych z Matką 
Bożą Sulisławską. Czytelnik 
znajdzie tam opis cmentarza 
cholerycznego, fi gury Chrystusa 
Frasobliwego i krzyży. Całość 
książki wieńczy dokumentacja 
zdjęciowa i aneksy.

Zapraszam serdecznie do  
lektury. 

Z poważaniem,
Agata Bazak

zAPRoSzENIE do LEktuRy
Perłę manieryzmu czyli kaplicę gro-

bową rodziny Tęczyńskich pw. Matki 
Bożej Różańcowej oraz średniowieczne 
i renesansowe malowidła ścienne można 
było podziwiać w kościele pw. świętego 
Bartłomieja w Staszowie podczas tegorocz-
nego odpustu parafi alnego.

Kościół mimo, iż na co dzień zamknięty 
ze względu na prowadzony w nim remont, z 
racji na przypadające święto patrona parafi i 
w dniu 24 sierpnia decyzją ks. prał. Henryka 
Kozakiewicza – proboszcza parafi i został dla 
wiernych otwarty.

We wnętrzu XIV – wiecznej świątyni 
przez cały dzień odbywały się uroczyste msze 
święte. Miały one charakter dziękczynienia 
Bogu za 666 lat istnienia kościoła na ziemi 
staszowskiej i za dotychczasowe dzieło 
odnowy świątyni.

- „Dziś ciesząc się z wykonanych prac, 
dziękujemy Bogu za czas, który nam dał 
na podjęcie trudu odnowy naszej świątyni. 
Jestem wdzięczny za okazaną pomoc i 
wsparcie dla dzieła odnowy naszej wspaniałej 
świątyni, wiekowo najstarszej na Ziemi Sta-
szowskiej. Wspólnym wysiłkiem ocalmy ten 
wspaniały zabytek <<Matkę Staszowskich 
Kościołów>> dla przyszłych pokoleń staszo-
wian” – mówił do wiernych ks. prał. Henryk 
Kozakiewicz – proboszcz parafi i. 

Nie zapomniano także o zmarłych 
mieszkańcach miasta. Za nich modlono się 
w przed dzień uroczystości parafialnych 
podczas wieczornej mszy św. sprawowanej 

na miejscowym cmentarzu.
W dniu święta patrona parafii wierni 

mogli podziwiać efekt prac konserwatorów 
Eweliny i Marcina Gruszczyńskich z Kra-
kowa. Niezwykłe wrażenie powodowały 
freski przedstawiające postać świętego Bar-
tłomieja. Malowidło, które odsłonięte zostało 
w ubiegłym roku mieszkańcom miasta udo-
stępnione do wglądu zostało dopiero teraz. 
Przedstawia ono postać patrona parafi i, który 
wchodzi do nieba niosąc na kiju swoją ludzką 
skórę. Datuje się je na lata 1460-1480. 

Poza tym imponująco prezentowały się 
również późnorenesansowe dekoracje orna-
mentalne i fi guralne, nisza na Najświętszy 
Sakrament z otaczającymi ją fragmentami 
malowideł, marmurowe epitafi um ks. Macieja 
Dajewskiego z 1664 r., fresk z postacią św. 
Leonarda, a także odkryty fragment ostrołu-
kowego okna z dekoracją roślinną z początku 
XVI w.

Dodatkową atrakcją z okazji uroczystości 
odpustowych była loteria fantowa zorgani-
zowana przez parafi alny zespół katechetów. 
Dochód z niej przeznaczony został na rzecz 
renowacji świątyni.

Obecnie nadal trwają prace nad reno-
wacją malowideł ściennych, odnawiany jest 
również drewniany krucyfi ks tęczowy. Na 
konserwację czekają jeszcze dwa boczne 
późnobarokowe ołtarze poświęcone świętemu 
Jackowi Odrowążowi z obrazem z początku 
XVIII w. oraz świętej Annie Samotrzeć z 
obrazem na desce z XVI w., jak również 

rokokowa ambona i kamienna chrzcielnica z 
obrazem przedstawiającym chrzest Chrystusa 
w Jordanie z XVIII w.

Warto zaznaczyć, iż renowacja kościoła 
trwa od 2002 r. Dotychczas udało się już 
wykonać wymianę więźby dachowej, w cało-
ści pokryć dach blachą miedzianą. Wyremon-
tować tynki zewnętrzne, uzupełnić pęknięcia, 
odgrzybić ściany i wykonać nową elewację. 
Ponadto nowy blask odzyskała dzwonnica, 
mur przykościelny od ulicy szpitalnej, stara 
plebania oraz Kaplica Matki Bożej Różańco-
wej zwana Kaplicą Tęczyńskich. 

Agata Bazak

uRoCzyStoŚCI odPuStoWE W StASzoWIE

Odresteaurowany ołtarz główny 
w Kaplicy Tęczyńskich

W nawiązaniu do artykułu 
nt. „Św. Joanna Beretta Molla 
na ziemi Staszowskiej” ks. 
edwarda zielińskiego przed-
stawiamy kalendarium życia 
patronki rodzin. 

Joanna Beretta urodziła się 4 
października 1922 r. we Włoszech 
w Magnecie. Dnia 11 października 
1922 r. odbył się jej chrzest, na 
którym otrzymała imiona Gio-
vanni (Joanna) Franciszka. 

Z kolei w 1��8 w dniu �8 
kwietnia przystąpiła do I Komunii 
Świętej w kościele Santa Grata w 
Bergamo.
� czerwca 1��0 roku w katedrze 
w Bergamo przyjęła sakrament 
bierzmowania. 
W dniach od 1� -18 marca 1��8  
uczestniczyła w rekolekcjach 
prowadzonych przez jezuitę 

o. Michele’e, w czasie których napi-
sała „Wspomnienia i modlitwy”.
29 kwietnia 1942 r. zmarła jej 
matka Maria, a 10 września ojciec 
Albert.
W roku 1�4� po zdaniu matury 
rozpoczęła studia na Wydziale 
Medycyny i Chirurgii na Uniwer-
sytecie w Mediolanie, ukończyła je 
na uniwersytecie w Pawii w 1�4� 
roku zdobywając w toku studiów 
104 punkty na 110 możliwych. Na 
studiach aktywnie działała w Akcji 
Katolickiej.
27 stycznia 1950 r. otrzymała 
certyfikat uniwersytetu w Pawii, 
jaki uprawnił ją wykonywania 
zawodu lekarza chirurga. 
W 7 lipca 1952 r. zdała egzamin ze 
specjalizacją pediatra na Wydziale 
Medycyny i Chirurgii na Uniwer-
sytecie w Mediolanie otrzymując 

najlepszy wynik. 
24 września 1955 r. obył się ślub 
Joanny z Piotrem Mollą. 
W 19 listopada 1956 r. urodziła się 
pierwszy jej syn Pierluigi.
Z kolei w roku 1��� urodziła się 
Maria Zyta zwana Mariolą, a 1��� 
Lauretta.
6 września 1961 r. w szpitalu w 
Monzie przeszła kolejną opera-
cją spodziewając się dziecka. W 
czasie operacji został usunięty 
nowotwór.
20 kwietnia 1962 r. w Wielki 
Piątek została przyjętą na oddział 
ginekologiczno – położniczy, a w 
dniu 21 kwietnia w Wielką Sobotę 
poprzez cesarskie cięcie na świat 
przyszła Joanna Emanuela.
W dniu 28 kwietnia 1962 r. 
Joanna Beretta Molla zmarła w 
swoim domu w Ponte Nuovo di 
Magenta. 
30 kwietnia 1962 r. odbył się 
pogrzeb Joanny, w czasie którego 
żegnały ją tłumy osób.

W dniu 3 lipca 1966 r. nazwano 
imieniem Joanny Beretty Molly 
przychodnię w Megero. 
Z kolei 24 września 1961 nazwano 
Szkołę Podstawową imieniem 
Joanny.
23 września 1973 r. Ojciec Święty 
Paweł VI wspomniał o ofierze 
matki z Diecezji Mediolańskiej.
28 kwietnia 1980 roku w 18. 
rocznicę śmieci arcybiskup Medio-
lanu ks. kard. Carlo Maria Mar-
tini wydał „Dekret rozpoczęcia 
procesu beatyfikacyjnego Sługi 
Bożej Joanny Bertty Molli, matki 
rodziny”.
24 kwietnia 1994 r. Joanna Beretta 
Molla została beatyfikowana przez 
Papieża Jana Pawła II.
16 maja 2004 r. Ojciec Święty Jan 
Paweł II kanonizował błogosła-
winą Joannę Berettę Mollę
Opracowano na podstawie „Tygodnika 

Rodzin Katolickich Źródło” Nr 29 
(864) 

Ewa Mazanka

kALENdARIuM ŻyCIA 
PAtRoNkI RodzIN REguLAMIN koNkuRSu fotogRAfICzNEgo - tAk WIdzę...REguLAMIN koNkuRSu fotogRAfICzNEgo - tAk WIdzę...REguLAMIN koNkuRSu fotogRAfICzNEgo - tAk WIdzę...
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Wakacje szybko się skoń-
czyły. Nastąpił czas, w którym 
trzeba wrócić do nauki i pracy. 
kolejne wyzwania, sukcesy, 
czasem porażki. Szkoła nie 
tylko uczy, ale i wychowuje 
do przyszłego życia.

W gminie Staszów w szko-
łach podstawowych i gimna-
zjalnych naukę rozpoczęło 2947 
uczniów, w tym najmłodszych 
pierwszoklasistów jest 277. 
Rozpoczęcie roku szkolnego 
to ważny moment dla wszyst-
kich: uczniów, nauczycieli, 
rodziców, dyrektorów szkół i 
przedszkoli.

Wszyscy mamy nadzieję, 
że nadchodzący rok szkolny 
będzie pełny niezapomnianych 
chwil, do których będziemy 
ze wzruszeniem wracać we 
wspomnieniach.

Redakcja Monitora Sta-
szowskiego życzy wszystkim, 
by ten rok szkolny był jak 
najlepszy, pełen fascynują-
cych zagadek i niespodzianek, 
które niosą wiedzę oraz wiele 
satysfakcji jaką daje dobrze 
wykonywana praca.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz

RozPoCzęCIE Roku SzkoLNEgo 2008/09
ksiądz Roman kotlarz od 

początku nie miał wątpliwości, 
że protest radomskich robotni-
ków trzeba poprzeć. zapłacił 
za to życiem.

W niedzielę 24 sierpnia 
odbyła się 32. rocznica śmierci 
ks. Romana kotlarza w parafii 
pw. Wniebowzięcia NMP w 
koniemłotach.

Obchody rozpoczęły się o 
godz. 11.00 modlitwami w inten-
cji ludzi pracy, które poprowadził 
ks. Sebastian Dziedzic wikariusz 
parafii Koniemłoty, a godz. 
11.30 rozpoczęła się uroczysta 
suma pod przewodnictwem i z 
homilią ks. Wiesława Opiata. 
Eucharystię koncelebrowali o. 
Marian Sujka redemptorysta 
pracujący w Rzymie oraz ks. 
Paweł Cygan.

W uroczystości wzięli udział 
przedstawiciele władz samo-
rządowych i wojewódzkich 
oraz  posłowie. Byli uczest-
nicy demonstracji robotniczych 
radomskiego Czerwca 1976, 
członkowie radomskiej NSZZ 
„Solidarność”, a także rodzina, 
przyjaciele i znajomi ks. Romana 
Kotlarza z okresu, gdy był kape-
lanem i proboszczem okolicznych 
parafii w Pelagowie, Szydłowcu i 
Koprzywnicy.

Ksiądz Kotlarz urodził się 17 
października 1928 r. w Koniem-
łotach. Jego rodzice Szczepan 
i Waleria z domu Czerwiec, 
prowadzili gospodarstwo rolne. 
Miał pięcioro rodzeństwa: cztery 
siostry i jednego brata. Był naj-

młodszy spośród nich. Dom 
rodzinny sąsiadował z pięknym 
zabytkowym kościołem parafial-
nym. Zdał maturę i postanowił 
wstąpić do seminarium. Forma-
cję kapłańską otrzymał najpierw 
w Krakowie, następnie w Sando-
mierzu. Święcenia kapłańskie 
przyjął 30 mają 1954 r. posługę 
kapłańską pełnił jako wikariusz 
kolejno w parafiach: Szydłowiec, 
Żarnów, Koprzywnica, Mierzec, 
Kunów i Nowa Słupia, a od 26 
sierpnia 1961 r. aż do śmierci był 
proboszczem parafii pw. MB 
Częstochowskiej w Pelagowie 
k. Radomia.

25 czerwca 1976 roku był 
przypadkiem w Radomiu. Zoba-
czył robotników z Zakładów 
Metalowych Waltera w Radomiu 
idących ulicą z protestem prze-
ciw władzom. Stanął więc na 
schodach kościoła Świętej Trójcy 
i pobłogosławił ich. Ludzie sły-
szeli, jak się przy tym modlił” 
„Matko Najświętsza, któraś pod 
krzyżem stała, pobłogosław 
tym dzieciom, które pragną 
chleba powszedniego”. Niestety, 
chudą sylwetkę w sutannie, kre-
ślącą znaki krzyża nad tłumem, 
zobaczyli też tajniacy ze Służby 
Bezpieczeństwa, wmieszani w 
pochód.

Po stłumieni buntu robot-
ników w czerwcu 1976 roku 
komuniści zaczęli zemstę. Mili-
cjanci pobili prawie dwa tysiące 
aresztowanych ludzi. Wtedy 
też „nieznani sprawcy” zaczęli 
nachodzić ks. Kotlarza. Pod 

parafię w Pelagowie pod Rado-
miem zaczęła nocami podjeż-
dżać czarna wołga z pięcioma 
mężczyznami. Dwaj zostawali 
w aucie, a trzej wyważali drzwi 
i wchodzili do środka. Tam 
zawijali księdza w dywan, żeby 
nie zostawić na skórze sińców 
i tłukli go nogą od stołu albo 
uderzali ciosami. I tak w kółko 
przez pół godziny – Bijemy cię 
za to, żeś robotników bałamucił, 
w głowach im przewracałeś! 
– powtarzali i często wracali. Bili 
go ze zwierzęcą satysfakcją. 

Ks. Roman w swych kaza-
niach bezkompromisowo gło-
sząc „Słowo Boże” domagał się 
szacunku dla człowieka i jego 
pracy, piętnował kłamstwo i 
niesprawiedliwość.

Po wydarzeniach radom-
skich 15 sierpnia 1976 roku ks. 
Roman Kotlarz odprawił na 
parafii w Pelagowie Mszę św. 
za zamordowanych i pobitych 
robotników. W jej trakcie zasłabł. 
Po trzydniowym pobycie w szpi-
talu w Krychnowicach zmarł 18 
sierpnia. Żył 48 lat z tego 22 lata 
w kapłaństwie.

Sekcja zwłok wykazała, że 
przyczyną zgonu była niewydol-
ność mięśnia sercowego. Mimo 
wielu świadectw o znęcaniu 
się nad księdzem, lekarze nie 
stwierdzili obrażeń mogących 
powstać po pobiciu. 20 sierp-
nia 1976 r. odbył się pogrzeb 
księdza, który przerodził się w 
manifestację robotniczą. Drogą 
z Krychnowic do Pelagowa 

usłaną kwiatami robotnicy na 
swych barkach nieśli trumnę ze 
zwłokami księdza. Po mszy św. 
polowej w Pelagowie trumnę 
przewieziono w jego rodzinne 
strony gdzie spoczął na cmen-
tarzu w Koniemłotach obok 
ukochanej matki. W ceremonii 
uczestniczyło 40 duchownych i 
kilkuset wiernych.

W 1981 r. po licznych prote-
stach wiernych, władze wszczęły 
śledztwo w sprawie śmierci 
kapłana. Po kilku miesiącach 
śledztwo zakończyło się umo-
rzeniem. W 1990 r. prokuratura 
wojewódzka w Radomiu wzno-
wiła śledztwo, ale i ono zostało 
umorzone, chociaż prokura-
tor Krzysztof Oleś przesłuchał 
prawie wszystkich funkcjona-
riuszy SB zajmujących się w 
Radomiu zwalczaniem Kościoła 
katolickiego.

„...Człowiek pomału zostaje 
bardzo zapomniany i dlatego ta 
gehenna dzisiejszego życia, ten 
po prostu nie sposób życia ze 
sobą – ten coraz gorszy sposób 
współczucia ludzi między sobą. 
Bo człowiek jest coraz bardziej 
zapomniany. Maszyna jest w 
większym zainteresowaniu i sza-
cunku aniżeli człowiek....”

Fragment z kazania ks. 
Romana Kotlarza w obronie praw 
i godności człowieka – odnale-
zionego w styczniu 1991 r.

Joanna Furtak 

oBChody 32. RoCzNICy ŚMIERCI  
kS. RoMANA kotLARzA

Rodzina ks. Romana Kotlarza 

Przewodniczący RM Kryspin Bednarczyk i sołtys Koniemłót 
Robert Widanka składają kwiaty pod pomnikiem ks. Kotlarza

Poczet sztandarowy staszowskiej „jedynki”

Pierwszy rok szkolny rozpoczęli najmłodsi uczniowie  
(ZPO nr 1 w Staszowie )

Zaproszeni goście na rozpoczęciu roku szkolnego (ZPO nr 1 w Staszowie)

Rozpoczęcie roku szkolnego w PSP nr 3 w Staszowie
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ogromne zainteresowanie 
jakim cieszy się halowy turniej 
w piłce nożnej tzw. „dzikich 
drużyn”, odbywający się w 
okresie ferii zimowych spra-
wiło, że postanowiono prze-
prowadzić jego letnią edycję. 
Turniej odbywał się w dniach 
7-10 sierpnia na Stadionie Miej-
skim. Jego organizatorem był 
ośrodek Sportu i Rekreacji w 
Staszowie przy współudziale 
Powiatowego zrzeszenia LzS.

Na doskonale przygoto-
wanym bocznym boisku jako 
pierwsi przystąpili do rozgrywek 
młodzi piłkarze urodzeni w 
latach 1995-1998. Osiem drużyn 
podzielono na dwie grupy, z 
których dwa najlepsze zespoły 
awansowały do półfinałów. W 
pierwszym półfinale doskonale 
spisujący się w grupie A - Mini 
Real zmierzył się z drugą dru-
żyną Baszty Rytwiany. Dwie 
bramki Jakuba Polniaka oraz 
jedno trafienie Dominika Dyla 
zapewniło zwycięstwo Mini 
Realowi 3:2. W drugim spotkaniu 
półfinałowym UKS Blokers dość 
łatwo pokonał Dream Team 4:2.

Obie drużyny zmierzyły się 
w finale zimowej edycji turnieju. 
Wówczas UKS wysoko pokonał 
Real 6:0. Dla drużyny Mini Real 
była to doskonała okazja do 
rewanżu. Można się więc było 
spodziewać zaciętego meczu 
finałowego. Tym razem dwukrot-
nie do bramki UKS celnie strzelał 
D. Dyl, jedną bramkę dodał J. 
Polniak i Mini Real mógł cieszyć 

się ze zwycięstwa 3:2.
W meczu o trzecie miejsce 

Dream Team pokonał wysoko 
(5:0) Basztę II.

„Królem strzelców” został 
zdobywca 15 bramek Marcin 
Cebula (UKS Blokers). Naj-
lepszym bramkarzem został 
wybrany Mariusz Głud (UKS 
Blokres).

W piątek 8 sierpnia swoje 
mecze rozgrywały drużyny zło-
żone z zawodników urodzonych 
w latach 1992-1994. Najbardziej 
wyrównany przebieg miały roz-
grywki w grupie B, gdzie w 
ostatnim meczu spotkały się 
drużyny FC Złodziejówka i HKS 
Staszów. Jako pierwsi bramkę 
strzelili zawodnicy Złodziejówki, 
ale ostatecznie to HKS cieszył się 
ze zwycięstwa 3:1 i awansu do 
półfinału. W meczu półfinało-
wym HKS już nie radził sobie tak 
dobrze i przegrał 1:5 z zespołem 
100 twarzy grzybiarzy.

W finale spotakły się drużyny 
100 twarzy grzybiarzy i Baszta 
Rytwiany. Mecz był okazją do 
rewanżu dla 100 twarzy za mecz 
grupowy w którym przegrali 0:2. 
Baszta od początku kontrolowała 
grę i do przerwy prowadzili 2:0. 
W drugiej części meczu 100 
twarzy zdołali strzelić jedną 
bramkę, ale na wyrównanie 
brakło już czasu.

W meczu o trzecie miejsce 
FC Wola pokonała HKS Staszów 
5:2.

Z ośmioma strzelonymi 
bramkami „królem strzelców” 

został Andrzej Nowicki (100 
twarzy grzybiarzy). Najlepszym 
bramkarzem wybrano Dawida 
Małasa (FC Wola).

Na zakończenie turnieju 
swoje mecze rozegrała najstarsza 
grupa zawodników (urodzeni w 
latach 1989-91). Mimo, że zgłosiły 
się tylko trzy drużyny emocji nie 
brakowało. W pierwszym meczu 
DREAM TEAM przegrał 1:2 
z drużyną Stadionowe Szpaki. 
Druga przegrana oznaczała 
zajęcie ostatniego miejsca. Po 
zaciętym meczu jednak pokonali 
3:2 Dzieci z Bullerbyn. W tym 
momencie dwie drużyny miały 
po 3 punkty. Tylko zwycięstwo 

lub remis z Dziećmi z Bullerbyn 
dawał Stadionowym Szpakom 
pierwsze miejsce w turnieju. 
Nerwowy początek w wykonaniu 
tej drużyny i przegrywali już 0:2. 
Jednak doskonale dysponowany 
tego dnia Tomasz Koronkie-
wicz poderwał drużynę do boju. 
Strzelił dwie bramki, kolejne 
dwie dodali pozostali członko-
wie drużyny i mecz zakończył 
się zwycięstwem Stadionowych 
Szpaków 4:2.

„Królem strzelców” został 
Tomasz Koronkiewicz, a naj-
lepszym bramkarzem Jacek 
Chamerski.

OSiR, fot. Paweł Boroń 

Uczniowie z Publicznej Szkoły Pod-
stawowej w czajkowie zostali mistrzami 
województwa świętokrzyskiego w piłce 
ręcznej chłopców. Finał wojewódzki odbył 
się w Szkole Podstawowej nr 25 w kielcach 
24 maja 2008 r. 

Zawody te sędziował sam Prezes Święto-
krzyskiego Związku Piłki Ręcznej Grzegorz 
Budziosz, który jest sędziom ekstraklasy. Są 
to efekty dwuletniej pracy z młodzieżą na 

nowo oddanej hali sportowej, która funk-
cjonuje od dwóch lat przy ZS w Czajkowie. 
Chłopcy ci trenują w sekcji piłki ręcznej w 
Ośrodku Sportu i Rekreacji w Staszowie gdzie 
stanowią trzon drużyny. 

Jako drużyna OSiR Staszów zdobyli VIII 
– miejsce w Finale Mistrzostw Polski, który 
odbywał się w Płocku w dniach od 6 do 8 
maja 2008r. Szkoleniowcami tych młodych 
zawodników są nauczyciele z ZS w Czajko-

wie Grzegorz Kwasek i Krzysztof Czerwiec. 
W miesiącu sierpniu drużyna wyjechała na 
dwutygodniowy obóz sportowy organizo-
wany przez Związek Piłki Ręcznej w War-
szawie do Potoczka k/Janowa Lubelskiego, 
gdzie trenowali pod okiem doświadczonych 
szkoleniowców przygotowując się do nowego 
sezonu. 

Życzymy dalszych sukcesów.
Krzysztof Czerwiec

PIłkA RęCzNA W CzAJkoWIE

W dniu 14 czerwca �008 
roku w hali ośrodka Sportu 
i Rekreacji w Staszowie odbył 
się turniej sportowy pn. „ Mło-
dzież i Honorowi Dawcy krwi 
– razem” 

W rozgrywkach sportowych 
udział wzięło 7 drużyn przedsta-
wicieli oraz członków Klubów 
HDK i uczniów szkół średnich: 
Klub HDK przy ZRPCK w 
Staszowie, Klub HDK przy 
Elektrowni w Połańcu, Klub 
HDK przy KiZCHS „Siarkopol” 
w Grzybowie, Klub HD przy 
LO w Staszowie, ZSE w Staszo-
wie, Zespół Szkół w Staszowie, 
Zespół Szkół w Połańcu.

Sędziami w poszczególnych 
kategoriach sportowych byli: 
Mirosław Wyrzykowski – piłka 
nożna, Ewa Wyrzykowska – tenis 
stołowy, Krystyna Węzina – war-
caby.

W piłce nożnej I miejsce 

zajął Zespół Szkół Ekonomicz-
nych w Staszowie, II Liceum 
Ogólnokształcące w Staszowie, 
III Zespół Szkół w Połańcu oraz 
Zespół Szkół w Staszowie.

Z kolei wyniki w rozgryw-
kach w tenisie stołowym przed-
stawiają się następująco: I miejsce 
zajął Andrzej Świszcz – Klub 
HDK przy Elektrowni, II miejsce 
Michał Bania – ZS w Staszowie, 
III Jacek Cecot - ZS w Połańcu, 
a IV Mariusz Urbański – LO w 
Staszowie.

Natomiast w konkurencji 
warcaby: miejsce zdobył Mariusz 
Urbański – LO w Staszowie, II 
miejsce Paweł Matejek – Klub 
HDK przy Elektrowni w Połańcu, 
III lokatę wywalczył Łukasz 
Cieślik, LO w Staszowie, a IV 
miejsce zdobył Łukasz Kołek ZS 
w Połańcu. 

Sponsorami turnieju sporto-
wego byli: Urząd Miasta i Gminy 

w Staszowie, Centrum Krwio-
dawstwa i Krwiolecznictwa w 
Kielcach, Kopalnie i Zakłady 
Chemiczne Siarki „Siarkopol” w 
Grzybowie, „Intelster” Spółka 
z.o.o., kopalniane związki zawo-
dowe.

Z kolei organizatorami byli: 

ZRPCK Zarząd Klubów HDK 
w Staszowie i Grzybowie.

Zawody poświęcone były 
Światowemu Dniu Honorowego 
Krwiodawstwa, który to dzień 
przypadał właśnie w sobotę 14 
czerwca. 

Ewa Mazanka

MłodzIEŻ I hoNoRoWI dAWCy kRWI – RAzEM

koło Polskiego związku 
Wędkarskiego okręg kielecki 
koło „Nad czarną” zorgani-
zowało w dniu 1 czerwca 2008 
roku zawody Wędkarskie z 
okazji „Dnia Dziecka”. odby-
wały się one nad zalewem Nad 
czarną w Staszowie w godzi-
nach od 14 do 19 – tej.

Pierwsze miejsce w zawo-
dach zajęła Natalia Kowalska 
zdobywając 5230 punktów. 
Drugą lokatę zajął Michał Opala, 
a trzecią Piotr Czuba. Kolejne 
miejsca zajęli: Jakub Prostak, 
Karol Kubacki, Klaudia Janke, 
Ewelina Kowalska, Klaudia 
Strzyż, Adrian Podyma, Bar-
tłomiej Jakubik, Patryk Cha-
merski, Tomasz Olejarczyk, 

Karol Bąk, Kamil Banaś, Daniel 
Walenciak, Natalia Urbańska, 
Karol Szostak, Patryk Morawski, 
Mariusz Wyraz, Adrian Kowal-
czyk, Kacper Pawlik, Waldemar 
Serafin i Piotr Bożek.

Wszyscy biorący udział w 
zawodach otrzymali pamiątkowe 
dyplomy, a także nagrody, które 
zostały ufundowane między 
innymi przez Urząd Miasta i 
Gminy w Staszowie. Nagrodami 
w konkursie było: MP 3, Pendrive 
2 GB, bombki ozdobne, piłka 
do kosza, siatki, puzzle, książki, 
kalkulatory i itd.

Sędzią głównym zawodów 
był Prezes Zarządu Koła PZW 
„Nad Czarną w Staszowie” 
Bogdan Nagórka, Sędzią – Sekre-

tarzem Bogusław Olejarczyk, 
a Sędzią Sektorowym Wacław 
Wiatrowski.

Całym zawodom wędkar-
skim towarzyszyła słoneczna 

pogoda, która dodatkowo jesz-
cze zachęcał do wzięcia w nich 
udziału.

Ewa Mazanka
fot. Koło PZW w Staszowie

zAWody WędkARSkIE d R u Ż y N y  P o d W ó R k o W E  W A L C z y ł y  
o  P u C h A R  d y R E k t o R A  o S I R

Joanna Cheba i Mirosław Wyrzykowski w trakcie wręczania nagród

Dzięki zaangażowaniu i 
dużemu wysiłkowi społeczno-
ści lokalnej kopaniny, powstało 
w tej miejscowości nowe boisko 
do piłki nożnej. 

Mieszkańcy we własnym 
zakresie wykonali niemal 
wszystkie prace przy boisku. 
Pomocy udzielił też Ośrodek 
Sportu i Rekreacji w Staszowie, 
który przekazał kilka wywro-
tek ziemi i wynajął równiarkę. 
Obiekt zlokalizowany jest na 
gruntach należących do Gminy 
Staszów. Boisko służyć będzie 
nie tylko mieszkańcom Kopa-
niny i pobliskich miejscowości 
do rozgrywek sportowych, ale 
będą się mogły na nim odbywać 
festyny rozrywkowe.

W uroczystym otwarciu 
uczestniczyli sekretarz MiG 

Staszów Sławomir Mikula, 
dyrektor OSiR w Staszowie Ire-
neusz Kapusta, oraz pracownik 
wydziałuy EZ UMiG Halina 
Rogozińsk, radny Rady Powiatu 
Leszek Kopeć oraz radny Rady 
Miejskiej Edward Anioł.

Uroczystość rozpoczęła się 
od poświęcenia boiska, po czym 
na ręce sołtysa Zbigniewa Grze-
sika został przekazany specjalny 
grawerton z podziękowaniami 
dla mieszkańców wsi za zaan-
gażowanie w rozwój kultury 
fizycznej i sportu.

Gratulujemy mieszkańcom 
Kopaniny inicjatywy i życzymy 
powodzenia w rozbudowie 
obiektu, o planowane boiska do 
siatkówki plażowej.

OSiR, 
fot. Paweł Boroń

Burmistrz Andrzej Iskra wręcza nagrody

NoWE BoISko W koPANINIE

Ks. Zbigniew Kargul poświęcił nowe boisko
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Nie zwalnia tempa w 
zdobywaniu mistrzowskich 
tytułów Jakub Szałankie-
wicz. Pochodzący ze Sta-
szowa reprezentant Polski 
w piłce plażowej ponownie 
sięgnął po tytuł mistrza Sta-
rego kontynentu.

W ubiegłym roku Jakub 
w parze z Michałem Kądziołą 
pochodzącym z Dąbrowy Gór-
niczej sięgnął po tytuł Mistrza 
Świata, Europy oraz Polski 
w kategorii juniorów i senio-
rów. W tym roku obronili już 
mistrzostwo Polski juniorów 
oraz mistrzostwo Europy.

- W tym roku mieliśmy 

kilka ważnych i udanych star-
tów – mówi Jakub Szałan-
kiewicz. Podczas zawodów z 
cyklu World Tour w Barcelonie, 
zajęliśmy w gronie seniorów 9. 
miejsce, najwyższe jakie udało 
się osiągnąć do tej pory przez 
Polaków. Obroniliśmy też 
mistrzostwo Polski juniorów. 
Nie wystartowaliśmy niestety 
na mistrzostwach Polski senio-
rów, gdzie mieliśmy bronić 
tytułu mistrzowskiego sprzed 
roku, ponieważ w tym samy 
czasie odbywały się Mistrzo-
stwa Europy U-20. Ale wcale 
nie żałujemy – mówi Jakub, bo 
zostaliśmy mistrzami Europy 

i jako pierwsza para w historii 
plażówki europejskiej, obro-
niliśmy złoty medal na U-20. 
Teraz przygotowujemy się do 
Mistrzostw Świata U-21, które 
zaczynają się 4 września w 
Anglii (Brighton). W tym roku 
planujemy jeszcze udział w 
turniejach z cyklu World Tour 
w Dubaju, Bahrajnie i Chi-
nach. Najważniejszym naszym 
celem są jednak igrzyska w 
Londynie, za 4 lata – dodaje 
Jakub.

Droga do kolejne go złotego 
medalu Mistrzostw Europy nie 
była łatwa, ale nasi siatkarze 
do każdych mistrzostw przy-
gotowani są znakomicie. Pod-
czas zawodów o mistrzostwo 
Europy, które odbyły się we 
włoskim San Salvo, Jakub Sza-
łankiewicz i Michał Kądzioła 
pierwsze pięć pojedynków 
wygrali bez straty seta. Naj-
pierw w grupie eliminacyjnej 
pokonali  21:13, 21;15 Szwajca-
rów Jonasa Kisslinga i Matsa 
Kovacza, następnie 21:8, 21:13 
Norwegów Andersa Strom-
svaaga i Bjarte Uskena, a na 
koniec rozgrywek grupowych 
21:19, 21:19 Włochów Alberto 
Bigarellego i Nikolę Pisseriego. 
W fazie pucharowej pokonali 

Austriaków Jorga Wutzla i 
Thomasa Zassa 21:15, 21:14, a 
potem ponownie duet Szwaj-
carów Kissling - Kovacz 21:18, 
21:15. Nasza mistrzowska para 
w pierwszym pojedynku o pół-
finał przegrała z rosyjską parą 
Siergiej Kostiukin i Aleksiej 
Pastuchow 15:21, 21:15, 13:15. 
W drugim pojedynku o strefę 
medalową Szałankiewicz i 
Kądzioła pokonali Wutzla i 
Zassa 21:14, 21:11. W walce o 
finał czekała ich najtrudniejsza 
przeprawa - Francuzi Oscar 
Dupouy i Vincent Lacombe. 
Jakub z Michałem pokonali 
ich w pojedynku trwającym 
74 minuty - 27:25, 19:21 oraz 
w tie breaku 15:8. W meczu 
o złoto pokonali Holendrów 
Aleksandra Brouwera i Chri-
stiaana Varenhorsta - 21:12, 
14:21 i 15:12.

Naszemu mistrzowi gra-
tulujemy sukcesów i życzymy 
samych udanych star tów. 
Igrzyska w Londynie zbli-
żają się małymi krokami, ale 
wierzymy, że za 4 lata miesz-
kaniec Staszowa będzie tam 
reprezentował nasz kraj. 

Dariusz Kubalski

StASzóW – MIASto MIStRzA EuRoPy

W dniu 22 lipca br. na 
boisku sportowym zespołu 
Pałacowego w kurozwękach 
odbył się Powiatowy Turniej 
w piłce nożnej chłopców rocz-
nika 1995 i młodsi oraz 1992 i 
młodsi o puchar Przewodni-
czącego Powiatowego zrzesze-
nia Ludowe zespoły Sportowe 
i Dyrektora Sportu i Rekreacji 
w Staszowie.

Otwarcia turnieju dokonał 
Andrzej Kruzel - wicestarosta 
staszowski, przewodniczący 
Powiatowego Zrzeszenia LZS.

Wyniki turnieju: roczniki 
1995 i młodsi

1. KS „Baszta” Rytwiany I, 
2. ULKS „Bizon” Kurozwęki, 
3. KS „Baszta” Rytwiany II, 4. 
Wola Osowa

roczniki 1992 i młodsi
1. GKS Szydłów, 2. ULKS 

„Bizon” Kurozwęk, 3. Wola 
Osowa, 4. FC Złodziejówka 
– Staszów.

Najlepszymi zawodnikami 
zostali: Zarzycki Grzegorz, Sojka 
Michał (Rytwiany), Adamczak 
Kamil, Kozioł Krzysztof (Kuro-
zwęki), Batóg Krzysztof (Szy-
dłów), Dziedzic Dawid, Belusiak 
Damian (Wola Osowa), Kosik 
Piotr (Staszów).

Organizatorami turnieju 
byli: Powiatowe Zrzeszenie LZS 
w Staszowie i Ośrodek Sportu i 
Rekreacji w Staszowie.

Sędzią głównym był Jaro-
sław Cichoń.

Najlepsze zespoły uczestni-
czące w turnieju za miejsca I-III 

otrzymały puchary, a zawodnicy 
medale. Wszystkie drużyny 
otrzymały piłki nożne i dyplomy. 
Natomiast najlepsi zawodnicy 
statuetki.

Organizatorzy dziękują 

panu Marcinowi Popielowi za 
udostępnienie boiska na czas 
turnieju.

Henryk Miśkiewicz
Wiceprzewodniczący  

Powiatowego Zrzeszenia LZS

tuRNIEJ PIłkI NoŻNEJ W kuRozWękACh

W dniach 15-17 sierpnia 
2008 r. na leśnych boiskach 
ośrodka Sportu i Rekreacji, 
odbyły się trzy turnieje siat-
kówki plażowej w ramach akcji 
„Weekend z siatkówką plażową 
w golejowie”. organizatorami 
turniejów było krajowe zrze-
szenie Ludowych zespołów 
Sportowych, we współpracy z 
Radą Wojewódzką i Powiatową 
LzS, oraz LzS „Sigma-oSiR” 
Staszów przy dofinansowa-
niu ze środków ministerstwa 
sportu, w ramach programu 
kaRoL. 

Głównymi celem akcji było: 
popularyzowanie siatkówki pla-
żowej wśród młodzieży i doro-
słych, aktywne spędzanie czasu 
wolnego na świeżym powietrzu, 
a także promocja Golejowa i Sta-
szowa. Dodatkowym atutem tej 
imprezy była wspaniała pogoda 
i otoczenie (boiska wkompono-
wane w kompleks lasów gole-
jowskich).

To były świetnie zorgani-
zowane zawody. Organizatorzy 
zapewnili puchary, nagrody 
(piłki i pamiątkowe koszulki) i 
dyplomy dla drużyn, które zajęły 
miejsca I-IV, a także profesjo-
nalną obsługę sędziowską (Jacek 
Myślak, Mateusz Prasałek, Wie-
sław Grosicki). Impreza mogła 

być zorganizowana dzięki dofi-
nansowaniu ze środków Fundu-
szu Rozwoju Kultury Fizycznej 
w ramach projektu „Karol”.

Weekend rozpoczął się od II 
Młodzieżowego Turnieju Siat-
kówki Plażowej w którym prawo 
startu miała młodzież ze szkół 
podstawowych i gimnazjalnych z 
rocznika 1992 i młodszych. Roz-
grywki odbywały się systemem 
brazylijskim (do dwóch przegra-
nych meczy). Udział wzięło 12 
par. Zwycięską parą okazała się 
para ze Staszowa - Patryk Gro-
sicki/Sebastian Kalota, którzy 
pokonali parę z Połańca – Patryk 
Lampart/Michał Materkowski. 
W meczu o III miejsce para 
Łukasz Król/Wojciech Migoń 
pokonała parę Karol Chodyna/
Adam Sobolewski – obie ze 
Staszowa.

16 sierpnia odbył się III 
Otwarty Turniej Siatkówki Pla-
żowej. Turniej stał na bardzo 
wysokim poziomie, do Gole-
jowa zawitali zawodnicy, którzy 
brali udział w Mistrzostwach 
Polski. O poziomie świadczy 
fakt, że zeszłoroczni wicemi-
strzowie zajęli dopiero miejsce 
VII-VIII. Rozgrywki odbywały 
się systemem brazylijskim (do 
dwóch przegranych meczy). 
Udział wzięło 18 par. W finale 

spotkały się dwie pary z Kielc 
- para Kowalski Piotr/Kiniorski 
Łukasz przegrała z parą Babiar-
czyk Marcin/Cudziło Łukasz. W 
meczu o III miejsce spotkały się 
pary z Połańca i z Kielc -Golonka 
Marcin/Obcowski Bartłomiej z 
Połańca wygrali z parą z Kielc 
Stępień Mateusz/Działowski 
Marek.

Na zakończenie sportowego 
weekendu odbył się I Rodzinny 
Turniej Siatkówki Plażowej. 
Prawo startu miały drużyny w 
składzie rodzic + dziecko, grano 
systemem każdy z każdym. W 
turnieju wystartowało 6 par ze 
Staszowa, Połańca, Oleśnicy. 
Niepokonaną okazała się para 
ze Staszowa – Patryk Grosicki/

Wiesław Grosicki, na II miejscu 
uplasowała się para z Połańca 
– Mariusz Zyngier/Damian Zyn-
gier, III miejsce para ze Staszowa 
Zbigniew Walenciak/Michał 
Walenciak.

Była to największa w ostat-
nich latach impreza siatkarska na 
terenie Staszowa. Uczestnicy byli 
bardzo zadowoleni z organizacji 
Turniejów a także z atmosfery, 
która panowała w Golejowie. 
Turnieje przebiegały bardzo 
sprawnie. Wzięło udział prawie 
40 par. Za rok najprawdopodob-
niej w Golejowie także odbędzie 
się cykl turniejów, ale poszerzony 
o kategorię mikstów, jak zasu-
gerowali niektórzy uczestnicy 
imprezy.

OSiR, fot. Paweł Boroń

WEEkENd z SIAtkóWką PLAŻoWą W goLEJoWIE

Finał wojewódzki akcji 
„Szukamy przyszłych olim-
pijczyków” odbył się 25 lipca w 
kielcach. Głównym celem akcji 
była popularyzacja kolarstwa 
wśród dzieci i młodzieży.

Na starcie stanęło 31 zwy-
cięzców eliminacji, które przez 
cały czerwiec odbywały się w 
gminach województwa świę-
tokrzyskiego. Gminę Staszów 
reprezentowało 3 zawodników. 
Kolarze mieli do pokonania 
trudną, 2 kilometrową trasę 
przygotowaną przez specja-
listów z Polskiego Związku 
Kolarskiego.

Najlepiej z naszych zawod-
ników wypadł Bartosz Gajek, 
który zajął piąte miejsce w kate-

gorii chłopców w roczników 
1997-98. z roczników 1995-96 
jako szósty na metę dojechał 
Julian Placek, natomiast w naj-
starszej kategorii (roczniki 1992-
94) Marcin Chojnacki zajął 
siódme miejsce.

W klasyfikacji drużynowej 
OSiR Staszów uplasował się na 
czwartym miejscu. Najlepsza 
okazała się reprezentacja Kazi-
mierzy Wielkiej która wyprze-
dziła Klimontów i Ożarów.

Najlepsi zawodnicy otrzy-
mali z rąk wojewody święto-
krzyskiego medale oraz nagrody 
rzeczowe, a reprezentacjom 
gmin wręczono pamiątkowe 
puchary.

OSiR, fot. Paweł Boroń

fINAł koLARSkIEJ AkCJI WoJEWody

Wojewoda Świętokrzyski Bożentyna Pałka - Koruba 
gratuluje finalistom akcji
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19-letnia kielczanka, kasia 
Brzezińska została wybrana 
Miss Golejowa 2008. W kon-
kurie wzięło udział sześć kan-
dydatek m.in z kielc, ostrowca 
Świętokrzyskiego, klimon-
towa.

Wyobru dokonało jury w 
którym zasiedli m.in Sławomir 
Mikula - sekretarz MiG Staszów, 
Henryk Miśkiewicz - wiceprze-
wodniczący Powiatowego Zrze-
szenia LZS, Jan Mazur - ratownik 
WOPR.

Miss Golejowa i Miss 
publiczności otrzymały nagrody 
rzeczowe ufundowane przez Bur-
mistrza Staszowa - zestaw kina 
domowego i odtwarzacz mp4.

Wybory poprzedziło wrę-

czenie nagród dla zwycięzców 
turniejów siatkówki plażowej, 
które odbywały się przez cały 
weekend 15-17 sierpnia.

OSiR, fot. Paweł  Boroń

Staszowski ośrodek kultury prowa-
dzi działalność w zakresie organizowania 
różnorodnych form edukacji kulturalnej 
i wychowywania przez sztukę głównie dla 
dzieci i młodzieży. Stwarza warunki dla 
rozwoju amatorskiego ruchu artystycznego, 
kół i klubów zainteresowań w dziedzinie 
muzyki, plastyki, teatru, tańca, fotografii, 
wybranych zagadnień z dziedziny literatury, 
historii, turystyki.

Popularyzuje w środowisku wiejskim 
gminy Staszów różne projekty artystyczne i 
rozrywkowe aktywizujące kulturowo te śro-
dowiska. Działalność swoją realizuje również  
w Klubie Osiedlowym „Iskierka” i w Muzeum 
Ziemi Staszowskiej, w Galerii „Punkt” w 
Ratuszu oraz w czterech oddziałach wiej-
skich: Kurozwękach, Oględowie, Smerdynie, 
Jasieniu. 

Staszowski Ośrodek Kultury zaprasza 
dzieci i młodzież do udziału w poszczególnych 
sekcjach, zespołach, klubach amatorskiego 
ruchu artystycznego w roku kulturalno – oświa-
towym 2008/2009:

1. Klub piosenki „Rytm”,
2. Zespół wokalny „Malam”,
3. Klub tańca towarzyskiego „Flesz”,
4. Klub tańca nowoczesnego „Arabeska”,
5. Kapela Estradowa „Ziemia Staszow-

ska”,
6. Chór Nauczycielski
7. Zespół instrumentalno – wokalny „Teraz 

Już”,
8. Zespół instrumentalno – wokalny „Sen-

timantal Mood”,
9. Zespół instrumentalno – wokalny „For 

No One”,
10. zespół muzyczny „Caravana”,
11. Klub Gier Fabularnych „Arcanum”,
12. Klub kolekcjonera „Lamus”,
13. Klub „Młodzi Odkrywcy”,
14. Klub „Origami”,
15. Chorągiew Rycerstwa Ziemi Staszow-

skiej,
16. Sekcja plastyczna,
17.„Spotkania z matematyką”.

Staszowski ośrodek kultury
ul. Parkowa 6, 28-200 Staszów

www.sok.info.pl

ofERtA ARtyStyCzNA Sok 
NA Rok kuLtuRALNy 2008/2009

7 września b.r. przed 
meczem staszowskiej Pogoni 
z Hutnikiem kraków, nasi 
zawodnicy wzbogacili się 
o kolejne piłkarskie stroje. 
komplet koszulek wart  
3200 zł. zakupił andrzej 
Szejna Poseł do Parlamentu 
europejskiego.

- Dwa tygodnie temu poseł 
Szejna oglądał w Staszowie 
mecz pomiędzy Pogonią a Gra-
natem Skarżysko i postanowił 
wspomóc nasz klub – mówi 
Jacek Skórski przewodniczący 
Zarządu Powiatowego SLD w 
Staszowie. W krótkim czasie 
zamówiliśmy i zakupiliśmy 
profesjonalne stroje piłkarskie 
takie same w jakich grają zawod-

nicy naszej ekstraklasy i I ligi. 
Europoseł zadeklarował też 
dalszą pomoc naszemu klubowi 
– dodaje Jacek Skórski. 

Andrzej Szejna niestety 
nie mógł osobiście przekazać 
strojów, ponieważ tydzień temu 
zmienił stan cywilny i wybrał 
się w podróż poślubną. W jego 
imieniu stroje z napisem „Pogoń 
Staszów i Andrzej Szejna Par-
lament Europejski” przekazał 
zawodnikom Jacek Skórski. 
Klub zrewanżował się pamiąt-
kowym zdjęciem.

Miejmy nadzieję, że w 
nowych europejskich, parlamen-
tarnych strojach nasi piłkarze 
będą zwyciężać. 

D.K., fot. M. Sobieniak

Pogoń W PARLAMENtARNyCh  
StRoJACh

MISS goLEJoWA 2008

kąpielisko w Golejowie zajęło czwarte 
miejsce w konkursie Wojewody na „Naj-
bezpieczniejsze i najlepiej zorganizowane 
kąpielisko do sezonu letniego 2008 w 
regionie świętokrzyskim”. oznacza to 
awans o jedno miejsce w porównaniu 
z rokiem ubiegłym. konkurs wygrało 
kąpielisko „Gutwin” w ostrowcu Świę-
tokrzyskim. Drugie miejsce zajęło kąpie-
lisko w Sędziszowie, a trzecie - w Suche-
dniowie.

W lipcu i sierpniu specjalna komisja 
złożona m.in. z przedstawicieli WOPR, 
Sanepidu, Policji i Straży Pożarnej, prze-
prowadziła kontrole siedemnastu obiektów 
zgłoszonych do konkursu. Oceniano wypo-
sażenie i systemy ratownictwa kąpielisk 

oraz dostępność do sanitariatów, gastrono-
mii, obiektów sportowych i parkingów.

Wyniki konkursu:
1. „Gutwin” Ostrowiec Świętokrzyski 
- 19,79 pkt.
2. Sędziszów - 19,32
3. Suchedniów - 19,30
4. Golejów - 16,38
5. Sielpia - 14,61
6. Borowa Góra - 14,52
7. Umer - 13,72
8. Busko-Zdrój - 12,58
9. Opatów - 12,05
10. „Klekot” Włoszczowa - 11,75
11. „Bernatka” Skarżysko-Kam. - 11,05
12. Szymanowice górne Klimontów - 
10,94

13. Solec-Zdrój - 10,89
14. „Horn” Cedzyna - 7,96
15. Chańcza - 7,03
16. Bolmin - 6,39
17. Jaśle - 6,00

OSiR, fot. I. Kapusta

RozStRzygNIęto koNkuRS WoJEWody  
NA NAJLEPSzE kąPIELISko
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W tabelach przedstawione zostały 
skróty:

Przedsiębiorstwo ciepłownicze 
– Zakład Energetyki Cieplnej w Staszo-
wie Sp. z o.o. 

odbiorca –  to każdy kto otrzymuje 
czy też pobiera ciepło na podstawie 
umowy z przedsiębiorstwem ciepłow-
niczym.

Źródło ciepła – to połączone ze sobą 
urządzenia czy też instalacje jakie służą 
do wytwarzania ciepła.

Sieć ciepłownicza – to połączone ze 
sobą urządzenia czy też instalacje, które 
służą do przesyłania i dystrybucji ciepła 
ze źródeł ciepła do węzłów cieplnych.

Przyłącze – to odcinek sieci ciepłow-
niczej doprowadzający ciepło tylko do 
jednego węzła cieplnego lub odcinek 
zewnętrznej instalacji odbiorczych za 
grupowym węzłem cieplnym czy też 

źródłem ciepła, łączącym te instalacje z 
instalacjami odbiorczymi w obiektach.

Węzeł cieplny – to połączone ze sobą 
urządzenia lub instalacje służące do 
zmiany rodzaju lub parametrów nośnika 
ciepła dostarczanego z przyłącza oraz 
regulacji ilości ciepła dostarczanego do 
instalacji odbiorczych.

Grupowy węzeł cieplny – to węzeł 
cieplny, który obsługujący więcej niż 
jeden obiekt.

Instalacja odbiorcza – jest to połą-
czenie ze sobą urządzeń lub instalacji 
służące do transportowania ciepła lub 
ciepłej wody z węzłów cieplnych lub 
źródeł ciepła do odbiorników ciepła 
lub punktów poboru ciepłej wody w 
obiekcie. 

zewnętrzna instalacja odbiorcza 
– to odcinek instalacji odbiorczych jaki 
łączy grupowy węzeł cieplny lub źródło 
ciepła z instalacjami odbiorczymi w 

obiektach, w tym w obiektach w któ-
rych zainstalowany jest grupowy węzeł 
cieplny lub źródło ciepła.

zamówiona moc cieplna – jest 
ustalona przez odbiorcę czy też podmiot 
ubiegający się o przyłączenie do sieci 
ciepłowniczej największą moc ciepła, 
jaka w danym obiekcie wystąpi w 
warunkach obliczeniowych.

Źródło kc – kotłownia węglowa 
zlokalizowana w Staszowie przy ul. 
Langiewicza 14,

Źródło kL 1 – kotłownia gazowa 
zlokalizowana w Staszowie przy ul. 
Szpitalnej 37,

Źródło kL 2 – kotłownia zlokali-
zowana w Staszowie przy ul. Sienkie-
wicza 

Na podstawie materiałów  
Zakładu Energetyki Cieplnej w Staszowie 

Ewa Mazanka

NoWE tARyfy CIEPLNE

Grupa 
odbiorców Charakterystyka odbiorców 

G I 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KL 1 bezpo rednio do instalacji 
odbiorczych stanowi cych w asno  odbiorców i przez odbiorców 
eksploatowanych. 

G II 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KL 2 bezpo rednio do instalacji 
odbiorczych stanowi cych w asno  odbiorców i przez odbiorców 
eksploatowanych. 

G III 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KC poprzez w asn  sie
ciep ownicz  i w z y cieplne, które nale  do odbiorców  i s  przez nich 
eksploatowane. 

G IV a 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KC poprzez w asn  sie
ciep ownicz  i indywidualne w z y cieplne, które nale  do odbiorców i s  przez 
nich eksploatowane. 

G IV b 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KC poprzez w asn  sie
ciep ownicz  i grupowe w z y cieplne, które nale  do odbiorców i s  przez nich 
eksploatowane. 

G V 
Odbiorcy zasilani ciep em wytworzonym w ródle KC poprzez w asn  sie
ciep ownicz  i grupowe w z y cieplne i zewn trzne instalacje odbiorcze nale ce 
do przedsi biorstwa ciep owniczego i przez niego eksploatowane. 

Lp. Rodzaje cen i 
stawek op at

Jednostka 
miary G. III G. IV a G. IV b G. V 

1. Cena za ciep o
- netto 
- brutto 

z /GJ 21,70
26,47

21,70
26,47

21,70 
26,47 

21,70
26,47

z /MW/rok 
63 307,92
77 235,66

63 307,92
77 235,66

63 307,92 
77 235,66 

63 307,92
77 235,66

2. Stawka op aty za 
zamówion  moc 
ciepln
- netto  
- brutto 
- netto  
- brutto z /MW/m-c 

5 275,66
6 436,31

5 275,66
6 436,31

5 275,66 
6 436,31 

5 275,66
6 436,31

Cena no nika ciep a
- netto  
- brutto 

z /m3 18,84
22,98

18,84
22,98

18,84 
22,98 

18,84
22,98

 Stawki op at sta ych 
za us ugi 
przesy kowe 
- netto  
- brutto 

- netto  
- brutto 

Stawki op at
zmiennych za us ugi 
przesy owe 

- netto  
- brutto 

z /MW/rok 

z /MW/m-c 

z /GJ

7 081,60
8 639,55

590,13
719,96

6,51
7,94

10 700,19
13 054,23

891,68
1 087,75

9,57
11,68

11 196,48 
13 659,71 

933,04 
1 138,31 

8,94 
10,91 

14 568,85
17 795,96

1 215,57
1 483,00

11,34
13,83

Lp. Rodzaje cen i stawek op at Jednostka miary G. I G. II 

1.

Stawka op aty miesi cznej za 
zamówion  moc cieplna 
- netto 
- brutto 

z ./ MW/ m- c 14 764,71
18 012,95

7 724,59
9 424,00

2.
Stawka op at za ciep o
- netto 
- brutto 

z /GJ 42,68
52,07

44,10
53,80

Średnica nominalna rurociągów w mm Stawki opłat za przyłączenie 
do sieci ciepłowniczej. 

Jednostka 
miary 

20 25 32 40 50 65 

Przyłącze wykonane w 
technologii preizolowanej 

zł./mb 159,99 159,99 165,91 185,64 223,11 247,70

W dniu 8 sierpnia br. dla zakładu energetyki cieplnej Sp. z o.o.  w Staszowie została zatwierdzona nowa taryfa i stawki opłat za 
dostarczane ciepło. 

Tabela 1. Podział odbiorców na grupy taryfowe.

Tabela 2. Stawki opłat dla odbiorców zasilanych w kotłowni węglowej KC

Tabela 4. Stawki opłat za przyłączenie do sieci.

Tabela 3. Stawki opłat dla odbiorców zasilanych z kotłowni gazowych KL1 i KL2

Z powodu śmierci ojca  
Pani mgr Małgorzacie Krupie 
wyrazy głębokiego współczucia 

składają: 
Radny Rady Miejskiej  

Janusz Rybus,  
nauczyciele i pracownicy Szkoły 

Podstawowej w Mostkach.

DzIekUJeMY za 1%
Stowarzyszenie Miłośników Sanktu-

arium Maryjnego w Sulisławicach dziękuje 
wszystkim darczyńcom, że zdecydowali się 
oddać cząstkę swojego odpisu podatkowego 
na rzecz prac konserwatorskich Sanktu-
arium Matki Boskiej w Sulisławicach.

Radny Rady Miejskiej
mgr zDzISŁaW RoŻek

zaprasza w każdy 
pierwszy i trzeci czwartek miesiąca,

do Biura Rady Powiatowej SLD 
w Staszowie,

 ul. Mickiewicza 4/8, w godz.16.00-18.00

W trakcie dyżurów, Radny będzie przyj-
mował w sprawach interwencji, wniosków, 
udzielał porad oraz koordynował kontakt 
z europosłem Andrzejem Szejną oraz par-
lamentarzystami Sojuszu Lewicy Demo-
kratycznej Sławomirem Kopycińskim i 
Henrykiem Milcarzem. 

kontakt: rozekz@gazeta.pl,  
tel. kom.: �00 48� �81

Zwracam się do ludzi dobrej woli, 
którym nie jest obojętne ochotnicze 
pożarnictwo oraz rozwój kultury na 
obszarach wiejskich naszej gminy, o 
dokonywanie dobrowolnych wpłat 
na konto w Banku Spółdzielczym  
nr �� �4�1 000� �001 0000 �04� 000�  
lub bezpośrednio do Pani Skarbnik 
Jadwigi Sierant.

Czesław Maciej Dyl

Z powodu śmierci 
Władysława Szeligi 

wyrazy głębokiego współczucia dla 
rodziny składają
Rada Miejska ,  

burmistrz Andrzej Iskra  
oraz  pracownicy UMiG w Staszowie
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Chwałaś Panu Bogu i tyj nasej ziymi za te 
syćkie plony, co my se ś niej wzini

Chwałaś Panu Bogu
i tyj nasej ziymi
za te syćkie plony
co my se ś niej wzini

Niekże nom ziymecka
chlebecka nagrodzi
co by żaden cłowiek 
o głodzie nie chodził

Niekże chlyb nikogo 
nigdy nie ozbodzie
niek się rodzi widzom
i wse żyjom w zgodzie

Niekże się zgadzajom
ci, co rządzom światem
niek cłek cłekowi będzie
nie wrogiem a bratym

Andrzej Skupień (1902-1973)

Powyższym wierszem rozpoczęto w 
Rynku uroczystości „Dnia chleba. Miej-
sko-Gminnego Święta Plonów 2008”. Dzień 
chleba jest imprezą otwartą organizowaną 
dla mieszkańców ziemi Staszowskiej 
i gości. Na stałe wpisał się w kalendarz 
imprez wojewódzkich. Ma na celu przede 
wszystkim ukazanie symboliki chleba, 
tradycji wypieku i towarzyszących mu 
obrzędów oraz zaprezentowanie regio-
nalnych piekarń. organizatorzy chcieli 
również zwrócić uwagę na sztukę ludową 
prezentując m.in. stoiska z rękodziełem 
artystycznym, dawnymi rzemiosłami, 
czynnościami domowymi.

Dzień Chleba odbywa się podczas Miej-
sko-Gminnego Święta Plonów-Dożynek 
– uroczystości nawiązującej do etnicznego 
święta Słowian, a tradycyjnie obchodzonej 
współcześnie w Polsce, będącej ważnym 
świadectwem kultury ludowej. Nieodłączną 
częścią dożynek był pokaz wieńców wykona-
nych z owoców tegorocznych plonów.

W bieżącym roku Dzień Chleba oraz 
dożynki obchodzono 24 sierpnia. Jest to data 
szczególna, gdyż od czasów średniowiecz-
nych w Staszowie Kościół Katolicki obchodzi 
odpust z okazji święta patrona parafii – św. 
Bartłomieja.

Uroczystości rozpoczęły się mszą świętą 
w kościele pw. Ducha Świętego w Staszowie. 
Bezpośrednio po niej wszyscy zebrani wraz z 
wieńcami dożynkowymi przeszli do Rynku, 
gdzie odbyła się dalsza część. Rozpoczął ją 
Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Andrzej 

Iskra, który zwrócił uwagę na charakter 
dożynek, ciężką pracę rolnika oraz na sym-
bolikę chleba. Starostowie dożynek – Aneta 
i Paweł Chałońscy – gospodarzowi miasta i 
gminy przekazali bochen chleba jako owoc 
pracy człowieka. Burmistrz podziękował, 
deklarując sprawiedliwy podział chleba 
wśród wszystkich mieszkańców miasta i 
gminy Staszów. 

W uroczystości Dnia Chleba i Dożynek 
uczestniczyli: Andrzej Szejna – Poseł do Euro-
parlamentu, Posłowie na Sejm RP: Marcin 
Kwitek, Sławomir Kopyciński, Przemysław 
Gosiewski, Zdzisław Wrzałka – Wicemar-
szałek Województwa Świętokrzyskiego, 
Romuald Garczewski - Starosta Staszowski. 
Ponadto w Staszowie gościł prezes okręgu 
świętokrzyskiego Stowarzyszenia Rzemieśl-
ników Piekarstwa RP – Jacek Śliwa. 

Jednym z celów Dnia Chleba jest prezen-
tacja regionalnych piekarń oraz degustacja 
ich wyrobów. W bieżącym roku w imprezie 
wzięło udział 8 piekarń: Piekarnia „Zdrowiej” 
w Podmaleńcu (Paweł Chałoński), Piekarnia 
Gminnej Spółdzielni „Samopomoc Chłop-
ska” w Staszowie, Piekarnia „Sojda” w Sta-
szowie (Renata i Leszek Sojdowie), „Piekarnia 
Wiedeńska” z Nowego Korczyna, która 
wkrótce otworzy swoją siedzibę w Staszowie, 
Piekarnia „Pod Telegrafem” (Iwona i Robert 
Walkowiczowie), Piekarnia „L.Z. Drzymal-
scy” w Wiązownicy Dużej. Prowadzący 
przedstawił charakterystykę każdego stoiska 
oraz każdej piekarni, zachęcając do degustacji. 
Na uwagę zasługiwały prezentowane wyroby 
piekarnicze, które charakteryzowały się nie 
tylko wykwintnym smakiem, lecz również 
pięknym wyglądem. Niektóre charaktery-
zowały się bogatą ornamentyką, napisami 
„Dzień Chleba” wzorami firmowymi itp.

Ważną częścią imprezy była zagroda 

braci Sosnowskich, w której pieczony był 
chleb wyrobiony tradycyjną metodą z towa-
rzyszeniem niezbędnych rytuałów i obrzę-
dów obecnych w naszych domach jeszcze 
kilkadziesiąt lat temu. Około godz. 17.30 
chleb wypieczony w centrum miasta został 
uroczyście wręczony Burmistrzowi Andrze-
jowi Iskrze. Burmistrz wspólnie z członkiem 
rodziny Sosnowskich dzielili się chlebem z 
uczestnikami imprezy. 

Ponadto w zagrodzie można było zoba-
czyć stare przedmioty towarzyszące codzien-
nym pracom naszych rodziców i dziadków. 
Z wieloma takimi czynnościami można było 
się również zapoznać. Wszystkiemu towarzy-
szyły rozmowy, przyśpiewki, obrzędy itp. 

Przez cały czas trwania imprezy scenę 
ozdabiało 15 wieńców dożynkowych, które 
wzięły udział w konkursie. Komisja ocenia-
jąca kierowała się kryteriami zgodności z 
tradycją w zakresie formy, wykorzystanego 
materiału, tradycyjnych ozdób oraz techniki 
i poziomu wykonania z uwzględnieniem 
inwencji twórczej. I miejsce przyznano wień-
cowi pochodzącemu z Niemścic (nagroda 
600 zł), II miejsce zajęły ex aequo wieńce 
wykonane przez mieszkańców oględowa i 
Woli Wiśniowskiej (nagrody po 400 zł), III 
miejsce przyznano wieńcowi z Grzybowa 
(nagroda 300 zł). Ponadto prezentowano 
wieńce z Czajkowa Południowego, Czernicy, 
Zespołu Pałacowego w Kurozwękach, szkoły 
w Kurozwękach, Łukawicy, Podmaleńca, 
Smerdyny, Wiązownicy Dużej, Wólki Żabnej, 
Zagród, Jasienia. Każdy z tych wieńców za 
uczestnictwo otrzymał nagrodę pieniężną w 
wysokości 200 zł. Ponadto podano wyniki 
eliminacji gminnych w konkursie „Piękna i 
bezpieczna zagroda – przyjazna środowisku”. 
Oto wyniki: I miejsce - Teresa kaleta, Sielec, 
II miejsce - czesław Maciej Dyl, czajków 

Południowy, III miejsce - Gra-
żyna Głowacka, Smerdyny. 
Burmistrz Iskra pogratulował 
wszystkim laureatom oraz wrę-
czył nagrody. 

Wyraz  i charakter imprezy 
był szczególny, a podejmowana 
tematyka kulturalna wysoce 
atrakcyjna.

Przed gwiazdą wieczoru 
wystąpiła grupa The Ukrainian 
Folk, której początki sięgają 
Lwowa i roku 1990. W Sta-
szowie prezentowali repertuar 
ludowych piosenek ukraińskich, 
pop-rockowych, a także własne 
kompozycje. Koncertują w Polsce 
i całej  Europie. O godz. 20.30 
wystąpiła Natalia Kukulska z 
zespołem. Koncert oraz „Dzień 
Chleba. Miejsko-Gminne Święto 
Plonów 2008” zakończono poka-
zem sztucznych ogni.  

Całość imprezy odbywała 
się pod hasłem: „Narkotykom 
NIE!”. W godzinach wieczornych 
ostrzeżono wszystkich widzów 
przed korzystaniem ze środków 
uzależniających informując o ich 
negatywnych skutkach, wielo-
krotnie śmiertelnych. Dla dzieci 
i młodzieży przeprowadzono 
konkurs o tej tematyce.

Organizatorami Dnia Chleba 
i dożynek byli: Urząd Miasta i 
Gminy w Staszowie, Staszowski 
Ośrodek Kultury oraz parafia pw. 
św. Bartłomieja w Staszowie. 

Organizatorzy składają 
podziękowanie wszystkim 
osobom i instytucjom, które 
przyczyniły się do uświetnienia 
imprezy. Szczególne podzięko-

wanie kieruje się do sponsorów 
głównych, którymi byli: Kopal-
nie i Zakłady Chemiczne Siarki 
„Siarkopol” w Grzybowie wraz z 
Hotelem „Siarkopol”, Huta Szkła 
Tadeusz Wrześniak BTBB Sp. z 
o.o., KBI – Konsorcjum Budow-
lano-Inwestycyjne Busko Zdrój, 
LORD – hotel, restauracje, sklepy 
- Piotr Sobieniak, Starostwo 
Powiatowe w Staszowie. Ponadto 
imprezę wspomogli finansowo: 
ADMA – Zakład Remontowo-
Budowlany – Marian Adamczyk, 
Przedsiębiorstwo Robót Dro-
gowych Sp. z o.o. Staszów, ul. 
Rakowska, Bank Spółdzielczy 
w Staszowie, Spółdzielcza Kasa 
Oszczędnościowo-Kredytowa 
„Jaworzno”, Zakład Energetyki 
Cieplnej Sp. z o.o. w Staszowie, 
Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej 
Sp. Gminy z o.o. w Staszowie, 
Piekarnia L.Z. Drzymalscy Wią-
zownica Duża, PHU PROGRES 
Helena Suska – Hurtownia Wie-
lobranżowa.

Patron honorowy: Wojewoda 
Świętokrzyski Bożentyna Pałka-
Koruba, Marszałek Wojewódz-
twa Świętokrzyskiego Adam 
Jarubas. 

Patron medialny objęli: Pol-
skie Radio Kielce S.A., Echo 
Dnia, Pismo Samorządowe 
Monitor Staszowski, Tygodnik 
Nadwiślański, opiekę medialną 
sprawowała TVP Kielce.

Dominik Rożek
fot. Ł. Milewicz, GN

ŚWIęto PLoNóW W StASzoWIE - dzIEń ChLEBA 

Burmistrz Andrzej Iskra gospodarze tegorocznych dożynek  
Aneta i Paweł Chałońscy 

Ks. prał. Henryk Kozakiewicz, bp Edward Frankowski  
i ks. kan. Edward Zieliński koncelebrowali Mszę św. dożynkową

Parlamentarzyści, władze samorządowe i gospodarze dożynek



Uczestnicy konkursu na najpiękniejszy wieniec dożynkowy  
z wicemarszałkiem Zdzisławem Wrzałką i burmistrzem Staszowa Andrzejem Iskrą
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